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روزنامه صبح ایران

پزشکیان و مصری نواب رئیس شدند 

لاریجانی رئیس مجلس ماند

نماینده صریح اللهجه صندلی خودرابه» مصری«واگذارکرد

چرا مطهری نتوانست جایگاه نائب رییسی خودراحفظ کند؟ 

آیا زمان بازگشت بزرگان اصلاحات به سیاست نرسیده است؟

پارلمان؛ »زمینِ قدرت«اصلاح طلبان نشد

درخواست مدیرمسئول آرمان از رئیس جمهور :

سکوت را بشکنید 
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یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: امروز ساز ناکوک در دولت 
روحانی بیشتر از دولت سید محمد خاتمی زده می شود و بعضی ها 
آنقدر از دولت کینه به دل دارند که حاضر به سقوط آن هستند. 
از سوی جریانی خاص در  محمدرضا خباز درباره تخریب دولت 
شراطی که کشور نیازمند اتحاد و انسجام داخلی است، گفت: سال 7۶ 
هنگامی که دولت اصلاحات رأی آورد، مخالفان هرچه ابزار مشروع و 

نامشروع داشتند به کار بردند تا دولت پنهان ایجاد کنند...

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه افراط و تفریط، 
هیچ گاه حتی در عبادت خداوند هم جایز نیست گفت: اعتدال و 
میانه روی نشانه عقلانیت است. حجت الاسلام والمسلمین علی اکبر 
ناطق نوری بامداد دوشنبه در مراسم احیاء و شب زنده داری حرم 
امام خمینی)ره( اظهار داشت: خداوند در بسیاری از آیات قرآن مجید 
مسلمانان را به تعادل دعوت کرده و فرموده است: شما مسلمانان را 

امت معتدل قرار دادیم...

محمدرضا خباز: 

برخی آرزوی سقوط دولت 
روحانی را دارند

حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری: 

اعتدال و میانه روی 
نشانه عقلانیت است
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عکس: خدابخش مالمیر
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نماینده ولی فقیه در استان قم گفت: ما نمی خواهیم قم را به واتیکان تبدیل کنیم و بگوییم که 
این استان از دیگر استان های کشور جداست بلکه می خواهیم قم را به الگویی برای استان های 
دیگر تبدیل کنیم.آیت الله سیدمحمد سعیدی ظهر روزیکشنبه در نشست اعضای شورای 
سیاست گذری قرارگاه 19 دی استان قم که در سالن محراب شبستان امام خمینی)ره( حرم بانوی 
کرامت برگزار شد، با بیان اینکه مسئولان باید در حوزه امر به معروف و نهی از منکر به دنبال 
عمل و اقدام باشند، اظهار کرد: اکنون ماه مبارک رمضان فرصت مناسبی را فراهم آورده است 
که می توانیم از این فرصت برای ارتقای معنویت شهر قم در طول سال استفاده کنیم.    وی اضافه 
کرد: ما نمی خواهیم قم را به واتیکان تبدیل کنیم و بگوییم که این استان از دیگر استان های کشور 

جداست بلکه می خواهیم قم را به الگویی برای استان های دیگر تبدیل کنیم...

 استاندار قم گفت: پاسخگویی و رفع نگرانی از مردم مهم ترین رسالتی است که بر دوش مدیران 
دولتی استان نهاده شده و باید از فدا کردن این رسالت به نگاه های بخشی و دستگاهی پرهیز شود.
بهرام سرمست صبح روزیکشنبه  در جلسه شورای مدیریت بحران استان قم که در سالن امام 
جواد)ع( استانداری برگزار شد، انسجام بخش های مختلف استان در حل مسائل سیلاب اخیر را 
رضایت بخش دانست و اظهار داشت: مدیریت بحران استان در زمینه ارائه گزارش اقدامات انجام 
شده خوب عمل نکرد در حالیکه قم ظرفیت مطرح شدن به عنوان الگوی مدیریت سیلاب در 
کشور را داشت.او افزود: خوشبختانه نگاه بخشی نگری در مسئله مقابله با آسیب های سیلاب وجود 
نداشت و در مجموع روند فعالیت ها رضایت بخش و امیدوار کننده بود.استاندار قم با اشاره به لزوم 

عملی شدن طرح های کوتاه مدت موردتوافق دستگاه ها ...

آیت الله سیدمحمد سعیدی:

نمی خواهیم قم را 
به واتیکان تبدیل کنیم 

استاندار قم:

 پاسخگویی به مردم فدای 
بخشی نگری دستگاه ها نشود
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امام پرچمی است 
که با نگاه به او 
راه گم نمی شود

آیت الله سید حسن خمینی :

بیش از هر چیزی به وحدت 
و همدلی ملی نیازمندیم

هجمه به زنگنه با ورود وزارت اطلاعات ناکام ماند 

تسویه حساب سیاسی 
 با اسم رمز »دستگاه کارتخوان« 

مهلت 11 روزه داوطلبان انتخابات برای استعفا 
7

 وزارت نفت و بیژن زنگنه هر از چند گاه با هدف تسویه 
حساب های سیاسی و ضربه زدن به دولت، مورد هجمه 
منتقدانی قرار می گیرد که بی توجه به تلاش آمریکا برای 
تحریم کامل صنعت نفت، اغراض جناحی را دنبال می کنند 

که این بار هجمه با اسم رمز »کارتخوان« انجام شد که البته 
با ورود وزارت اطلاعات ناکام ماند. در حالی که همه توجهات 
در دولت و وزارت نفت برای به شکست کشاندن طرح 

آمریکا برای تحریم صادرات نفت و جلوگیری ...

گروه سیاسی: حسین عبداللهی مدیر مسئول روزنامه آرمان درنشست دیدار اصحاب رسانه با رئیس جمهور گفت: آقای 
رئیس جمهور! از شما درخواست می کنم برای تبیین مسائل مختلف کشور با گروه های مرجع و اثرگذار، سفری غیررسمی 
به قم داشته باشید و با مراجع تقلید و علما با صراحت و شفافیت مسائلی را که کشور به آن مبتلا است، تبیین  نمایید و در 

این زمینه تا جایی که امکان دارد نیز با مردم سخن بگویید...

* به قم بروید و شرایط کشور را شفاف بیان کنید
* ادامه سکوت به سود دولت نخواهد بود

١- خدمات تخصصي اطفال و كودكان با امكانات ويژه 
٢- ارتودنسي ثابت و متحرك با شرايط ويژه پرداخت

٣- درمانهاي زيبايي جهت طراحي خط لبخند شامل لمينيت سراميكي 
ونير كامپوزيت  و بليچينگ)سفيدكردن(مطبي و خانگي

٤- انواع ترميم ها و درمان ريشه )عصب كشي (

كلينيك تخصصي دندانپزشكي آوا

٥- درمانهاي پروتز ثابت و متحرك شامل انواع روكش ها و پلاك ها 
جهت فضاهاي بي دنداني 

٦- درمانهاي دندانپزشكي مخصوص سالمندان محترم
٧- درمان ايمپلنت و جراحي هاي دندانهاي عقل نهفته 

٨- جرم گيري و درمان التهاب و خون ريزي لثه ،جراحي هاي لثه و...

قيطريه- بلوار اندرزگو- نبش كوچه عبدالهی جنوبی - پلاك ٧٢ - ساختمان پارسيان - طبقه اول - واحد6
0٢١٢٢٢٣٥٤06 -0٢١٢٢٣9٨٣6٤

ارائه كليه خدمات دندانپزشكي 

دکتر فلاح سابق

Ava Dental Clinic

طرف قرارداد بابيمه بانكهای 
تجارت،ملت و صادرات

   ava_dentalclinic:اينستاگرام
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شب قدرِ حکمرانی در ایران
یادداشت	»برهه	حساسِ	پس	چی؟«	استدلال	می	کرد	
که	سیاست	رسمی	کشور	فعلًا	نفی	مذاکره	و	جنگ	است	
اما	این	استراتژی	درست	در	این	مقطع،	کافی	نیست	و	
اگر	تاب	آوری	اقتصادی،	اجتماعی	و	محیط		زیستی	کشور	

افزایش	نیابد،	آمریکایی	ها	به	فشارهای	شان	برای	ایجاد	نارضایتی	و	ناآرامی	داخلی	امید	
می	بندند.	ایران	دو	گزینه	پیش	رو	دارد	که	منافاتی	با	یکدیگر	ندارند	اما	هزینه	و	فایده	آنها	
باید	تحلیل	شود.گزینه	اول،	هزینه	تولید	کردن	برای	آمریکایی	هاست.	این	هزینه	فعلًا	از	
طریق	افزودن	بر	قابلیت	های	صنعت	هسته	ای	صلح	آمیز	در	چارچوب	برجام	اعمال	می	شود؛	
و	آمریکایی	ها	هم	احتمالاً	ایران	را	متهم	می	کنند	که	از	طریق	نفوذ	منطقه	ای	اش	می	کوشد	
برای	آمریکا	و	متحدانش	هزینه	درست	کند.	احتمال	خارج	از	کنترل	شدن	تنش	های	
ناشی	از	این	گزینه،	خطر	اصلی	آن	است	که	در	شرایطی	ممکن	است	به	جنگ	بینجامد	
و	با	راهبرد	درست	نفی	جنگ	در	تعارض	قرار	بگیرد.گزینه	دوم،	افزایش	تاب	آوری	داخلی	
است.	آمریکایی	ها	احتمالاً	زمانی	بیشتر	از	فشار	ناامید	می	شوند	که	اطمینان	پیدا	کنند	
به	واسطه	اصلاحات	داخلی،	روند	رشد	نارضایتی	اجتماعی	ناشی	از	فشارهای	تحریمی،	
متوقف	یا	شیب	تند	آن	مهار	شده	است.	این	جاست	که	ایران	دارای	مزیت	نسبی	است.	
یک	کیلو	کاهش	وزن	برای	کسی	که	چاقی	زیاد	دارد	خیلی	آسان	تر	از	یک	کیلو	کاهش	
وزن	آدمی	ورزشکار	بدون	چربی	های	اضافی	است.	حکمرانی	در	ایران	چربی	های	اضافی	
بسیار	زیادی	دارد	که	برای	کاستن	از	آنها	و	کارآمدتر	شدن،	فرصت	های	زیادی	هست.حرف	
اصلی	گزینه	دوم	این	است	که	ما	می	توانیم	در	عرصه	هایی	که	مشکلات	بسیار	مشهود	
وجود	دارد،	بهبودهایی	ایجاد	کنیم	که	ظرفیت	کارآمدی	و	سلامت	را	در	کل	سیستم	ارتقا	
می	دهد،	رضایت	و	کیفیت	زندگی	ایرانیان	را	بالا	می	برد	و	سرمایه	اجتماعی	و	اعتماد	خلق	
می	کند.	این	ها	همان	بهبودهایی	است	که	بالاخره	جامعه	ایرانی	باید	آنها	را	محقق	کند.	
تحریم	و	ترامپ	هم	که	نباشد	بالاخره	ما	نباید	به	اقتصادی	با	میانگین	رشد	اقتصادی	2.4	
درصدی،	نرخ	بیکاری	و	تورم	دوررقمی،	نظام	مالیاتی	ناکارآمد	ناعادلانه،	نظام	بانکی	مشحون	
از	ناکارآمدی	و	فساد،	حکمرانی	محیط		زیستی	مخرب	و	نابودکننده	سرزمین،	فساد	فزاینده	
و	سیاست	و	حمایت	اجتماعی	ناکارآمد	و	غیرهدفمند،	و	نظام	پخمه	گزین	خلاقیت	کش	
اداری	جلّاسان	گردگو	رضایت	دهیم.	ایران	و	ایرانی	شایسته	این	وضعیت	نیست.این	
حکمرانی	ناکارآمد	را	باید	اصلاح	کرد	تا	ظرفیت	ارتقای	جامعه،	اقتصاد	و	اقتدار	ملی	ایران	
افزایش	یابد.	این	راهبرد	کلی	یا	پاسخ	به	»پس	چی؟«	است.	سؤال	»پس	چی؟«	پاسخ	اش	
این	است	که	»اصلاح	گری	داخلی«	را	در	دستور	کار	قرار	دهیم؛	یعنی	اگر	همین	امروز	
آمریکایی	ها	منطقه	را	ترک	کنند،	به	برجام	بازگردند	و	کلیه	تحریم	ها	را	هم	لغو	کنند،	باز	هم	
»اصلاح	گری	داخلی«	بر	محور	اصلاح	همه	جانبه	سیاست	های	حکمرانی	ضروری	است	و	
نمی	توان	شکاف	فزاینده	موجود	میان	ظرفیت	های	ملی	ایران	و	برخی	کشورهای	در	حال	
توسعه	-	از	ترکیه	گرفته	تا	هند،	اندونزی	و	...	-	را	تحمل	کرد.اصلاح	گری	یک	بخش	سیاسی	
دارد	که	به	عزم	حاکمیت	بازمی	گردد.	شجاعت،	دانایی،	صداقت	و	اقتداری	می	خواهد	که	در	
سال	های	عادی	بروز	نکرده	و	شاید	تحت	فشار	خارجی	و	برای	افزایش	تاب	آوری	در	دستور	
کار	قرار	گیرد.	اگر	این	عزم	حاصل،	و	ضرورت	اذعان	به	اشتباهات	و	پذیرش	ضرورت	اصلاح	
برای	حاکمان	مسجل	شد،	می	توان	بحث	درباره	تکنیک	ها	و	جزئیات	تخصصی	هر	بخش	
از	اصلاح	گری	را	با	مشارکت	گروه	های	تخصصی	و	اجتماعی	مختلف	پیش	برد.حاکمان	
فقط	بدانند	که	برای	مسائلی	پیچیده	شده،	راه	حل	های	کاملًا	دقیق	از	قبل	موجود	وجود	
ندارند	بلکه	هر	راه	حلی	بر	بستری	از	تضادها،	مذاکرات	و	رفت	و	برگشت	ایده	ها	و	بازخوردها	
با	مردم،	ساخته	می	شود.	انتظار	نداشته	باشید	راه	حل	های	کم	هزینه	و	پربازده	را	رفقای	
مورد	اعتمادتان	روی	میزتان	بگذارند.	راه	حل	ها	باید	ساخته	شوند	و	باید	با	کسانی	مشورت	
کنید	و	سخنان	تلخ	شان	را	بشنوید	که	شاید	اصلًا	دوست	شان	ندارید،	اما	بیشتر	از	رفقای	
شما	می	دانند.راه	حل	ها	مثل	شب	قدر	مؤمنان	هستند.	شب	قدر	هر	مؤمنی	پس	از	تحمل	
ریاضت	ها،	سخت	گرفتن	بر	نفس	و	عزم	جدی	برای	اخلاقی	زیستن،	تحولی	درونی	است	
که	در	او	حاصل	می	شود.	شب	قدر	جامعه،	اقتصاد،	محیط		زیست	و	حکومت	در	ایران	نیز،	
جایی	و	زمانی	و	وعده	ای	در	آینده	نیست،	بلکه	با	عزم	حاکمان	برای	پذیرش	اشتباهات،	

تحمل	کردن	سختی	ها	و	تمرین	ادب	و	اخلاق	حکمرانی،	ساخته	و	آشکار	می	شود.

حنیف نماد تعصب بی جا
	آنهایی	که	سریال	برادرجان	شبکه	سه	تلویزیون	را	
می	بینند،	»	حنیف«	را	خوب	می	شناسند.	برادر	ناتنی،	
»چاووش«	که	همه	زندگی	اش	را	برای	برادرش	می	دهد.	
برادری	که	برای	او	بُت	است.حنیف،	با	بازی	کامران	تفتی،	

حاضر	است	همه	را	پای	خان	داداش	چاووشش	قربانی	کند.	و	حاضر	است	خون	بریزد	
اما	غمی	به	صورت	برادرش	ننشیند.حنیف	قصه	برادرجان	آدم	ترسناکی	است.	کسی	که	
منطق	ندارد.	او	فقط	و	فقط	چاووش	را	می	بیند	حتی	اگر	همه	عالم	بگویند	حق	با	برادر	او	
نیست.در	جامعه	ما	حنیف	ها	کم	نیستند.	کسانی	که	چشم	خود	را	بر	روی	حق	و	عدالت	
می	بندند	و	سنگ	خود	را	به	سینه	می	زنند.کم	ندیده	ایم	و	کم	نخواهیم	دید	از	حنیف	های	
این	جامعه.حنیف	نماد	تعصب	بی	جاست.	تعصب	مانند	زهری	است	که	به	خون	جامعه	
می	زند.	تمام	جامعه	را	درگیر	می	کند	و	درنهایت	زمینه	فروپاشی	را	فراهم	می	کند.پای	
تعصب	که	در	میان	باشد،	منطق	تعطیل	می	شود.	تعصب	مانند	چشم	بند	سیاهی	است	
که	به	چشم	زنده	می	شود	و	جلوی	دید	را	می	گیرد.تعصب	می	شود	داعش.	تعصب	می	شود	
اسرائیل،	تعصب	می	شود	جنگ	های	صلیبی،	تعصب	می	شود	هزار	هزار	جنگی	که	جهان	
به	خود	دیده	است.عاقبت	تعصب	خون	است.	هیچ	تعصبی	بر	سر	منزل	مقصود	نرسیده	
است.چندی	پیش	دختران	و	زنان	قربانی	اسیدپاشی	به	مجلس	رفته	بودند	تا	مجازات	
اسیدپاش		ها	را	قانونی	کنند.	صورت	آنها	به	گل	پژمرده	می	ماند،	گل	هایی	که	قربانی	تعصب	
شده	اند.	تعصبی	که	تبدیل	به	اسید	شد	و	به	صورت	آنها	پاشیده	شد.تعصب	حتی	در	قوتبالی	
که	تفریح	است	و	سرگرمی	هم	به	خشونت	ختم	می	شود.	ورزشگاه	های	ایران	را	ببینید.	
تعصب	به	یک	رنگ	به	یک	تیم	می	شود	فحش	هایی	رکیکی	که	نثار	داور	و	تیم	رقیب	
می	شود.	تعصب	می	شود	چشم	کور	شده	سرباز	احمدی.تعصب	بزرگ	ترین	نماد	جهل	در	
جهان	است.تعصب	هیچ	وقت	به	جهان	رنگ	شادی	نپاشیده	است.	موردی	اگر	به	ذهنتان	
رسید	بگویید.	تعصب	تا	بوده،	رنگ	خون	بوده،	رنگ	جهل	بوده.تعصب	هیچ	خرابه	ای	را	آباد	
نکرده	و	چه	آبادی	هایی	را	ویران	کرده	است.همین	انقلاب	مردم	ایران	چه	زجرها	از	دست	
متعصبین	کشید	و	چه	هزینه	ها	داد.	هزینه	هایی	که	هنوز	ملت	ایران	در	حال	پرداخت	آن	
هستند.تا	جایی	که	می	توانیم	تا	جایی	که	راه	دارد	باید	تعصب	را	در	وجودمان	بکشیم	و	یا	
صندوقی	پیدا	کنیم	و	تعصب	را	به	درون	آن	بیندازیم	و	درش	را	هزار	قفل	بزنیم.اگر	تعصب	
زندان	صندوق	ها	بود	الان	حال	جهان	بهتر	بود.و	چه	شیرین	گفت	مولانا	که	:»	سخت	گیری	

و	تعصب	خامی	است/	تا	جنینی	کار	خون	آشامی	است«...

کمک تریبون های
 شب  قدر به انتخابات 

اگر	قرار	است	حرفی	هم	از	انتخابات	از	تریبون	های	این	
شب	های	قدر	زده	شود	باید	در	مسیر	مشارکت	زایی	باشد	نه	
تندروی	و	مشارکت	زدایی.روحانیت	چند	وظیفه	مهم	دارد؛	

یکی	از	آن	ها	آگاه		ساختن	مردم	نسبت	مسئولیت	فردی	و	اجتماعی	است	که	دارند.	دومین	
وظیفه	روحانیت،	افشاگری	درباره	دشمنان	خدا،	اهل	بیت،	مردم	و	نظام	است.	وظیفه	
سوم	شان	این	است	که	با	رفتار	شایسته	خود،	برای	مردم	الگو	و	نمونه	عینی	و	عملی	باشند.	
چهارمین	وظیفه	هم	آن	است	که	در	مسیر	آرمان	های	انقلاب	حرکت	کرده	و	از	افراط	و	
تفریط	بپرهیزند.	نه	غلو	کنند	که	همه	چیز	رو	به	راه	است،	نه	بگویند	که	هیچ	چیز	درست	
نیست.	باید	به	مردم	حد	وسطی	نشان	بدهند	که	آن	ها	بفهمند	منصف	هستند؛	وقتی	می	
گویند	گران	فروشی	بد	است،	مردم	را	به	نظارت	دعوت	کند.	باید	کوشش	کند	تا	بیان	شان	
در	جامعه	راهگشا	باشد.امسال	سال	انتخابات	است	و	اکثریت	مردم	کم	و	بیش	ذهن	شان	
درگیر	این	انتخابات	شده	است.	اگر	قرار	است	حرفی	هم	از	انتخابات	از	تریبون	های	این	
شبهای	قدر	زده	شود	باید	در	مسیر	مشارکت	زایی	باشد	نه	تندروی	و	مشارکت	زدایی.	هر	
نوع	افراط	و	تفریطی	بدون	شک	زیان	آور	است.	منبری	ها	و	روحانیت	ما	نیز	باید	در	راستای	
همان	وظایف	مهمی	که	بر	دوش	شان	گذاشته	شده	است	حرکت	کنند	و	خود	را	درگیر	

تنش	ها	و	مباحث	فضای	سیاسی	نکنند.

کنایه های معنادار عارف به فراکسیون مستقلین مجلس: 

راه خود را از سوءاستفاده کنندگان
 از جریان اصلاح طلب جدا می کنیم

رئیس	شورای	عالی	سیاست	گذاری	اصلاح	طلبان	گفت:	در	انتخابات	مجلس	راه	خود	
را	از	سوء	استفاده	کنندگان	از	جریان	اصلاح	طلب	جدا	می	کنیم.

یازدهمین	جلسه	شورای	عالی	سیاست	گذاری	اصلاح	طلبان	عصر	امروز	-یکشنبه-	با	
حضور	اعضا	برگزار	شد.در	ابتدای	این	جلسه	محمدرضا	عارف	با	تسلیت	شهادت	حضرت	
علی	)ع(	و	آرزوی	قبولی	طاعات	در	ماه	پرفیض	رمضان	و	شب	های	قدر،	روند	طی	شده	از	
سوی	فراکسیون	امید	برای	انتخابات	هیأت	رئیسه	مجلس	برای	اجلاسیه	چهارم	را	تشریح	
کرد	و	گفت:	فراکسیون	امید	برای	حفظ	هویت	خود	و	انجام	رسالت	جریانی	به	صورت	
مستقل	در	انتخابات	هیأت	رئیسه	ورود	کرد	و	تلاش	شد	با	شفافیت	و	به	دور	از	برخی	روابط	

غیر	شفاف	اصالت	گفتمانی	خود	را	در	درون	مجلس	به	عینه	نشان	دهیم.

وزیر کشور: 

آمریکا و اروپا باید مواظب 
حرکت »عوامل ثالث« باشند

وزیر	کشور	گفت:	دشمن	اعتراضات	عمومی،	خستگی	مردم	و	نارضایتی	عمومی	را	
می	خواهد.	ممکن	است	شروع	هر	اقدام	نظامی	با	دشمنان	باشد،	ولی	پایانش	با	آنان	نیست.
عبدالرضا	رحمانی	فضلی	در	جلسه	ستاد	فرماندهی	اقتصاد	مقاومتی	در	محل	دفتر	
استاندار	خراسان	رضوی	با	تاکید	بر	این	که	»آمریکا	و	سایر	کشورهای	اروپایی	باید	مواظب	
حرکت	این	عوامل	ثالث	باشند«،	تصریح	کرد:	زیرا	نمی	توانند	به	هر	بهانه	ای	هرکاری	که	
می	خواهند	را	انجام	دهند.	هدف	اصلی	آنان	این	است	اثرات	همه	فشارهای	اقتصادی،	
سیاسی،	نظامی	و	تحریمی	را	در	داخل	ایران	ببینند.	یعنی	در	رفتار	جمعی	مردم	و	حکومت	
و	در	روند	پیشرفت	کشور	و	توسعه	کشور	و	در	حوزه	اجتماعی،	امنیتی	اثرات	آن	را	ببینند.		
همانطور	که	می	دانید	کوچکترین	موضوع	در	یک	نقطه	از	کشور	به	سرعت	در	سطح	
وسیع	توسط	رسانه	های	آنان	منتشر	می	شود	که	مردم	در	فشار	هستند	و	دامنه	آن	را	
وسیع	می	کنند.	از	دی	ماه	96	تا	هر	اتفاق	دیگری	روزشمار	برای	پایان	حکومت	گذاشتند	
اما	الحمدالله	با	هوشیاری	مردم	و	راهنمایی	و	هدایت	درست	مسیر	به	دست	مقام	معظم	
رهبری	و	رئیس	جمهور	شرایط	به	گونه	ای	هدایت	شد	تا	آنچه	نشود	که	آنان	می	خواهند.

وزیر	کشور	بیان	کرد:		آنان	اعتراضات	عمومی،	خستگی	مردم	و	نارضایتی	عمومی	را	
می	خواهند.	ممکن	است	شروع	هر	اقدام	نظامی	با	دشمنان	باشد	ولی	پایانش	با	آنان	نیست،	
شاید	مکان	و	جغرافیای	آن	را	تعیین	کنند	اما	حوزه	جغرافیایی	را	نمی	توانند	تعیین	کنند	
و	این	موضوع	به	ضرر	منطقه	است.	ما	امنیت	را	در	منطقه	یکپارچه	می	خواهیم	وهمه	
باید	بدانند	که	نگاه	ایران	به	منطقه	امنیت	یکپارچه	با	همکاری	تمام	کشورهای	منطقه	
است.	هر	عاملی	که	یکپارچگی	و	امنیت	منطقه	را	بهم	بزند	دامنه	آن	همه	جا	را	فراخواهد	
گرفت	و	این	موضوع	را	باید	بدانند.وی	خاطرنشان	کرد:	اولویت	اصلی	همان	موضوعی	
است	که	اولویت	اصلی	دشمن	است	یعنی	اولویت	اول	ما	مقابله	در	برابر	تحریم	است	و	این	
مقاومت	به	معنای	ایستادگی	و	سکون	فیزیکی	نیست	بلکه	به	معنای	حرکت	در	جهت	
دفع	تحریم	ها	است	یعنی	فعال	کردن	حوزه	تولید،	اشتغال،	سرمایه	گذاری	و	حوزه	خدمات	
مربوط	به	تولید	است.	مقام	معظم	رهبری،	رئیس	جمهور،	دولت	و	مجلس	تاکید	فراوان	
بر	این	موضوع	دارند.	ما	باید	به	ظرفیت	های	داخلی	توجه	کنیم.	تمام	کسانی	که	دور	این	
میز	نشسته	اند	متولی	اقتصاد	استان	خراسن	رضوی	هستید	و	از	دایره	شما	خارج	نیست	
و	همه	شما	سیمرغ	اقتصادی	استان	خراسان	هستید	و	هر	مشکلی	که	وجود	داشته	باشد	
به	وسیله	یکی	از	شما	ایجاد	شده	است.وی	افزود:	در	حال	حاضر	ما	در	شرایط	خاصی	قرار	
داریم.	به	صورت	ناخواسته	وارد	شرایط	بین	المللی	شده	ایم	که	به	ما	تحمیل	شده	است.	از	
نظر	اخلاق	جهانی	و	تمام	کسانی	که	در	معرض	داوری	و	قضاوت	قرار	دارند	چه	در	حوزه	
مسائل	سیاسی	و	چه	در	حوزه	افکار	عمومی،	همه	واقف	به	این	مساله	هستند	که	ایران	
مسئولیت	خود	را	در	موضوع	برجام	با	وجود	تمام	کش	وقوس	ها	و	فراز	وفرودها	انجام	داده	

است	و	در	کنار	سایر	کشورها	این	تفاهم	نامه	را	امضا	کرده	است.

احمد توکلی:

 به خاطر ایران باید با فساد جنگید
عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	گفت:	کنار	گذاشتن	امر	به	معروف	و	نهی	از	منکر	

موجب	بی	عدالتی	ها	شده	و	وضع	کنونی	را	ایجاد	کرده	است.
احمد	توکلی	در	مراسم	گرامیداشت	آزادسازی	خرمشهر	اظهار	کرد:	آزادسازی	خرمشهر	
سه	نتیجه	مهم	از	جمله	آزادسازی	شهر،	برگشتن	ورق	جنگ	و	بازگشت	روحیه	مبارزان	را	
در	پی	داشت.وی	افزود:	آزادسازی	خرمشهر	١۵	هزار	اسیر،	تعداد	زیادی	تجهیزات	جنگی	
و	ارتقا	دیپلماسی	را	برای	کشور	به	ارمغان	آورد.عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	با	بیان	
اینکه	خرمشهرها	را	کسانی	تصرف	کرده	اند	که	به	بی	عدالتی	دامن	می	زنند،	تصریح	کرد:	
الگوهای	نادرست	اتخاذ	شده،	بی	عدالتی	و	فساد	خرمشهرهای	دیگری	در	ایران	است	که	
باید	آزاد	شوند.وی	با	بیان	اینکه	4۰۳	میلیون	حساب	بانکی	در	کشور	وجود	دارد،	عنوان	
کرد:	۵2	درصد	مبلغ	سپرده	های	بانکی	کشور	تنها	در	اختیار	چهاردهم	درصد	مشتریان	
است.	96	درصد	مبلغ	سپرده	های	حقوقی	تنها	در	اختیار	۳	درصد	سپرده	گذاران	است.	
این	اعداد	و	ارقام	فاجعه	بار،	مایه	خجالت	و	شرمندگی	و	نمایانگر	فقر	جامعه	است.عضو	
مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	تاکید	کرد:	کنار	گذاشتن	امر	به	معروف	و	نهی	از	منکر	
موجب	این	بی	عدالتی	ها	شده	و	وضع	کنونی	را	ساخته	است.وی	اظهار	کرد:	یک	فرد	
قمه	کش	تنها	به	یک	نفر	آسیب	می	رساند،	اما	یک	مدیر	بانکی	که	2	هزار	میلیارد	تومان	وام	
می	دهد	بدون	خونریزی	به	هزاران	نفر	آسیب	می	زند.توکلی	در	پایان	با	تاکید	بر	ضرورت	
مبارزه	و	آزادسازی	خرمشهرهای	مورد	تصرف	غریبه	ها	در	کشور	یادآور	شد:	باید	به	خاطر	

ایران	با	فساد	جنگید.

داریوش قنبری:

سخنگو می تواند ارتباط دولت 
با بدنه اجتماعی را احیا کند

یک	فعال	سیاسی	گفت:	علی	ربیعی	علاوه	بر	سخنگویی	پست	دیگری	هم	دارد	و	آن	
دستیار	ویژه	رئیس	جمهور	در	ارتباطات	اجتماعی	است.	سخنگو	می	تواند	از	طریق	ارتباط	

با	مردم،	ارتباط	دولت	با	بدنه	اجتماعی	را	احیا	کند.	
داریوش	قنبری	در	ارتباط	با	انتخاب	سخنگوی	جدید	دولت،	اظهار	کرد:	نبود	سخنگو	
ضعفی	بود	که	باید	برطرف	می	شد.	لازم	است	دولت	در	پاسخ	به	مخالفان،	موافقان	و	
منتقدان	خود	سخنگو	داشته	باشد	تا	هم	بتواند	پاسخ	نقدها	را	بدهد	و	هم	از	تخریب	ها	
جلوگیری	کند.وی	ادامه	داد:	سخنگو	باید	اقدامات	و	برنامه	های	دولت	را	به	خوبی	
اطلاع	رسانی	کند	و	در	شرایط	فعلی	با	توجه	به	فشارهای	بین	المللی	و	اقتصادی	این	کار	
سخت	تر	از	گذشته	شده	است.قنبری	گفت:	بعد	از	رفتن	نوبخت	تا	آمدن	ربیعی	فاصله	
زیادی	ایجاد	شد؛	در	همین	راستا	انتقادات	جدی	به	دولت	وارد	می	شد.	انتخاب	سخنگو	
اصل	مهمی	بود	که	با	تاخیر	به	این	موضوع	مهم	پرداخته	شد.وی	با	بیان	اینکه	»دولت	به	
لحاظ	اطلاع	رسانی	ابزارهای	لازم	را	در	اختیار	ندارد«	گفت:	حضور	سخنگو	در	دولت	یک	
طرف	است،	اما	استفاده	از	ابزارهای	اطلاع	رسانی	مانند	رسانه	ملی	طرف	دیگر	است.	در	
مواجهه	با	دولت	رویه	صدا	و	سیما	مشخص	است.	می	ماند	چند	روزنامه	و	خبرگزاری	که	
اخبار	مربوط	به	دولت	را	پوشش	می	دهند.این	عضو	حزب	مردم	سالاری	گفت:	نباید	انتظار	
داشت	با	انتخاب	سخنگو	تحول	عظیمی	در	عرصه	اطلاع	رسانی	دولتی	صورت	بگیرد؛	
چراکه	مشکل	اصلی	نبود	ابزار	اطلاع	رسانی	است،	همه	دولت	ها	از	این	معضل	شکایت	
داشتند.وی	ادامه	داد:	تفکر	حاکم	بر	دولت	ها	چگونگی	دسترسی	به	ابزارهای	اطلاع	رسانی	
را	تغییر	می	دهد؛	مثلًا	در	زمان	احمدی	نژاد	به	دلیل	نزدیکی	تفکر	دولتش	به	تفکر	حاکم	بر	

صداوسیما،	رسانه	ملی	در	اختیار	آن	دولت	بود.

سید عباس عراقچی :

هیچ گفت وگویی بین ایران و آمریکا 
وجود ندارد 

معاون	سیاسی	وزیر	خارجه	کشورمان	تاکید	کرد:	هیچ	گفت	وگوی	مستقیم	یا	غیر	
مستقیمی	با	آمریکا	نخواهیم	داشت.

سید	عباس	عراقچی	در	مطلبی	در	صفحه	توییتر	خود	نوشت:	بعد	از	سفر	به	عمان	به	
کویت	و	قطر	خواهم	رفت:	هیچ	گفت	وگوی	مستقیم	یا	غیرمستقیمی	با	آمریکا	نخواهیم	
داشت،	اما	آماده	مذاکره	با	تمامی	کشورهای	منطقه	خلیج	فارس	برای	برقراری	روابطی	
متوازن	و	سازنده	بر	اساس	احترام	و	منافع	متقابل	هستیم.عراقچی	سفر	منطقه	ی	اش	را	از	
عمان	آغاز	کرد.وی	در	دیدارش	با	یوسف	بن	علوی	بن	عبدالله	وزیر	مسئول	در	امور	خارجه	
عمان	نیز	با	رد	هر	گونه	گفت	وگوی	مستقیم	یا	غیرمستقیم	با	آمریکا	گفت:	جمهوری	
اسلامی	ایران	برای	برقراری	روابطی	متوازن	و	سازنده	با	تمامی	کشورهای	منطقه	خلیج	
فارس	بر	اساس	احترام	و	منافع	متقابل	آمادگی	دارد.	عراقچی	همچنین		در	پیامی	توییتری	
نوشت،	ایران	از	مذاکره	با	هر	یک	از	کشورهای	خلیج	فارس	برای	ایجاد	یک	رابطه	متعادل	
و	سازمانی	مبتنی	بر	احترام	متقابل	و	منافع	مشترک	استقبال	می	کند.	معاون	وزیر	خارجه	
جمهوری	اسلامی	ایران	در	ادامه	پیام	توییتری	خویش	هرگونه	مذاکرات	مستقیم	و	یا	غیر	

مستقیم	ایران	با	آمریکا	را	رد	کرد.یاد	آور	می	شود،

مصطفی	کواکبیان:

 صدا و سیما باورهای 
مردم را جریحه دار نکند

نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	گفت:	صدا	و	سیما	باورهای	مردم	را	جریحه	دار	نکند.	از	
اعضای	شورای	نظارت	بر	صدا	و	سیما	هم	می	خواهم	به	این	مسائل	توجه	بیشتری	کنند.

مصطفی	کواکبیان	در	تذکر	شفاهی	در	جلسه	علنی	روز	یکشنبه	مجلس	با	اشاره	به	
رفتار	برخی	شبکه	های	صدا	و	سیما،	گفت:	شنیدم	با	عوامل	توهین	به	اهل	سنت	برخورد	

شد	اما	پیش	گیری	بهتر	از	درمان	است.
این	عضو	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	خطاب	به	شورای	عالی	
امنیت	ملی،	گفت:	در	برخی	شهرستانهای	استان	تهران	آیین	نامه	حریم	کمی	و	کیفی	
رودخانه	ها	سخت	گیری	های	بی	جایی	می	شود؛	از	این	شورا	می	خواهم	به	این	مسائل	

پایان	دهند.
وی	ابراز	امیدواری	کرد	داغ	معامله	قرن	با	حضور	پرشور	مسلمانان	در	راهپیمایی	روز	

قدس	بر	قلب	نتیانیاهو	و	ترامپ	نشانده	شود.

یک	عضو	فراکسیون	مستقلین	ولایی	با	
اعلام	خبر	تهیه	»درخواست	از	مقام	معظم	
رهبری«	برای	بازنگری	در	قانون	اساسی	
گفت:	قرار	ما	با	دوستان	این	شد	که	اگر	این	
درخواست	به	بالای	2۰۰	امضا	برسد	ما	آن	
را	خدمت	رهبری	ارسال	کنیم	و	این	کار	
منهای	خط	و	خطوط	و	جریانات	سیاسی	

است	ولی	اگر	در	حد	نصف	باشد	خیر.	
عزت	الله	یوسفیان	ملا	درباره	اظهارات	
اخیر	حسن	روحانی	مبنی	بر	لزوم	افزایش	
اختیارات	ریاست	جمهوری	گفت:	قانون	
اساسی	اختیارات	قوای	سه	گانه	را	تعریف	
کرده	است،	حال	اگر	شخصی	اختیارات	
بیشتر	از	این	محدوده	بخواهد	نیاز	به	اصلاح	
قانون	اساسی	دارد.	یا	اینکه	باید	جاهایی	
که	امکان	تفویض	اختیار	وجود	دارد	این	

اختیارات	تفویض	شود.
وی	اظهار	داشت:	مقام	معظم	رهبری	
سال	9۰	در	سخنرانی	کرمانشاه	گفتند	
که	نظام	پارلمانی	در	زمان	دور	یا	نزدیک	
قابل	بحث	است.	البته	ایشان	در	دیدار	اخیر	
هم	فرمودند	که	مشکلات	نظام	پارلمانی	از	

ریاستی	بیشتر	است.
این	نماینده	مجلس	دهم	گفت:		بنده	
در	نطق	پیشین	خود	به	موضوعی	درباره	
بازنگری	در	قانون	اساسی	اشاره	کردم		که	

بیش	از	صد	نماینده	هم	درخواستی	را	در	
این	باره	امضا	کرده	اند.	در	این	نامه	تعدادی	از	
نمایندگان	از	مقام	معظم	رهبری	درخواست	
از	 بعضی	 در	 بازنگری	 اجازه	 تا	 کردند	

بخش	های	قانون	اساسی	گرفته	شود.
وی	تصریح	کرد:	به	این	دلیل	که	ما	به	
قانون	اساسی	اعتقاد	داریم	یکی	از	اصول	
قانون	اساسی	این	است	که		هر	ده	سال	
می	توان	در	آن	تجدید	نظر	کرد	و	قانون	
اساسی	را	رصد	و	به	روز	کرد.	یعنی	اجرای	
خود	قانون	اساسی	مربوط	به	بازنگری	هم	

هست.
ولایی	 متقلین	 فراکسیون	 عضو	 این	
تاکید	کرد:	ما	نمایندگان	نامه	ای	را	تهیه		
کرده	ایم	اما	هنوز	به	ایشان	تقدیم	نکرده	ایم	
بلکه	منتظر	هستیم	که	اگر	امضای	این	نامه	
به	بیش	از	2۰۰	یا	2۵۰	امضا	برسد	آن	موقع	

احتمالا	این	نامه	را	به	ایشان	تقدیم	کنیم.
* می توان مجلس اعظم تشکیل داد
	نماینده	مردم	آمل	و	لاریجان	اظهار	
داشت:	در	آن	نامه	آمده	بعضی	جاها	قابل	
بازنگری	است.	یکی	از	موارد	هم	این	است	که	
آیا	در	شرایط	فعلی	نیاز	به	نخست	وزیر	داریم	
یا	خیر؟	اگر	نیاز	داریم	نخست	وزیر	از	مجلس	
بیرون	بیاید	یا	از	سمت	رئیس	جمهور	معرفی	
شود	یا	اینکه	از	طریق	نظام	انتخاباتی	باشد.	

که	این	ها	قابل	بحث		است.
می	گویند	 هم	 بعضی	 داد:	 ادامه	 وی	
برخی	از	مراجعی	که	ما	باید	تحت	عنوان	
مجلس	دوم	داشته	باشیم	را	نداریم.	لذا	این	
مجلس	تنها	شده	و	باید	مرجعی	وجود	
داشته	باشد.	در	دنیا	هم	اینطوری	است	که	
در	کنار	یک	مجلس	عمومی	یک	مجلس	
تخصصی	بالاتر	وجود	دارد.	این	را	مجلس	
سنا	می	نامند	و	این	نام	شاید	خوشایند	
نباشد	بلکه	می	توان	مجلس	اعظم	را	در	
نظر	گرفت.	همه	جای	دنیا	اینطوری	است	و	
کمتر	کشوری	در	دنیا	وجود	دارد	که	تک	

مجلسی	باشد.
این	عضو	کمیسیون	برنامه	و	بودجه	
گفت:		اگر	دومجلسی	باشد	بخشی	از	قوانین	
و	مقررات	در	دست	آن	مجلس	خواهد	
افتاد	و	تک	روی	پیش	نمی	آید	که	دولت	از	
مجلس	شاکی	باشد	و	بگوید	که	ما	نمی	توانیم	
تصمیمات	این	مجلس	را	تجدیدنظر	کنیم،	
درحالی	که	مقام	معظم	رهبری	طبق	قانون	
اساسی	کاملا	نظارت	دارند.	این		هم	راه	حلی	
است	و	این	درخواست	هروقت	آماده	شود	ما	

تقدیم	می	کنیم.
* رئیس جمهور بگوید کجاها اختیار 

می خواهد 
یوسفیان	ملا	در	پاسخ	به	این	سوال	

که	رئیس	جمهور	گفته	اند	»همانطور	که	
نخست	وزیر	 به	 جنگ	 زمان	 در	 امام)ره(	
اختیاراتی	دادند	الان	هم	به	رئیس	جمهور	
اختیاراتی	داده	شود«،	حال	می	توان	حدس	
زد	که	منظور	رئیس	جمهور	چه	بوده	است؟،	
گفت:	ما	آن	وقت	در	قانون	اساسی	داشتیم	
که	رئیس	جمهور	هر	موقع	در	جلسه	دولت	
بنشیند،	دولت	به	ریاست	ایشان	تشکیل	
شود،	اما	اگر	تاریخ	را	بررسی	کنیم،	حتی	
یک	بار	نشنیده	ایم	که	مقام	معظم	رهبری	
که	آن	زمان	رئیس	جمهور	بودند،	در	جلسه	
دولت	بنشیند	و	بگوید	می	خواهم	که	دولت	
به	ریاست	بنده	تشکیل	شود،	یعنی	عملا	
اجازه	می	دادند	که	وزرا	کارشان	را	انجام	

دهند.
این	عضو	کمیسیون	برنامه	و	بودجه	
یادآور	شد:	الان	هم	آقای	رئیس	جمهور	
باید	بگویند	که	کجاها	اختیار	می	خواهند،	
این	امر	اگر	در	دست	مجلس	باشد	و	اگر	
داشته	 را	 اساسی	 قانون	 مجوز	 مجلس	
باشد	که	بتواند	بعضی	از	اختیارات	را	به	
رئیس	جمهور	بدهد	قطعا	و	یقینا	این	کار	
را	خواهد	کرد	و	مقام	معظم	رهبری	هم	که	
این	کار	را	کرده	اند.	درنتیجه	اگر	موارد	مورد	
نظر	به	روشنی	بیان	شود	خیلی	راحت	تر	

می	توان	درباره	آن	اقدام	کرد.

عزت الله یوسفیان ملا مطرح کرد 

تهیه نامه »درخواست از رهبری« برای بازنگری در قانون اساسی

یادگار	امام	با	تأکید	بر	اینکه	امام	نماد	
ارزش	ها	و	پرچمی	است	که	با	نگاه	به	او	
راه	گم	نمی	شود،	گفت:	امام	پیام	آور	جمع	
ویژگی	های	بزرگ	انسانی	و	اجتماعی	برای	
جامعه	ما	است؛	و	به	همین	جهت	روز	به	
روز	ارزش	مراسم	سالگرد	امام	مضاعف	می	

شود.	
آیت	الله	سید	حسن	خمینی	در	دیدار	
با	اعضای	ستاد	مرکزی	بزرگداشت	امام	
خمینی)س(	با	تسلیت	سالروز	شهادت	
مراسم	 امسال	 گفت:	 امیرالمؤمنین)ع(	
سی	امین	سالگرد	امام	را	در	حالی	برگزار	
می	کنیم	که	در	آستانه	عید	فطر	هم	قرار	
کردیم	 می	 نگاه	 را	 تقویم	 وقتی	 داریم.	
احتمال	زیادی	داشت	که	مراسم	امام	با	روز	
عید	فطر	قرین	شود.یادگار	امام	افزود:	باید	
تشکر	ویژه	ای	از	رهبر	انقلاب	داشته	باشم	
که	فرمودند	بزرگداشت	امام	باید	در	روز	
و	زمان	خود	برگزار	شود	و	با	هیچ	مراسم	
دیگری	قرین	نشود.	این	امر	هم	نشانگر	
اهمیت	مراسم	است	و	هم	نگاه	صحیح،	
دقیق	و	ارزشمند	ایشان	به	عمق	حقیقی	
مراسم	بزرگداشت	امام	را	نشان	می	دهد؛	
چرا	که	این	مراسم		در	حقیقت	مراسم	
بزرگداشت	انقلاب	ما	است	و	هر	ساله	در	
آن	گرد	هم	می	آییم	تا	ارزش	هایی	را	با	
هم	مرور	کنیم	که	نباید	فراموشمان	نشود.
روز	 بودن	 پیش	 در	 به	 اشاره	 با	 وی	
قدس،	اظهار	داشت:	روز	قدس	روز	بسیار	
بزرگی	است	و	از	یادگاران	امام	بزرگوارمان	
برای	ماست.	حادثه	تلخ	مسجد	الاقصی	
و	رژیم	اشغالگر	قدس،	این	غده	سرطانی	
جهان	اسلام،	همواره	اهتمام	ویژه	ای	را	
می	طلبد	و	امیدواریم	با	همت	و	حضور	
مردم	شاهد	عظمت	و	بزرگداشت	این	روز	

هم	باشیم.
سید	حسن	خمینی	در	ادامه	سخنان	
متضادی	 صفات	 اینکه	 بیان	 با	 خود	
جمع	 امیرالمؤمنین)ع(	 شخصیت	 در	
شخصیت	 کرد:	 تصریح	 است،	 شده	
امیرالمؤمنین)ع(	ابعاد	پیچیده	ای	دارد	
»در	 نیست؛	 جمع	 قابل	 چندان	 که	
شجاعت	شیر	ربانیستی/	در	مروّت	خود	
شجاعت	 یکسو	 از	 کیستی«.	 داند	 که	
و	 است	 العاده	 خارق	 امیرالمؤمنین)ع(	
قوام	اسلام	به	شمشیر	علی)ع(است،	اما	
بعد	دیگر	شخصیت	ایشان	را	در		محراب	

عبادت	می	بینیم؛	از	طرف	دیگر	او	پدر	
ادبیات	عرب	است	و	سید	رضی	برای	جمع	
آوری	کلمات	فاخر	و	ارزشمند	عرب	بود	که		

نهج	البلاغه	را	جمع	آوری	کرد.
وی	با	بیان	اینکه	در	روزگار	ما	شخصیت	
امام	آینه	شخصیت	علی)ع(	شد،	افزود:	
امیرالمومنین)ع(	 از	رشحات	 رشحه	ای	
در	روزگار	ما	در	قالب	شخصیت	امام	تابید	
و	جلوه	هایی	از	ویژگی	های	متمایز	آن	

بزرگوار	را	در	شخصیت	امام	دیدیم.
* حجاب سیاست مانع شناخت 

شخصیت علمی امام شده است 
یادگار	امام	ادامه	داد:	یکی	از	ظلم	ها	
به	امام	این	است	که	حجاب	سیاست	مانع	
شده	 ایشان	 علمی	 شخصیت	 شناخت	
از	جلسات	 کتاب	 البته	۵۰	جلد	 است.	
درس	امام	منتشر	شده	که	نشان	می	دهد	
این	 است.	 زبردست	 بسیار	 اصولی	 یک	
روزها	دوست	و	دشمن	هم	به	این	بعد	از	
شخصیت	امام	اقرار	دارند؛	اما	در	مجموع	
در	این	خصوص	کمتر	گفته	شده	است.	
امام	در	حوزه	علومی	که	کار	کرده	یک	
سرآمد	است	و	واقعا	بُعد	علمی	امام	در	

نقاط	بسیار	درخشان	است.
وی	با	بیان	اینکه	دل	امام	از	یک	سو	در	
مقابل	یک	محبت	کودکانه	می	لرزد	اما	از	
طرف	دیگر	در	مقابل	یک	دنیا	می	ایستد،	
شجاعت	 از	 ای	 جلوه	 را	 امام	 شجاعت	
امیرالمؤمنین)ع(	دانست	و	گفت:	وقتی	
بعد	از	سخنرانی	علیه	کاپیتولاسیون	امام	
را	دستگیر	کردند	و	می	خواستند	ایشان	
را	تبعید	کنند،	ماشین	حامل	ایشان	از	
مسیر	اصلی	جاده		منحرف	شد	و	به	سمت	
بود	 گفته	 امام	 رفت.	 قم	 نمک	 دریاچه	

احساس	کردم	می	خواهند	من	را	اعدام	
کنند	ولی	وقتی	به	خودم	رجوع	کردم	
دیدم	نمی	ترسم؛	آنها	ترسیده	بودند	اما	

من	نمی	ترسیدم.
* سختی ها می آیند و می روند 

ولی نباید هدف گم شود 
وی	با	اشاره	به	اینکه	سختی	ها	می	
آیند	و	می	روند	ولی	نباید	هدف	گم	شود،	
افزود:	امیرالمؤمنین)ع(	و	پیامبر)ص(	هم	
کم	اذیت	نشدند؛	اما	هدف	آنها	گم	نشد.	
شخصیت	امام	هم	از	این	بعد	بسیار	کم	
نظیر	است	که	هدف	را	گم	نمی	کند.	
شهید	مطهری	می	گوید	من	چهار	ایمان	
به	خدا،	مردم،	راه	و	پیروزی	در	امام	دیدم.	
جمع	اضداد	این	است	که	در	عین	توکل	
است.	 مردم	 به	 اتکایش	 همه	 خدا،	 به	
واقعیت	هم	این	است	که	»الخلق	عیال	
را	 کارها	 اسباب	 با	 هم	 و	خداوند	 الله«	

پیش	می	برد.
اینکه	 بیان	 با	 خمینی	 حسن	 سید	
شخصیت	های	این	گونه	باعث	حرکت	
می	شوند	و	تحول	ایجاد	می	کنند	و	دست	
مردم	را	می	گیرند	و	تعالی	می	بخشند،	
برای	 ها	 ارزش	 جامع	 امام	 کرد:	 تأکید	
جامعه	ما	است؛	نماد	ارزش	ها	و	پرچمی	
است	که	با	نگاه	به	او	راه	گم	نمی	شود.	اگر	
هر	ساله	گرد	هم	جمع	می	شویم	بر	این	
است	که	این	پرچم	را	به	اهتزاز	درآوریم	
تا	راه	گم	نشود.	هم	عدالت	را	در	قالب	
انقلاب	اسلامی	و	شخصیت	امام	ببینیم،	
هم	توسعه	را	ببینیم	و	هم	راه،	آزادی،	خدا	

و	مردم	را	ببینیم.
وی	ادامه	داد:	زندگی	علی	وار	یعنی	
چیزهایی	که	به	ذهنتان	اضداد	می	آید	را	

اضداد	نبینید.	اینها	همه	باید	با	هم	باشد.	
به	اسم	یکی	دیگری	را	طرد	نکند.	امام	و	
مراسم	بزرگداشت	امام	پرچمی	است	که	
ما	هم	در	جامعه	ترویج	معنویت	کنیم	و	
هم	آزادی	مردم	را	رعایت	کنیم؛	هم	ذره	
ای	از	استقلال	کشور	کوتاه	نیاییم	و	هم	
رفاه	و	آسایش	مردم	را؛	هم	با	فقر	و	تبعیض	
بستیزیم	و	هم	در	کنار	آن	به	آزادی	های	
اجتماعی	توجه	داشته	باشیم.	اساسا	قدرت	
دین	به	این	است	که	می	تواند	جامع	دنیا	
و	آخرت	انسان	شود.	دین	می	تواند	همه	
این	موارد	را	با	هم	جمع	کند.	هر	جایی	که	
دیدید	این	گونه	نیست،	آن	قرائت	از	دین	

درست	نیست.
* گرامیداشت سالگرد امام احیای 

تفکر دین کامل است
امام	پیام	آور	 امام	یادآور	شد:	 یادگار	
یک	جمع	ویژگی	های	بزرگ	انسانی	و	
اجتماعی	برای	جامعه	ما	است؛	و	به	همین	
جهت	روز	به	روز	ارزش	مراسم	سالگرد	امام	
مضاعف	می	شود.	اگرچه	از	آن	زمان	فاصله	
می	گیریم،	اما	همواره	باید	این	ارزش	ها	
تذکار	 جامعه	 برای	 و	 همدیگر	 برای	 را	
و	تکرار	کنیم	و	فراموش	نکنیم.	مراسم	
امام	بزرگداشت	فرد	نیست؛	همانگونه	که	
مراسم	علی)ع(	و	عاشورا	بزرگداشت	فردی	
زنده	 امیرالمؤمنین)ع(	 مراسم	 نیست.	
کردن	خودمان	است.	گرامیداشت	سالگرد	
امام	نیز	احیای	تفکر	دین	کامل	در	روزگار	

خودمان	است.
* بیش از هر چیزی به وحدت و 

همدلی ملی نیازمندیم 
وی	در	بخش	پایانی	سخنان	خود	با	
اشاره	به	دسایس	دولت	آمریکا	برای	مردم	
ایران،	گفت:	ان	شاء	الله	روزهای	خوبی	را	
پیش	روی	کشورمان	داشته	باشیم؛	امسال	
با	دسایسی	که	دولت	آمریکا	دارد،	بیش	
از	هر	چیزی	به	وحدت	و	همدلی	ملی	
این	 به	 چیزی	 هر	 از	 بیش	 نیازمندیم؛	
نیازمندیم	که	نقاط	اتکای	جامعه	مان	را	
بالا	ببریم	و	دل	هایمان	را	به	هم	پیوند	
دهیم	تا	بتوانیم	آینده	خوبی	را	پیش	روی	
جامعه	مان	داشته	باشیم.	این	اتفاقاتی	که	
در	گذشته	هم	پیش	روی	ملت	ایران	بوده	
را	هم	عبور	می	کنیم	و	با	لطف	و	عنایت	
الهی	می	توانیم	این	مشکلات	را	هم	از	

پیش	روی	برداریم.

آیت الله سید حسن خمینی در دیدار با اعضای ستاد مرکزی بزرگداشت امام؛

امام پرچمی است که با نگاه به او راه گم نمی شود
اخبــار سرمقـاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

خبــر

یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	گفت:	امروز	ساز	ناکوک	در	دولت	روحانی	بیشتر	از	
دولت	سید	محمد	خاتمی	زده	می	شود	و	بعضی	ها	آنقدر	از	دولت	کینه	به	دل	دارند	که	

حاضر	به	سقوط	آن	هستند.	
محمدرضا	خباز	درباره	تخریب	دولت	از	سوی	جریانی	خاص	در	شراطی	که	کشور	
نیازمند	اتحاد	و	انسجام	داخلی	است،	گفت:	سال	۷6	هنگامی	که	دولت	اصلاحات	رأی	
آورد،	مخالفان	هرچه	ابزار	مشروع	و	نامشروع	داشتند	به	کار	بردند	تا	دولت	پنهان	ایجاد	
کنند.	این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	با	بیان	این	که	ممکن	است	دولت	پنهان	با	دولت	
در	سایه	به	اشتباه	گرفته	شود،	عنوان	کرد:	دولت	در	سایه	بسیار	خوب	است	و	در	واقع	
کمک	کننده	دولت	قانونی	است،	اما	دولت	پنهان	تلاش	می	کند	دولت	در	صحنه	را	کنار	
بزند	و	اصلا	به	همین	منظور	هم	تشکیل	می	شود.وی	با	اشاره	به	این	که	آقای	خاتمی	بارها	
گفتند	هر	9	روز	یک	توطئه	علیه	دولت	اصلاحات	شکل	دادند،		بیان	کرد:	تنها	دولتی	که	
با	دولت	پنهان	همکاری	کرد	دولت	های	نهم	و	دهم	بودند	زیرا	از	اعضای	شان	در	پست	های	
مدیریتی	و	استان	ها	استفاده	می	کرد.این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	یادآور	شد:	هنگامی	که	
ایران	با	افتخار	برجام	را	به	سرانجام	رساند	و	دیپلماسی	کشورمان	آن	کار	بزرگ	را	انجام	داد،	
عده	ای	دست	به	مخالفت	زدند	برای	همین	است	هنگامی	که	آمریکا	از	برجام	خارج	شد،	
ابراز	خوشحالی	کردند.این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	تاکید	کرد:	انسان	احساس	می	کند	
در	برخی	مواقع	ضرر	برخی	داخلی	ها	برای	کشور	به	مراتب	از	ضرر	دشمنان	خارجی	بیشتر	
است،	دشمن	خارجی	در	مقابلت	گارد	می	گیرد	و	بی	محابا	می	گوید	من	درصدد	تغییر	شما	
هستم،	با	پرویی	هتاکی	می	کند	و	زور	می	گوید،	اما	اینها	به	اسم	حفظ	ارزش	ها	از	نسبت	

دادن	هر	نوع	توهین،	افترا	و	شایعه	به	دولت	دریغ	نمی	کنند.
* اکنون زمان تسویه حساب سیاسی  با دولت نیست 

وی	با	بیان	این	که	اگر	انسان	عقل	داشته	باشد	و	شرایط	را	در	نظر	بگیرد،	باید	بداند	

اکنون	زمان	تسویه	حساب	نیست،		گفت:	این	ها	باید	بدانند	دشمن	ما	با	همه	توان	به	صحنه	
آمده	است	و	اگر	در	داخل	دولت	را	تضعیف	و	روحیه	اش	را	خراب	کنند	و	در	صحنه	های	
اقتصادی	هر	روز	یک	دست	گل	جدید	به	آب	بدهند،	مشخص	است	دشمن	خارجی	ما	
جَری	می	شود	و	احساس	قدرت	می	کند.خباز	ادامه	داد:	این	ها	آنقدر	کینه	دولت	را	به	دل	
گرفته	اند	که	آرزو	می	کنند	دولت	سقوط	کند	تا	به	حرف	بی	حساب	خودشان	برسند	و	

بگویند	دیدید	همانی	شد	که	ما	گفتیم.
وی	تاکید	کرد:	دولت	روحانی	بار	نخست	با	١۸	میلیون	رأی	و	بار	دوم	با	بیش	از	24	
میلیون	رأی	علیرغم	آن	همه	مخالفت،	دشمنی	و	سم	پاشی	روی	کار	آمد،		اگر	این	ها	واقعا	

رأی	مردم	را	قبول	دارند	در	این	4	سال	باید	دولت	در	سایه	می	شدند،	نه	دولت	پنهان.
این	عضو	حزب	اعتماد	ملی	گفت:	دولت	در	سایه	مانتورینگ	دولت	قانونی	است	تا	هرجا	

اشتباه	و	تعلل	کرد	او	را	امر	به	معروف	و	نهی	از	منکر	کند.
* جمعیت نیم بند امیدی ها مقابل بسیاری از فشارها در مجلس را گرفتند 

وی	در	پاسخ	به	سوالی	مبنی	بر	اینکه	باتوجه	به	نزدیک	شدن	انتخابات	مجلس	این		
رفتارها	چقدر	شدت	خواهد	گرفت	و	تخریب	ها	تا	چه	زمانی	ادامه	خواهد	داشت؟	گفت:	
هنگامی	که	به	انتخابات	نزدیک	می	شویم،	این	ها	عریان	تر	به	صحنه	می	آیند	و	دم	خروس	
بیشتر	بلند	می	شود.	آنان	به	این	تکاپو	می	افتند	تا	قوه	بعدی	همراهشان	شکل	بگیرد	زیرا	

اگر	این	اتفاق	بیفتد	به	راحتی	می	توانند	دولت	را	ساقط	کنند!	
خباز	تاکید	کرد:	اگر	همین	١۰۰	نماینده	فراکسیون	امید	نبودند،	تندروها	بیش	از	
چیزی	که	امروز		مشاهده	می	کنید	به	دولت	فشار	می	آوردند،	همین	جمعیت	نیم	بند	
مقابل	بسیاری	از	فشارها	در	مجلس	را	گرفتند.	وی	خاطرنشان	کرد:		این	گروه	می	خواهند	
مجلسی	همراه	و	هم	نگاه	با	خودشان	به	وجود	بیاورند	که	زودتر	بتوانند	به	خواسته	هایشان	

دست	پیدا	کنند.

محمدرضا خباز: 

برخی آرزوی سقوط دولت روحانی را دارند

محمد فاضلی

مصطفی داننده

عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	با	بیان	اینکه	افراط	
و	تفریط،	هیچ	گاه	حتی	در	عبادت	خداوند	هم	جایز	نیست	

گفت:	اعتدال	و	میانه	روی	نشانه	عقلانیت	است.	
نوری	 ناطق	 اکبر	 علی	 والمسلمین	 الاسلام	 حجت	
بامداد	دوشنبه	در	مراسم	احیاء	و	شب	زنده	داری	حرم	امام	
خمینی)ره(	اظهار	داشت:	خداوند	در	بسیاری	از	آیات	قرآن	
مجید	مسلمانان	را	به	تعادل	دعوت	کرده	و	فرموده	است:	

شما	مسلمانان	را	امت	معتدل	قرار	دادیم.
وی	با	اشاره	به	اینکه	انسان	به	همان	اندازه	که	به	لطف	
خداوند	امیداوار	است	باید	از	عذاب	الهی	نیز	خوف	داشته	
باشند	عنوان	کرد:	امید	بیش	از	حد	به	رحمانیت	خداوند	
نباید	باعث	گناه	و	معصیت	شود،	ترس	از	غضب	خداوند	
هم	نباید	عاملی	باشد	که	انسان	را	از	توبه	و	برگشتن	به	

سمت	خداوند	نامید	کند.ناطق	نوری	ادامه	داد:	روحانیون	و	
علمای	دینی	باید	با	استناد	به	آیات	قرآن	کریم	و	روایات	ائمه	
اطهار)ع(	صفات	جمالیه	الهی	مانند	بخشنده	و	مهربان	بودن	
را	در	کنار	صفات	جلالیه	الهی	مانند	جبار	و	قهار	بودن	را	برای	
امت	اسلامی	به	ویژه	نسل	جوان	تبیین	کنند	تا	شاهد	افراط	

و	تفریط	در	جامعه	نباشیم.
وی	با	بیان	اینکه	یکی	از	بزرگترین	مشکلاتی	که	انسان	
در	مسایل	زندگی	از	جمله	معاشرت	ها،	معاملات،	معادلات،	
اخلاقیات	و	عبادت	ها	به	آن	گرفتار	هستند	افراط	و	تفریط	
است	تصریح	کرد:	عبادت	خداوند	نباید	عاملی	برای	ترک	کار	

و	کسب	درآمد	حلال	باشد.
وی	ادامه	داد:	جوانان	باید	بدانند	که	ثواب	کسب	روزی	
حلال	برای	امرار	و	معاش	خانواده	و	جلوگیری	از	دست	ذلت	

به	جلوی	کسی	دراز	کردن	به	اندازه	جهاد	در	راه	خداوند	
است،	اگر	کسی	در	راه	کسب	درآمد	حلال	کشته	شود	

شهید	در	راه	خداوند	محسوب	می	شود.
ناطق	نوری	یادآور	شد:	احیاء	و	شب	زنده	داری	برای	
توبه	و	برگشتن	به	راه	خداوند	نشات	گرفته	از	امید	انسان	
به	رحمانیت	خدواند	است،	انسان	ها	باید	بدانند	خداوند	
گناهانشان	را	می	بخشد	ولی	اگر	در	انجام	گناهی	افراط	شود	

احتمال	اینکه	خداوند	با	بنده	خود	قهر	کند	وجود	دارد.
مراسم	احیاء	شب	بیست	و	یکم	ماه	مبارک	رمضان	
مانند	سنوات	گذشته	با	حضور	بیت	امام	راحل	از	جمله	سید	
حسن	خمینی	یادگار	امام	خمینی)ره(	و	جمعی	از	مسئولان	
کشوری	و	خانواده	های	معزم	شهدا	و	مردم	در	حرم	بنیان	

گذار	کبیر	انقلاب	برگزار	شد.

حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری: 

اعتدال و میانه روی نشانه عقلانیت است

سید رضا اکرمی
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توسط محققین کشور طراحی شد

وسیله ای برای تغذیه راحت تر بیماران پارکینسون
پارکینسون، یک بیماری پیش رونده سیستم عصبی است که بر حرکت های بدن تأثیر 
می گذارد. محققین کشور برای ایجاد کنترل بیشتر بر این بیماری هنگام غذاخوردن، 
دست به طراحی محصولی ارگونومیک زده اند که می تواند کیفیت زندگی بیماران را بهبود 

بخشد.
بیماری پارکینسون بیماری پیچیده ای با علائم مستقیم و غیر مستقیم است که تأثیر 
زیادی بر کیفیت زندگی بیمار و مراقبت کننده او دارد. در این بیماری غلظت دوپامین 
مغز کم می شود. یکی از عوارض کمبود دوپامین عدم تمرکز کافی است و لرزش، یکی 
از علائم واضح این بیماری به شمار می رود. لرزش یا رعشه ناشی از این بیماری معمولًا 
از یک عضو آغاز می شود که اغلب دست یا انگشتان است. در این حالت ممکن است 
فرد با حرکت عقب و جلوی انگشت شصت و سبابه مواجه شود که در اصطلاح به این 
شرایط، لرزش به صورت تسبیح گردانی می گویند. مبتلایان به پارکینسون هنگام تغذیه 
با مشکلاتی از قبیل عدم تعادل، ارتعاش، لرزش و عدم تسلط روبه رو هستند. به همین 
جهت استفاده از فرایندهای طراحی که به طراحی محصول ارگونومیک منجر شود، 
می تواند کمک رسان کنترل و مدیریت بیماری های مختلف باشد. محصولات و ملزومات 
پزشکی از ابزارهای مهم تشخیص و مدیریت بیماری پارکینسون هستند و انجام مطالعات 
به منظور ساخت چنین محصولاتی، از اهمیت بالایی برای بهتر کردن کیفیت زندگی 
چنین بیمارانی برخوردار است. محققانی از دانشگاه هنر اسلامی تبریز، در همین 
خصوص مطالعه ای را انجام داده اند که در آن، به طراحی محصول ارگونومیک با هدف 
سهولت غذا خوردن در بیماران پارکینسون طبق ارزیابی وضعیت راحتی بدن پرداخته 
شده است. برای جمع آوری اطلاعات در این مطالعه از مشاهده و مصاحبه مستقیم 
استفاده شده و تجزیه وتحلیل دقیق داده های کمی آن به کمک نرم افزار کامپیوتری 
محدودیت  دلیل  به  تحقیق،  این  در  است.  گرفته  صورت   Ergofellow به  موسوم 
دسترسی به بیماران پارکینسون و همچنین روش مطالعه، ابتدا از طریق پرونده بیماران 
دو نورولوژیست، لیستی از بیماران پارکینسون تهیه و اهداف مطالعه به آن ها اطلاع 
داده شد. سپس به کمک همراهان بیماران، ۱۲ بیمار پارکینسون شامل ۷ مرد و ۵ زن 
با سن بین ۵۴ تا ۷۸ سال وارد مطالعه شدند. این مطالعه به شکل کمی و کیفی بوده 
است و »فرایند طراحی محصول« در آن طی شده است که شامل جمع آوری و پالایش 
اطلاعات، ایده پردازی، ارزیابی و درنهایت ارائه طراحی نهایی است. درنهایت نیز ایده 
منتخب با نرم افزارهای طراحی، سه بعدی شد و پس از شبیه سازی توسعه یافت. بر اساس 
یافته های این پژوهش، محصول طراحی شده تا حدودی باعث کاهش سختی بیماران و 
بهبود پوسچر یا وضعیت بدنی آن ها هنگام غذا خوردن می شود. البته برای بهره گیری 
کامل از مزایای چنین وسیله ای، به دارو و دستورالعمل های خاص دیگر هم نیاز است. 
زیرا اگرچه بیماری ها به واسطه محصولات، مدیریت و کنترل می شوند، ولی شاید کاملًا 

درمان نشوند و نیازمند دارو یا دیگر دستورالعمل های پزشکی باشند.

درمان های جایگزینِ جراحی زانو
درد زانو از جمله مشکلاتی است که برخی پزشکان انجام عمل جراحی را برای درمان 

آن پیشنهاد می کنند اما چه روش های جایگزین دیگری برای این عارضه وجود دارد؟ 
به گزارش ایسنا، التهاب مفصل زانو از جمله عارضه هایی است که حتی در افراد جوان 

هم مشاهده می شود.
علائم این عارضه به اندازه ای شدید است که فعالیت های فرد را محدود کرده و کیفیت 
زندگی بیمار را تحت تاثیر قرار می دهد. هرچند، این پرسش مطرح است که برای مقابله 

با التهاب مفصل زانو چه کاری می توان انجام داد؟
کارشناسان به عنوان اولین نکته تاکید دارند که بی تحرکی پاسخی برای چگونگی رفع 
low-( این عارضه نیست. افراد مبتلا به التهاب مفصل زانو باید تمرینات کم برخورد
impact exercises( همچون پیاده روی و شنا انجام دهند. همچنین تحقیقات نشان 
می دهد در صورتیکه بیمار دچار اضافه وزن باشد رعایت رژیم غذایی در کنار حرکات 

ورزشی می تواند از میزان درد بکاهد و عملکرد فرد را بهبود دهد.
در عین حال طی سال های اخیر مطالعات انجام شده در مورد مکمل شناخته شده  
اروپا و دیگر کشورهای جهان  نتایج متضادی به همراه داشته  است. در  گلوکزامین 
مصرف روزانه ۱۵۰۰ میلی گرم از این دارو توصیه می شود. طب سوزنی نیز در برخی از 
افراد خاصیت تسکین بخشی دارد. به گزارش مدیکال اکسپرس، برخی از روش های 
تهاجمی تر همچون تزریق کورتیکواستروئید یا اسید هیالورونیک اثربخشی محدودی 
دارند و با عوارض جانبی همراه هستند. همچنین پزشکان تاکید دارند که جراحی زانو در 
تسکین درد و عملکرد بهتر بیمار بیش از راهکارهایی همچون ورزش درمانی موثر نیست.
یک پیشنهاد مفید که از تجزیه و تحلیل مطالعات حاصل شده بر مزیت ورزش کردن 

برای افراد مبتلا به زانو درد و سایر دردهای مفصلی تاکید دارد.
انواع  نیز شناسایی  و  کند  به شما کمک  ورزش می تواند  اینکه چگونه  برای درک 
فعالیت هایی که از آنها لذت می برید با تیم مراقبت های بهداشتی خود کار کنید که این 
تیم می تواند شامل پزشک مراقبت های اولیه، یک ارتوپد و متخصص طب فیزیکی باشد.

آنتی بیوتیک علائم آلزایمر را کنترل می کند
نتایج یک بررسی نشان می دهد: آنتی بیوتیک ها می توانند در کنترل علائم آلزایمر 

نقش داشته باشند. 
به گزارش ایسنا، بررسی ها حاکی از آن است آنتی بیوتیک به گونه ای  بر باکتری های 
روده اثر می گذارد که پیشرفت بیماری آلزایمر را کند می سازد. محققان همچنین تاکید 

کردند این تاثیرگذاری تنها در موش های نر مشاهده شده است.
محققان آمریکایی در این بررسی نشان دادند مصرف آنتی بیوتیک در چه مدت زمانی 

التهاب را کاهش داده و رشد پلاک های آمیلوئیدی را در موش های نر کُند می سازد.
پلاک های آمیلوئیدی مشخصه اصلی بیماری آلزایمر هستند. این پلاک ها زمانی 
شکل می گیرند که نوعی پروتئین در عصب های مغز تولید شده و در کنار یکدیگر انباشته 
می شوند. این پلاک های آمیلوئیدی عملکرد سلول مغز را مختل کرده و به بروز علائم 
آلزایمر منجر می شوند. محققان پیش از این در مطالعات خود تاکید کرده بودند که در 
باکتری های روده مبتلایان به آلزایمر تغییراتی مشاهده می شود. همچنین این محققان 
بیماری  با  بر علائمی مشابه  روده  باکتری  دادند چگونه  نشان  بررسی های خود  در 
آلزایمر در موش ها تاثیر می گذارد. این تحقیق جدید نشان داد تغییرات اعمال شده 
در میکروبیوم روده رشد پلاک های آمیلوئیدی را تنها در موش های نر محدود می کند. 
محققان از یک ترکیب آنتی بیوتیک استفاده کردند تا نشان دهند چگونه بر تشکیل 
پلاک های آمیلوئیدی و فعال ساختن میکروگلیا در مغز موش ها اثر می گذارد. میکروگلیا 

سلول های ایمنی هستند و هنگامیکه فعال شوند در مغز التهاب بوجود می آورند.
به گزارش ایسنا به نقل از مدیکال نیوز تودی، این تیم تحقیقاتی دریافتند مصرف 
طولانی مدت آنتی بیوتیک ها بر میکروبیوم موش های نر و ماده به شکل متفاوتی اثر 
می گذارد. به گفته محققان آنتی بیوتیک ها رشد پلاک های آمیلوئیدی را کاهش داده 
و میکروگلیا را به شکلی تغییر می دهند که به حفظ سلامت مغز در موش های نر کمک 
کنند. در موش های ماده تغییرات میکروبیوم روده بر سیستم ایمنی اثر می گذارد که 
موجب افزایش تولید فاکتورهایی می شود که فعالیت میکروگلیا را تقویت می کند. این 

اثرگذاری در موش های نر مشاهده نشده  است.

یک متخصص تغذیه تاکید کرد: » برای جلوگیری از فشار خون 
در اولین قدم به میزان مصرف نمک در برنامه غذایی توجه کنیم 
و مصرف آن را کاهش دهیم. به عنوان مثال یکی از مواد غذایی 
که امروزه بسیار مورد استفاده قرار می گیرد سس قرمز یا سس 
کچاب است که به دلیل داشتن سدیم بالا مصرف زیاد آن برای 
سلامتی مضر است و به دلیل اینکه مزه گوجه فرنگی در این 
سس ها غالب است فرد متوجه شوری آن نمی شود. مصرف زیاد 
این نوع سس ها به دلیل اینکه حاوی میزان بالایی سدیم است 

باعث خون بالا در فرد می شود.«
دکتر سید مرتضی صفوی با تاکید بر اهمیت توجه به مسئله 
فشارخون بالا ، گفت:» در حال حاضر بیشترین آمار مرگ و 
میرها در کشورمان مربوط به بیماری های قلبی و عروقی است 
و پرفشاری خون یکی از مواردی است که می تواند به صورت 
جدی بر روی سیستم قلب و عروق فرد تاثیر بگذارد. ما می توانیم 
با انتخاب یک سبک زندگی درست مثل کاهش مصرف چربی 
ها و نمک و انجام فعالیت های ورزشی، سطح چربی بد خون یا 
LDL را کاهش دهیم و همچنین فشارخون و بسیاری از بیماری 
های دیگر مثل آترواسکلروز ، گرفتگی عروق کرونر و دیابت را 

کاهش دهیم.«
وی درباره راه های کاهش فشارخون گفت:» برای جلوگیری از 
فشار خون در اولین قدم به میزان مصرف نمک در برنامه غذایی 
توجه کنیم و مصرف آن را کاهش دهیم. به عنوان مثال یکی از 
مواد غذایی که امروزه بسیار مورد استفاده قرار می گیرد سس 
قرمز یا سس کچاب است که به دلیل داشتن سدیم بالا مصرف 
زیاد آن برای سلامتی مضر است و به دلیل اینکه مزه گوجه فرنگی 
در این سس ها غالب است فرد متوجه شوری آن نمی شود. 
مصرف زیاد این نوع سس ها به دلیل اینکه حاوی میزان بالایی 

سدیم است باعث فشارخون بالا در فرد می شود.«
وی با تاکید بر لزوم حذف نمکدان از سفره ها، گفت:» سیر، 
لیمو ترش تازه و آب نارنج جایگزین های خوبی برای نمک است 
همچنین مصرف سبزیجات معطر بر روی ماست و سالاد مثل 
ریحان و ترخون و مرز و نعناع و پونه نیاز به مصرف نمک را کاهش 

می دهند.«
وی با اشاره مواد غذایی که حاوی نمک بالایی هستند، گفت:» 
چوب شور،خیارشور، کلم شور ، پاپ کرون،آجیل های شور، 
انواع سس ها و ترشی ها نمک زیادی دارند و می توانند باعث 

افزایش فشارخون شوند.«

وی گفت:» متاسفانه از دوران کودکی ، ذائقه کودک را به شوری 
عادت می دهیم و بنابراین ذائقه شوری در کودکان ماندگار می 
شود و با بالا رفتن سن مرتب از نمک بر روی غذاهایشان استفاده 
در  بالا  فشارخون  به  مبتلایان  آمار  دلیل  همین  به  کنند  می 
کشورمان زیاد است. به عنوان مثال در برخی استان های کشور 
و کلانشهر ها از هر دو نفر یک نفر مبتلا به فشارخون هستند و 
۵۰ درصد از افراد، مبتلا به پرفشاری خون هستند که می تواند 

در آینده خطرناک باشد.«
وی با بیان اینکه وزن بالا هم در بالا رفتن فشار خون تاثیر دارد ، 
گفت:» اگر شاخص توده بدنی یا BMI فرد پایین تر از ۱۸ و نیم 
 BMI وی را لاغر می نامیم. ۱۸ و نیم تا ۲۵ را نرمال می گوییم و
۲۵ تا ۳۰ را اضافه وزن می گوییم و ۳۰ تا ۳۵ ، و۳۵ تا ۴۰ و بالای 

۴۰ را به ترتیب چاقی درجه یک و دو و سه می گوییم.«
این متخصص تغذیه گفت:» BMI عادی افراد باید در محدود 
۱۸ و نیم تا ۲۵ باشد اما متاسفانه جمعیت بسیاری در شهرهای 
بزرگ ما مبتلا به اضافه وزن و چاقی هستند که اگر کنترل شود 
می توانیم پرفشاری خون را که ناشی از وزن اضافی است را هم 

کنترل کنیم.«

دکتر صفوی با تاکید بر لزوم مصرف میان وعده های سالم در 
برنامه غذایی، گفت:» باید میان وعده های شور و پرنمک مثل 
انواع تنقلات و چیپس و پفک را از میان وعده هایمان حذف 
کنیم و به جای آنها از انواع سبزیجات و ماست کم چرب ،ذرت 
بدون نمک ، مغزهای آجیلی خام و بدون نمک استفاده کنیم. 
البته برخی سبزیجات مثل انواع کلم،شلغم،کرفس، اسفناج، 
هویج، چغندر کلم پیچ سدیم بالایی دارند و باید به صورت محدود 
مصرف شوند. « وی خاطرنشان کرد:» مصرف غلات کامل و 
سبوس دار به دلیل داشتن فیبر وویتامین ها بخصوص ویتامین 
های گروه ب و پتاسیم باید بیشتر استفاده شود چون پتاسیم به 
کنترل فشارخون کمک می کند. همچنین مصرف میوه هایی 
که پتاسیم بالایی دارند مثل پرتغال ، گریپ فروت، موز،هندوانه و 
زردآلو و صیفی جاتی همچون گوجه فرنگی و سیب زمینی برای 

کمک به کنترل فشارخون توصیه می شود.«
دکتر صفوی درباره میزان مصرف روغن ها در برنامه غذایی 
گفت:» مصرف روغن ها باید کاهش پیدا کند بویژه روغن هایی 
که منبع حیوانی دارند مانند روغن دنبه و کره و چربی های 
گوشت و به جای آنها می توان از انواع روغن های گیاهی مانند 

روغن کانولا،روغن کنجد،روغن کلزا، روغن آفتابگردان ، روغن 
زیتون و روغن هسته انگور استفاده کرد. همچنین پوست مرغ 
دارای مقدار زیادی چربی است که باید آن را قبل از پخت جدا 

کنیم.«
وی با تاکید براینکه اسیدهای چرب اشباع کلسترول بالایی 
مان محدود کنیم  برنامه غذایی  در  را  باید مصرفشان  و  دارند 
جایگزین  را  مرغ  و  ماهی  های  گوشت  مصرف  باید  ، گفت:» 
گوشت قرمز کنیم همچنین می توانیم از سویا استفاده کنیم 
و مصرف مواد غذایی که حاوی اسیدهای چرب اشباع شده 
هستند مانند لبنیات پرچرب، زرده تخم مرغ، گوشت قرمز را 
کاهش دهیم به دلیل اینکه مواد غذایی که کلسترول خون را بالا 

می برند بر روی فشارخون نیز تاثیر می گذارند.«
وی با تاکید براینکه باید باید نمکدان ها را از سر سفره ها جمع 
کرد، گفت:» متاسفانه در رستوران ها اولین چیزی که در روی 
میز است نمکدان است که باید تذکرات لازم در اینباره به رستوران 

ها داده شود.«
وی با اشاره به اهمیت مصرف مصرف منابع کلسیم و نقش 
آنها در کاهش فشارخون ، گفت:» مصرف دو تا سه واحد از گروه 
لبنیات در روز توصیه می شود البته باید شیر کم چرب مصرف 
شود. « وی با اشاره به میزان بالای نمک در اغلب نان ها، گفت:» 
نان لوش ِ نان باگت ، نان های ساندویچی ، نان های سفید، 
آردهای مخصوص درست کردن کیک، فاقد سبوس هستند و 
اغلب حاوی میزان بالایی نمک هستند بنابراین بهتر است از به 
جای آنها نان سنگک و نان جو و نان های رژیمی و آردهایی که 

حاوی سبوس هستند، استفاده کرد.«
ابتلا به  آنها باعث  وی درباره مواد غذایی که مصرف مداوم 
فشارخون بالا می شود، گفت:» مواد غذایی بسیار چرب از جمله 
بستنی های خامه ای ، شیرینی های خامه ای،چیپس ، نوشابه 
های شیرین و گازدار ، کره مارگارین ، روغن های حیوانی،نباتی، 
جامد و نیمه جامد ، دنبه ، ماهی دودی ، گوشت های چرب، 
غذاهای آماده و فست فودی که شور و پرنمک هستند بخصوص 
سوسیس و کالباس ،همبرگر، پیتزا همچنین کله پاچه و دل و 

جگر و قلوه باعث افزایش فشارخون در فرد می شوند.«
دکتر صفوی در پایان توصیه کرد:» افراد حتما مصرف غذاهایی 
که پرفیبر هستند همچنین میوه ها و سبزیجات و غلات کامل و 
حبوبات و دانه ها را در برنامه غذایی خود جای دهند و در کنار آن 

حتما ورزش و فعالیت بدنی را فراموش نکنند.« 

مهمترین توصیه ها برای اینکه به فشارخون بالا مبتلا نشوید

هشدار!این مواد غذایی فشارخونتان را بالا می برند

علمی و سلامت 

 

تولید چراغ های پیشرفته LED با دانش ایرانی
 

محققان در یک شرکت دانش بنیان توانستند چراغ های پیشرفته LED را طراحی و 
تولید کنند که در مقایسه با نمونه خارجی خود تا ۲۰ برابر ارزان قیمت تر تمام می شود.

با خبرنگار مهر در  بنیان در گفتگو  افخمی، مدیرعامل یک شرکت دانش  عیسی 
خصوص تولید چراغ های پیشرفته LED در این شرکت گفت: محصول ما بیشتر در حوزه 
خدمات شهری مورد استفاده قرار می گیرد و چراغ های مستحکم و بادوامی هستند که از 

عمر مفید بالایی نیز برخوردارند.
تاریخی،  مراکز  شهری،  معابر  مثل  فضاهایی  در  بیشتر  چراغ ها  این  افزود:  وی 
ساختمان ها، باند پرواز و محوطه های فرودگاهی که به نورپردازی و یا روشنایی از کف نیاز 

دارند، استفاده می شود.
افخمی، بازار هدف چراغ های پیشرفته LED را شهرداری ها، ادارات میراث فرهنگی و 

گردشگری، فرودگاه ها و نیز مراکز تجاری و مسکونی عنوان کرد.
وی درباره مزیت های محصول تولیدی در این شرکت گفت: چراغ های تولید شده در 

شرکت ما از بدنه مقاوم تشکیل شده و قابلیت تنظیم زاویه داخلی را نیز داراست.
 IQS از CE۹۰۰۱:۲۰۰۸ و ISOوی با بیان اینکه این شرکت دارای گواهی نامه های
انگلستان است، گفت: امروز نمونه های داخلی و خارجی این محصول در بازار موجود 
است اما تفاوتی که محصول ما نسبت به مشابه خارجی خود دارد در قیمت آن است که 
تا ۲۰ برابر قیمت آن پایین تر است. نمونه چینی آن نیز عمر مفید بسیار کوتاهی دارد و 

زود خراب می شود.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان در خصوص مزیت های این چراغ ها گفت: دارا بودن 
جنس بدنه مقاوم، داشتن مکانیزم ابتکاری و منحصر به فرد تنظیم زاویه، راندمان بالا و 
استفاده قطعات با کیفیت جهت ارائه گارانتی ۳ ساله مدارهای الکترونیکی از ویژگی های 

چراغ های پیشرفته به شمار می روند.
افخمی با اشاره به اینکه این شرکت در مرحله تولید نیمه انبوه سفارشی چراغ های 
پیشرفته LED است، تصریح کرد: ما اکنون در حال تکمیل فاز توسعه خود هستیم تا 
بتوانیم محصول خود را به سراسر کشور ارائه کنیم؛ در این مسیر از تسهیلات صندوق 

نوآوری شکوفایی بهره برده ایم.
وی با بیان اینکه ما در حال حاضر بیشتر در استان فارس مشغول بازار سازی هستیم، 
بیان کرد: اکنون در حال رایزنی با بازارهای ترکیه، عراق و گرجستان هستیم تا امسال 
بتوانیم به بخشی از این بازار دست پیدا کنیم و محصول خود را به این کشورها صادر کنیم.

هوش مصنوعی متن را به صوت تبدیل می کند
محققان چینی و مایکروسافت یک سیستم هوش مصنوعی برای تبدیل متن به صوت  

ابداع کرده اند که با کمک ۲۰۰ نمونه یک فایل صوتی بسیار طبیعی تولید کند.
فناوری تبدیل متن به صوت هر روز هوشمندتر می شود اما هنوز مشکلی در مسیر 
پیشرفت آن وجود دارد. این فناوری هنوز هم نیازمند مدت زمان آموزش و منابع زیادی 

است تا بتواند بازدهی طبیعی تر ارائه کند.
در همین راستا به نظر می رسد محققان چینی و مایکروسافت راه حلی ایده آل برای 
این امر یافته اند. آنها یک سیستم هوش مصنوعی تبدیل متن به صوت ابداع کرده اند که 
می تواند فقط با کمک ۲۰۰ نمونه صوتی )معادل ۲۰ دقیقه(، فایل صوتی طبیعی تولید 

کند.
این سیستم به شبکه های عصبی عمیقی تکیه دارد که عملکرد نورون های مغز را تقلید 
می کنند. این شبکه عصبی عمیق هر اطلاعات ورودی و خروجی را روی لینک های 
سیناپسی می سنجد و به این ترتیب به آنها کمک می کند هر توالی طولانی )مانند 
جمله های پیچیده( را فراوری کند. این روند در کنار بخشی از سیستم که سروصدای 

اضافی را حذف می کند، قابلیت های هوش مصنوعی را بیشتر می کنند.
نتیجه آزمایش ها با این سیستم، فقط یک صوت رباتیک نیست. این سیستم هوش 
مصنوعی بسیار دقیق است و می تواند هر کلمه را به طور ۹۹.۸۴ درصد قابل درک ادا کند.  
از آن مهم تر با کمک این سیستم فناوری تبدیل متن به صوت قابل دسترسی تر می شود 
و دیگر نیازی نیست فرد مدت زیادی تلاش کند تا صدایی طبیعی در چنین سیستمی 

بسازد.

سیستم های  برای  ارزشمند  ابزارهایی  واکسن ها، 
بهداشتی و پیشگیری جهانی هستند که کاربرد آن ها، 
سالانه از میلیون ها مورد ابتلاء به بیماری های خطرناک 
و مرگ ومیر ناشی از آن ها جلوگیری می کند. نتایج یک 
پژوهش مروری نشان می دهد که گیاهان، می توانند 
کاندیداهای مناسبی برای تولید نوع خوراکی این مواد 

ایمنی زا باشند.
به گزارش ایسنا، در حال حاضر بیش از ۴۵ درصد 
از  ناشی  افراد در کشورهای درحال توسعه،  مرگ ومیر 
بیماری های واگیردار است و یکی از مهم ترین راهکارها 
برای جلوگیری از این بیماری ها، واکسیناسیون افراد 
کشورهای  در  واکسیناسیون  انجام  باوجود  اما  است. 

مختلف، هنوز هم بیش از ۳۰ میلیون کودک در دنیا 
درمان،  و  پیشگیری  قابل  بیماری های  این  برابر  در 

ایمن سازی نشده اند.
که  می دهد  نشان  متخصصان  نظرات  بر  مروری 
مولکولی  زیست شناسی  روش های  در  پیشرفت 
برای  جدید  راهکارهای  توسعه  به   ۱۹۸۰ دهه  در 
این  است.  کرده  کمک  واکسن  زیرواحدهای  تولید 
روش ها شامل استفاده از سیستم های مختلف مانند 
فرمانتاسیون باکتری ها و سلول های پستانداران برای 
بیان پروتئین های نوترکیب بوده اند. اما در حال حاضر، 
واکسن های در دسترس دارای محدودیت هایی هستند 
که هزینه های بالای توسعه، حمل ونقل، سیستم های 
خنک سازی و خطر در ارتباط با شرایط تزریقی و پاسخ 
شمار  به  محدودیت ها  این  ازجمله  افراد  در  آلرژیک 
می آیند. به همین دلیل یافتن راه های جدیدی برای 

توسعه واکسن ها، از اهمیت خاصی برخوردار است.
دانشکده  از  محققانی  توجه  مورد  موضوع،  این 
کشاورزی دانشگاه زنجان قرار گرفته است و در خصوص 
آن پژوهشی مروری را انجام داده اند. در این پژوهش 
واکسن های خوراکی مشتق شده از گیاهان به عنوان 
دیدگاهی جدید برای تولید واکسن مورد بررسی قرار 

گرفته اند.
بر اساس اطلاعات ارائه شده توسط این پژوهشگران، 
استفاده از مهندسی ژنتیک در موجودات زنده ای نظیر 
مخمرها و گیاهان، می تواند به عنوان یک راه مناسب 
برای تولید واکسن های نوترکیب خوراکی در نظر گرفته 

شود.
دانشکده  محقق  کولیوند،  داود  خصوص،  این  در 

می گویند:  همکارش  و  زنجان  دانشگاه  کشاورزی 
بالقوه ای  پتانسیل  دارای  خوراکی  »واکسن های 
به خصوص در کشورهای جهان سوم هستند که در آن ها 
هزینه های حمل ونقل و برخورداری از خنک کننده ها 
به پرسنل و شرایط  نیاز  توزیع واکسن  و  بوده  ضعیف 
تزریقی استریل دارد. در این صورت دست اندرکاران به 
کمک واکسن های خوراکی ممکن است بر مشکلات 
تولید، توزیع و تحویل که در ارتباط با واکسن های سنتی 

وجود دارد، غلبه کنند«.
پروتئین های  بیان  میزان  »البته  معتقدند:  آن ها 
طوری  باید  خوراکی  واکسن های  همان  یا  نوترکیب 
تنظیم شود که از ورود ناخواسته ژن تراریخته به سایر 
مصرف کننده ها  غذایی  زنجیره  یا  گیاهی  گونه های 
جلوگیری کند. هرچند وجود مهارکننده های فیزیکی 
در محصولات تراریخته مثل انتقال به ژن کلروپلاست، 
تکثیر رویشی، مهار گرده افشانی و استراتژی های ساده 
و طبیعی، در حبوبات و دانه غلات، از ورود ژن تراریخته 

جلوگیری می کند«.
همچنین بر اساس یافته های این پژوهش، در این 
روش تولید واکسن، سیگنال های شبکه آندوپلاسمی 
محیط  در  فعال  بیولوژیکی  پروتئین های  ترشح  برای 
آلودگی عوامل  از  استفاده می شوند که عاری  کشت 

بیماری زا است.
که  مروری  پژوهش  این  در  فراهم شده  داده های 
می تواند پژوهشگران را به برداشتن گام های عملی تر 
در  کند،  ترغیب  خوراکی  واکسن های  تولید  به سوی 
ایمنی  انجمن  به  متعلق  زیستی«  »ایمنی  فصل نامه 

زیستی ایران منتشر شده است.

گیاهان، کارخانه های سبز تولید واکسن خوراکی

رونوشت آگهی حصر وراثت 
آقای احمد علیمددی فرزند محمد علی دارای شماره ملی ۰۳۸۳۱۹۸۳۱۳ صادره از قم به شرح دادخواست به کلاسه ۹۸۰۰۷۸ از این شورا گواهی حصر وراثت نموده و 

چنین توضیح داده که شادروان محمد علی علی مددی فرزند حسن به کد ملی شماره ۰۳۸۳۳۳۵۱۹۱ صادره از قم در تاریخ ۱۳۷۲/۰۲/۱۱ در اقامتگاه دائمی خود شهر دستجرد 
بدرود حیات گفته و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: 

۱- احمد علی مددی فرزند : محمد علی به کد ملی ۰۳۸۳۱۹۸۳۱۳  صادره از قم - فرزند متوفی
۲- ابوالقاسم علی مددی فرزند : محمد علی به کد ملی ۰۳۸۳۱۹۴۳۸۵ صادره از قم - فرزند متوفی

۳- ابراهیم علی مددی فرزند : محمد علی به کد ملی ۰۳۸۳۱۹۵۲۹۲ صادره از قم - فرزند متوفی
۴- زهرا علی مددی  فرزند : محمد علی به کد ملی ۰۳۸۵۷۷۵۲۹6 صادره از قم - فرزند متوفی
۵- ربابه علی مددی فرزند : محمدعلی  به کد ملی ۰۳۸۵۷۷۸۰۸۲ صادره از قم - فرزند متوفی

6- معصومه علی مددی فرزند : محمد علی به کد ملی  ۰۳۸۵۷۸۲۴۴6 صادره از قم - فرزند متوفی
۷- طاهره علی مددی فرزند : محمد علی به کد ملی  ۰۳۸۳۱۹۵۲۸۴ صادره از قم - فرزند متوفی

۸- سکینه حیدری فرزند : حاتم به کد ملی ۰۳۸۳۱۸6۳۵۸ صادره از قم - همسر متوفی
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف 

یکماه به این شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد .
 )م الف 10350(
علی لطیفی – دبیر شورای حل اختلاف بخش خلجستان قم 

-----------------------------------------------------
»آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی«

برابر رأی شماره ۱۳۹۸6۰۳۱۳۰۱۰۰۰۰۵۳۳ و ۱۳۹۸6۰۳۱۳۰۱۰۰۰۵۳۴ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بوکان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محی الدین شریف زاده فرزند حسن بشماره شناسنامه ۴۷۵ صادره از بوکان و خانم جلیله 
محمودی فرزند عثمان بشماره شناسنامه ۷۲۳ صادره از سقز هر کدام به نسبت سه دانگ مشاع از ششدانگ در یک باب خانه به مساحت ۱۰۹.۳۹ مترمربع مفروز و مجزی شده 
از پلاک ۷6۱ فرعی از ۱۳۱- اصلی واقع در بخش ۱۷ شهرستان بوکان خریداری از آقایان علی و اسماعیل شهامت آحادی از وراث مرحوم محمد شهامت مالک رسمی و احدی 
از زارعین صاحب نسق در پلاک مذکور محرز گردیده که برای آن پلاک ۴۴۸۳ فرعی از ۱۳۱- اصلی تعیین و اختصاص یافته است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/03/07
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/03/22
هادی حبیبی - رئیس ثبت اسناد و املاک بوکان 

»مفقودی«
سی  آزرا 3300  مدل  خارجی   – هیوندای  سواری  خودروی  سبز  برگ 

سی مدل 2011 به شماره انتظامی ایران 37 – 749 ج 24 به شماره موتور 
G6DBAA531392 و شماره شاسی KMHFC41DBBA535517 به نام 

احد ارشدی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

*دکتر گیتا فقیهی

 دوش گرفتن در ساعات پایانی شب، بخش جدایی ناپذیری از روند آماده شدن برای 
خواب است. در این ساعات باید تلفن همراه را خاموش کنید و اجازه بدهید که آب گرم و 

تازه به تمام بدنتان آرامش بدهد.
تعیین زمان مناسب برای دوش گرفتن، یکی از مسائل بحث برانگیزی است که همواره 

مورد توجه مردم و محققان قرار داشته است.
بعضی از محققان، صبح را بهترین زمان برای دوش گرفتن می دانند و بعضی از آنان هم 

شب را.
البته ممکن است بگویید که هر فردی اولویت های خودش را بهتر تشخیص می دهد، 
متخصصان خواب مصرانه شب را به عنوان بهترین زمان برای دوش گرفتن معرفی می کند.
دوش گرفتن در ساعات پایانی شب، بخش جدایی ناپذیری از روند آماده شدن برای 

خواب است.
در این ساعات باید تلفن همراه را خاموش کنید و اجازه بدهید که آب گرم و تازه به تمام 

بدنتان آرامش بدهد. 
آیا دوش صبحگاهی هم فوایدی دارد؟

اگر انتخاب شما دوش صبحگاهی است و به این کار عادت کرده اید، اصلًا نباید دلسرد 
نشوید، چون دوش صبحگاهی هم فواید خاص خودش را دارد.

دوش صبحگاهی می تواند نقش موثری در افزایش تمرکز و تجدید قوا داشته باشد و ادامه 
فعالیت های روزانه )خصوصاً فعالیت های کاری( را راحت تر می کند.

هورمون  سطح  چون  بدهد،  کاهش  را  پوست  التهاب  می تواند  صبحگاهی  »دوش 
کورتیزول را پایین می آورد که دقیقاً با استرس مرتبط است«.

صبح، بهترین زمان برای اصلاح موهای صورت یا بدن به حساب می آید، چون سطح 
هوشیاری افراد در ساعات صبح بیشتر است و همین ویژگی احتمال بریدن صورت یا بدن 

را کاهش می دهد.
علاوه بر این، بدن ما در ساعات صبح دارای پلاکت های بیشتری در خون است و در 

صورت ایجاد بریدگی، سریع تر بهبود پیدا می کند.
با اینحال، بعضی از متخصصان فکر می کنند که دوش شبانه هم دارای فواید مختلفی 

برای پوست است. به گفته آنان، دوش شبانه کمک می کند تا همه مواد آرایشی، گردوغبارها 
و آلودگی ها کاملًا از روی پوست پاک شوند.

* متخصص پوست و مو

بهترین زمان دوش گرفتن
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آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع عظام تقلید 
گفت: اگر جناح بندی های سیاسی کنار زده شود 
وضعیت  شود،  فعال  اقتصادی  قدرتمند  تیم  یک  و 

اقتصادی کشور متحول می شود. 
امام  مدرسه  در  قدر  لیالی  از  شب  دومین  در  وی 
کاظم)ع( قم افزود: مراقب باشیم جناح بندی های 
سیاسی و اختلافات، افراد و مسئولان را از یکدیگر جدا 

نکند.

وی در ادامه سخنان خود اظهار داشت: شب قدر 
شبی است بوده که مقدرات فرد از سوی خداوند متعال 
برای یک سال آینده تعیین شده و  به امام زمان)عج( 

عرضه شده و آن حضرت نیز به آن صحه می گذارد.
آیت الله مکارم شیرازی اضافه کرد: مقدرات یک سال 
آینده انسان طبق لیاقت و شایستگی های فرد تعیین 
شده و سرنوشت فرد از سرشانس یا قرعه کشی تعیین 

نمی شود.

آیت الله مکارم شیرازی دربخش دیگری از سخنان 
نهج البلاغه  شریف  کتاب   47 نامه  به  اشاره  با  خود 
تصریح کرد: حضرت در این نامه تمام مردم را به رعایت 
تقوای الهی، نظم، کنار گذاشتن اختلافات و یاری گر 

مظلوم و دشمن ظالم بودن سفارش کرده است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: رسیدگی 
به امور یتیمان، نیکی به همسایگان، عمل به قرآن، 
نماز، زیارت خانه خدا، جهاد در راه خدا و امر به معروف 
و نهی از منکر از دیگر سفارش های امام علی )ع( در 

این نامه است.
آیت الله مکارم شیرازی عنوان کرد: زیارت خانه خدا 
محور وحدت جامعه اسلامی بوده و هرگز نباید نسبت 
به آن کم توجهی شود، سیاست انگلیس همواره بر این 
بوده که مسلمانان حج را فراموش کنند چرا که به اعتقاد 
آنها تا زمانی که حج برپاست، مسیحیت در خطر است.

وی در ادامه با اشاره به اهمیت امر به معروف و نهی 
پخش  و  است  اسلامی  کشور  اینجا  گفت:  منکر  از 
سرودهای مبتذلی با رقص در برخی مدارس به هیچ 
وجه پذیرفتنی نیست، همچنین سند 2030 نیز یک 
سند کاملا استعماری بوده و نباید اجازه اجرای آن داده 

شود.
آیت الله مکارم شیرازی ادامه داد: هیچ یک از عبادات 
انسان بدون امر به معروف و نهی از منکر مقبول درگاه 

الهی نمی شود.
وی در ادامه گفت: اگر ما از فرزندان خود غافل شویم 
معضلات  دیگر  و  نفسانی  هواهای  مجازی،  فضای 

اجتماعی آنها را با خود خواهد برد.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم:

جوانان با فرهنگ دفاع مقدس بیش از پیش 
مأنوس شوند

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: همانطور که رهبر معظم انقلاب 
نیز در بیانیه گام دوم انقلاب تاکید داشتند، استفاده از جوانان باید به صورت ویژه مورد توجه 
قرار گیرد و در این راستا جوانان نیز باید با فرهنگ دفاع مقدس بیش ازپیش مأنوس شوند.

به گزارش شهر نیوز، مهدی کلانترزاده شب گذشته در حاشیه آیین نامگذاری تقاطع 
غیرهمسطح رزمندگان اسلام طی گفت وگویی با اشاره به اینکه نامگذاری معابر شهری در 
کمیته مشخصی با نظر مدیران شهرداری و اعضای شورای اسلامی شهر قم دنبال می شود، 
تصریح کرد: این افراد به دنبال نام هایی هستند که زیبنده شهر مقدس قم باشد هر چند 
این زینبدگی اشاره مستقیم به نام شهدا و اسامی ارزشی نیست اما تدبیر این است که برای 
تکریم شهدا و خانواده های شهدا نامگذاری معابر به نام شهدا به صورت ویژه  تر دنبال شود.
وی اضافه کرد: بالاترین انگیزه ای که می تواند شهرداری و شورای اسلامی شهر را به 
مزین کردن معابر شهری به نام شهدا سوق دهد این است که اگر مردم از این معابر عبور 
می کنند به یاد شهدایی می افتند که جان و مال خود را به این انقلاب تقدیم کردند و برای 
مردم یادآوری می شود که داشته های امروز خود را مدیون شهدا هستند. مدیرکلارتباطات 
و امور بین الملل شهرداری قم از فرا رسیدن روز چهارم خردادماه یاد کرد و گفت: برگزاری 
آیین نامگذاری تقاطع بلوارهای عماریاسر و ۱۵ خرداد به نام رزمندگان اسلام در این روز، 
پایداری و مقامت رزمندگان را برای ما یادآور می شود. وی بر لزوم ترویج فرهنگ ایثار و 
شهادت در میان جوانان و نوجوانان تاکید کرد و گفت: همانطور که رهبر معظم انقلاب نیز 
در بیانیه گام دوم انقلاب تاکید داشتند، استفاده از جوانان باید به صورت ویژه مورد توجه 
قرار گیرد و در این راستا جوانان نیز باید با فرهنگ دفاع مقدس بیش از پیش مأنوس شوند.

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم :

کوچه های بدون نام قم به نام شهدا 
مزین می شود

رئیس کمیسیون فرهنگی، ورزشی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه 
با درخواست خانواده ها و هم رزمان شهدا کوچه های بدون نام به نام شهدا مزین می شود، 

گفت: به هر میزانی که ما برای شهدا کار و تلاش کنیم بازهم کم است.
حسن مالکی نژاد در آیین نامگذاری تقاطع غیرهمسطح رزمندگان اسلام که در تقاطع 
بلوارهای عمار یاسر و شهدای ۱۵ خرداد برگزار شد، با اشاره به فرا رسیدن سالروز آزادسازی 
خرمشهر عنوان کرد: گرامیداشت مناسبت های ملی به ویژه بزرگداشت مناسبت های 
مرتبط با دفاع مقدس از اهمیت بسیاری برخودار است چراکه موجب ترویج فرهنگ جهاد 
و شهادت و یادآوری رشادت های رزمندگان دفاع مقدس می شود. وی با تاکید بر اینکه نام 
شهدا باید زینت بخش معابر شهری باشد، تصریح کرد: شورای اسلامی شهر قم نسبت به 
این موضوع اهتمام جدی داشته و از نام گذاری معابر شهری به نام شهدا استقبال می کند. 
رئیس کمیسیون فرهنگی، ورزشی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه 
با درخواست خانواده ها و هم رزمان شهدا کوچه های بدون نام به نام شهدا مزین می شود، 
تصریح کرد: شهدا روزی جان و همه دارایی خود را برای آسایش و اقتدار مردم و نظام 

اسلامی فدا کرده اند و به هر میزانی که ما برای آن ها کار و تلاش کنیم بازهم کم است.
وی خاطرنشان کرد: ما باید به بهانه های مختلف به دنبال زنده نگه داشتن یاد و خاطره 

رزمندگان دفاع مقدس باشیم که نامگذاری معابر یکی از بهانه ها مهم و تاثیرگذار است.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

کوچه های قم به نام شهدا پلاک کوبی می شود
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم از تاکید رهبر معظم انقلاب اسلامی 
نسبت به اهمیت زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهدا یاد کرد و گفت: در سال جاری برنامه 
پلاک کوبی کوچه های قم به نام شهدا به صورت ویژه  دنبال می شود. به گزارش شهر نیوز، 
ابوالقاسم مقیمی شب گذشته در حاشیه آیین نامگذاری تقاطع غیرهمسطح رزمندگان 
اسلام طی گفت وگویی با بیان اینکه سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری با هدف ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت برنامه های مختلفی را در طول سال دنبال می کند، اظهار کرد: 
افتخار داریم سال گذشته برنامه های خود را با نامگذاری کوچه ای به نام شهید بادی به پایان 
رساندیم و امسال نیز سال خود را با برنامه هایی در کنار مزار شهدا آغاز کردیم. وی اضافه 
کرد: سال گذشته مراسم پلاک کوبی نام شهدا در 2۸ کوچه شهر مقدس قم با برگزاری 
یادواره های شهدا دنبال شد تا بتوانیم با این بهانه ها سیره شهدا را برای مردم یادآوری کرده و 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت را در میان آن ها رقم بزنیم. مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی 
شهرداری قم از تاکید رهبر معظم انقلاب اسلامی نسبت به اهمیت زنده نگه داشتن یاد و 
خاطره شهدا یاد کرد و گفت: در سال جاری برنامه پلاک کوبی کوچه های قم به نام شهدا به 
صورت ویژه  دنبال می شود. وی با بیان اینکه بازآفرینی و بهسازی خانه موزه شهید زین الدین 
در دستور کار قرار گرفته است، مطرح کرد: این خانه موزه برای بازدید عموم مردم به ویژه 

رزمندگان اسلام در محل زندگانی این شهید قمی درحال آماده سازی است.

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم :

نام گذاری معابر به نام شهدا موجب دلگرمی 
خانواده های شهدا می شود

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم بر لزوم بزرگداشت 
و تکریم خانواده های شهدا تاکید کرد و گفت: نامگذاری معابر به نام شهدا موجب دلگرمی 
خانواده های شهدا و افزایش رضایتمندی آن ها می شود.  سید مجتبی سبحانی ثابت شب 
گذشته در حاشیه آیین نامگذاری تقاطع غیرهمسطح رزمندگان اسلام طی گفت وگویی با 
اشاره به اینکه رزمندگان دفاع مقدس از همه چیز خود برای این کشور گذشتند، اظهار کرد: 
ما باید همیشه به یاد فداکاری آن ها باشیم و بدانیم که رزمندگان اسلام فقط به رزمندگان 
دفاع مقدس محدود نمی شود بلکه اکنون نیز رزمندگان اسلام در کشورهای مختلف از 
جمله سوریه و لبنان در حال دفاع از کیان نظام اسلامی و آرمان های امام خمینی)ره( 
هستند. وی با اشاره به نامگذاری تقاطع ها و معابر شهری به نام شهدا و رزمندگان دفاع 
مقدس تصریح کرد: این یادمان ها موجب می شود مردم همیشه به یاد فداکاری های 
رزمندگان اسلام باشند. رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی 
شهر قم ادامه داد: شهرداری و کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم آمادگی 
دارند تا بیشتر خیابان ها را با درخواست خانواده ها و رزمندگان اسلام به نام شهدا مزین 
کنند. وی بر لزوم بزرگداشت و تکریم خانواده های شهدا تاکید کرد و گفت: نام گذاری معابر 

به نام شهدا موجب دلگرمی خانواده های شهدا و افزایش رضایتمندی آنها می شود.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

روزانه ۶۸۰ تن زباله در قم تولید می شود
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به ورود روزانه ۶۸0 تن پسماند 
به مجموعه سایت البرز گفت: خط انتقال پسماند به ظرفیت 400 تن راه اندازی شده است.
سید عبدالله میر ابراهیمی، یکی از سیاست های حوزه مدیریت پسماند را کاهش و 
جلوگیری از تولید زباله عنوان کرد و اظهار داشت: در سال ۹7، توانستیم هفت درصد 
تولید زباله در قم را کاهش دهیم. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با تأکید 
بر اینکه کاهش هفت  درصدی پسماند در قم جز با مشارکت شهروندان میسر نمی شد، 
با آموزش و مشارکت ادارات، مساجد، آموزش و پرورش و سایر  افزود: انجام این مهم 
ارگان ها و نهادهای استان صورت گرفته است. وی دلایل متنوع و متعددی برای این کار 
برشمرد و گفت: آموزش هایی که به صورت مستمر از سوی رسانه ها در راستای آگاه سازی 
شهروندان صورت گرفت و همچنین شرایط اقتصادی جامعه، دقت در خریدها و جلوگیری 
از خریدهای اضافی توسط شهروندان از جمله مهم ترین عوامل کاهش هفت درصدی 
پسماند در قم هستند. ابراهیمی با بیان اینکه در سال ۹۶ نسبت به سال ۹۵ رشد پسماند 
نداشتیم، بیان کرد: در واقع شهروندان در نحوه خریدها و استفاده ها آگاه تر شده اند، در 
کنار آن تفکیک از مبدأ هم انجام می شود که اثر خود را در رابطه با پسماندهای دفعی 
نشان می دهد. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم در ادامه با اشاره به 
ورود روزانه ۶۸0 تن پسماند به مجموعه سایت البرز گفت: خط انتقال پسماند به ظرفیت 
400 تن راه اندازی شده است. وی با بیان اینکه پردازش تولید کود کمپوست در مرحله 
تست و آزمایشی است، تصریح کرد: این کارخانه از اواخر بهار و ابتدای تابستان کار تبدیل 
پسماند به کود کمپوست را آغاز خواهد کرد، در کنار آن عملیات دفع هم به صورت اصولی 
و مهندسی در حال انجام است که بالغ  بر یک میلیارد و ۵00 میلیون تومان اعتبار برای 
پایان خاطرنشان کرد: تجهیزات ماشین آلات  در  ابراهیمی  میر  تعریف شده است.  آن 
جمع آوری کود کمپوست از آلمان به مبلغ 300 هزار یورو خریداری شده و مجموعه پسماند 

قم آماده راه اندازی خط پردازش تولید کمپوست است.
 

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم  خبرداد
کشف بیش از 25 کیلوگرم انواع مواد مخدر در قم

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به کشف بیش 
از 2۵ کیلوگرم انواع مواد مخدر در استان، از دستگیری 2 متهم در این رابطه خبر داد. 

مخدر  مواد  با  مبارزه  پلیس  اقدامات  تمرکز  پی  در  اظهارداشت:  انتظامی  مقام  این 
فرماندهی انتظامی استان قم بر روی عناصر اصلی تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد 

2نفر به هویت معلوم در امر تهیه و توزیع انواع مواد مخدر در استان فعالیت دارند.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم ادامه داد: ماموران ضمن 
هماهنگی با مقام قضائی وارد منزل متهم شدند و در بازرسی بعمل آمده مقدار 24 کیلو و 
۸۵0 گرم مواد مخدر تریاک، ۶4۵ گرم مواد مخدر هرویین در قالب ۱۵۹ بسته، 240 گرم 

مواد روانگردان شیشه، 4دستگاه ترازوی توزین و 2 قبضه چاقو کشف کردند.

آیت الله مکارم شیرازی:

شکل گیری تیم قدرتمند اقتصادی درکشور ضروری است 
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آیت الله سعیدی در نشست با شورای سیاست گذری قرارگاه ۱۹ دی استان قم:

نمی خواهیم قم را به واتیکان تبدیل کنیم 
    نماینده ولی فقیه در استان قم گفت: ما نمی خواهیم قم را به واتیکان تبدیل کنیم و 
بگوییم که این استان از دیگر استان های کشور جداست بلکه می خواهیم قم را به الگویی 

برای استان های دیگر تبدیل کنیم.
آیت الله سیدمحمد سعیدی ظهر روزیکشنبه در نشست اعضای شورای سیاست گذری 
قرارگاه ۱۹ دی استان قم که در سالن محراب شبستان امام خمینی)ره( حرم بانوی کرامت 
برگزار شد، با بیان اینکه مسئولان باید در حوزه امر به معروف و نهی از منکر به دنبال عمل و 
اقدام باشند، اظهار کرد: اکنون ماه مبارک رمضان فرصت مناسبی را فراهم آورده است که 
می توانیم از این فرصت برای ارتقای معنویت شهر قم در طول سال استفاده کنیم.     وی 
اضافه کرد: ما نمی خواهیم قم را به واتیکان تبدیل کنیم و بگوییم که این استان از دیگر 
استان های کشور جداست بلکه می خواهیم قم را به الگویی برای استان های دیگر تبدیل 

کنیم.
نباید وظایف را بر گردن یکدیگر بیاندازیم

    نماینده ولی فقیه در استان قم با تاکید بر اینکه بارهای اجتماعی در حوزه های مختلف 
نباید بر دوش یک نهاد و مجموعه گذاشته شود، مطرح کرد: هیچ دستگاهی نباید در مقام 
تثبیت خود باشد بلکه همه باید در کنار یکدیگر قرار گرفته و برای رسیدن به اهداف مورد 
نظر تلاش کنند.     وی با اشاره به اینکه نباید وظایف را بر گردن یکدیگر بیاندازیم، تصریح 
کرد: باید دستگاه های مسئول و مرتبط را با خود همراه کنیم هر چند در عمل دل به همه 

دستگاه ها نمی بندیم اما نباید کاری کنیم که برخی از کار ما طرد و دلسرد شوند.
    آیت الله سعیدی خاطرنشان کرد: مردم در شب های احیا به دنبال آمرزش گناهان بوده 
و از گناه دور هستند به همین علت باید از این شب ها به شیوه مطلوب استفاده کنیم؛ 
ناامیدی از بالاترین گناهان است و اگر ما ناامید باشیم با مشاهده کردن یک عیب فکر 

می کنیم که همه عیب دار هستند درحالی که این موضوع درست نیست.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

ظرفیت های فرهنگی برای اجرای طرح »پارسا« بسیج می شود
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  نیز در این نشست از برگزاری جلسات مختلف 
با حضور نمایندگان دستگاه های اجرایی یاد کرد و گفت: در شورای فرهنگ عمومی استان 
قم به دنبال این هستیم که ظرفیت های فرهنگی استان برای اجرای طرح پارسا بسیج 
شود. سید موسی حسینی کاشانی طی سخنانی اظهار کرد: طرح پارسا که در شورای 
فرهنگ عمومی به تصویب رسیده است سه مصوبه اصلی داشته که از جمله این مصوبات، 
نظارت بر اجرای طرح و اختصاص اعتبارات توسط دستگاه های مرتبط بوده که با محوریت 
دبیرخانه شورای فرهنگ عمومی دنبال شده است. وی با بیان اینکه اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان قم به دنبال حمایت از طرح پارسا است، اضافه کرد: هر چند برخی 
ایرادهایی به این طرح گرفته اند اما ما به دنبال این هستیم تا در جلسات کارشناسی شده 
نظرات صاحب نظران را مورد بررسی قرار داده و به ارتقای کیفی طرح برسیم. مدیرکل 
نمایندگان  حضور  با  مختلف  جلسات  برگزاری  از  قم  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 
دستگاه های اجرایی یاد کرد و گفت: در شورای فرهنگ عمومی استان قم به دنبال این 
هستیم که ظرفیت های فرهنگی استان برای اجرای طرح پارسا بسیج شود. وی از برگزاری 
جشنواره فرهنگی »فروشگاه و فروشنده برتر« در راستای ترویج فرهنگ های استفاده از 
کالای ایرانی، حجاب و عفاف، انصاف و نام زیبا تصریح کرد: اقدامات اجرایی این جشنواره 

با محوریت استفاده از نظرات مردم در مورد عملکرد فروشگاه ها درحال دنبال شدن است.
فرمانده سپاه استان قم:

برخورد سلبی با عاملان ناهنجاری در قم دنبال می شود
 فرمانده سپاه استان قم نیز در این نشست از ارتباط مطلوب میان سپاه و دستگاه قضایی 
یاد کرد و افزود: سپاه به عنوان یکی از حامیان اصلی امر به معروف و نهی از منکر در قم، 
علاوه بر فعالیت های ترویجی، با عاملان ناهنجاری برخوردهای سلبی را نیز دنبال می کند.
طی  بی عفتی  در  مؤثر  عوامل  اینکه  به  اشاره  با  شاهچراغی  سیدمحمدتقی  سردار 
کارگروهی تخصصی شناسایی شده است، اظهار کرد: آثار فضای مجازی بر وضعیت 
افزایش  دنبال  به  باید  علت  همین  به  است  مشاهده  قابل  به خوبی  جامعه  فرهنگی 

تاثیرگذاری نیروهای انقلابی در فضای مجازی باشیم.
وی از ارتباط مطلوب میان سپاه و دستگاه قضایی قم یاد کرد و افزود: سپاه به عنوان 
یکی از حامیان اصلی امر به معروف و نهی از منکر در قم، علاوه بر فعالیت های ترویجی، 
با عاملان ناهنجاری برخوردهای سلبی را نیز دنبال می کند. فرمانده سپاه استان قم بر 
لزوم راستی آزمایی آمارها و مشخص کردن تعداد دقیق آمران به معروف تاکید کرد و گفت: 
حمایت از سامانه ناظر نیروی انتظامی استان قم به منظور شناسایی ناهنجاری ها و 
آسیب های اجتماعی باید مورد توجه قرار گیرد. وی از جایگاه تاثیرگذار ائمه جماعات در 
میان اقشار مختلف مردم یاد کرد و ادامه داد: در حوزه امر به معروف و نهی از منکر باید 

نسبت به استفاده از ظرفیت ائمه جماعات نگاهی ویژه داشته باشیم.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم :

نهادهای مسئول باید در حوزه حجاب و عفاف پاسخگو باشند 
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم نیز در این نشست با اشاره به اینکه نهادهای مسئول 
باید در حوزه حجاب و عفاف پاسخگو باشند، گفت: طرح پارسا بار دستگاه ها و برخی 
مجموعه های فرهنگی را بر دوش می کشد و با محوریت مردم به دنبال ترویج فرهنگ 
را  پارسا  طرح   ، عزت زمانی  محمد  والمسلمین  حجت الاسلام  است.  عفاف  و  حجاب 
مجموعه ای از اقدامات مورد نیاز برای ترویج فرهنگ حجاب و عفاف دانست و اظهار کرد: 
نظرات کارشناسان مختلف در حوزه های اجتماعی و فرهنگی در این طرح مورد بررسی 
قرار گرفته است به همین علت طرح پارسا خلاء عملیاتی ندارد و با محوریت مطالبه سازی 

در میان مردم به همه ابعاد مورد نیاز توجه کرده است.
وی با تاکید بر اینکه تقویت ائمه جماعات موجب افزایش تاثیرگذاری آن ها در محلات 
می شود، اضافه کرد: مساجد نیز نقش قابل توجهی در ترویج فرهنگ حجاب و عفاف دارند 

که باید بیش ازپیش مورد توجه قرار گیرند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم از حمایت نکردن برخی دستگاه ها از طرح پارسا 
گلایه کرد و گفت: ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان قم از مردمی ترین مجموعه های 
استان قم است که باید کارهای خود را مردمی دنبال کند اما دستگاه ها نیز باید از این مردم 

حمایت کنند.
وی با اشاره به اینکه نهادهای مسئول باید در حوزه حجاب و عفاف پاسخگو باشند، 
مطرح کرد: طرح پارسا بار دستگاه ها و برخی مجموعه های فرهنگی را بر دوش می کشد و 

با محوریت مردم به دنبال ترویج فرهنگ حجاب و عفاف است.
 

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان:

1۰ درصد از فروش گاز کشور مربوط به
 استان اصفهان است

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، با اشاره به سهم ۱0 درصدی استان اصفهان از 
فروش گاز کشور گفت: سالیانه 2۱ میلیارد متر مکعب گاز طبیعی در سطح استان اصفهان 

توزیع و به مصرف می رسد. 
سید مصطفی علوی، بیان داشت: در حال حاضر۸.3 درصد انشعابات گاز کشور معادل 
یک میلیون ۱00 هزار انشعاب در استان اصفهان اجرایی شده است و همچنین ۸.۸ 
درصد تعداد مشترکین کشور بالغ بر یک میلیون ۸00هزار مشترک در سطح این استان از 

گاز طبیعی بهره مند هستند.
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، همچنین با اشاره به اینکه ۸.۱ درصد اجرای 
شبکه گاز کشور معادل 2۶هزار کیلومتر مربوط به استان اصفهان است،افزود:در حال 
حاضر از ۱44۵ روستای مشمل گازرسانی ۱33۹ روستا واز ۱07 شهر موجود در  ۱04 

شهر این استان گازرسانی انجام شده است .
مهندس علوی، با بیان اینکه به طور متوسط روزانه ۵7.۵ میلیون مترمکعب گاز در استان 
اصفهان مصرف می شود، خاطرنشان کرد: سال گذشته حدوداً 2۱ میلیارد مترمکعب گاز 

در استان اصفهان به بخش های مختلف تحویل داده شد.
و ۹۵ درصد خانوارهای  از  خانوارهای شهری  اینکه، ۹۹.۶ درصد  به  اشاره  با  وی، 
روستایی استان بهرمند از گاز هستند، اضافه کرد: 3۵ درصد گاز استان در بخش صنعت، 
3۵ درصد نیروگاه ها، 20 درصد در خانگی درصد، ۶درصد پالایشگاه، 2 درصد بخش 

تجاری و2 درصد حمل و نقل مصرف می شود.
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان همچنین، متوسط مصرف خانوارهای شهری را 
4.۶ متر مکعب در روز و متوسط مصرف خانوارهای روستایی را ۸.۶ متر مکعب در روز 
عنوان کرد و گفت: وظیفه ی این شرکت ارایه خدمات مستمر و ایمن گاز طبیعی از طریق 
برنامه ریزی، طراحی، اجرا، بهره برداری و نگهداری شبکه ها و تأسیسات گازرسانی، جهت 
رفع نیاز و رفاه مشترکین خانگی، صنعتی و عمومی در سطح استان، با رعایت استانداردها 

و ضوابط فنی است.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

کشف محموله میلیاردی پارچه رومبلی قاچاق 
فرمانده انتظامی استان قم از کشف محموله میلیاردی پارچه رومبلی قاچاق در استان 

خبر داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در راستای مقابله قاطعانه با معضل شوم قاچاق 
و مبارزه جدی با قاچاقچیان کالا و ارز در سطح استان، ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز پلیس آگاهی استان حین کنترل غیرمحسوس خودروهای عبوری به یک دستگاه 

"کامیونت چادر دار مسقف" مشکوک و خودرو را متوقف کردند.
وی افزود: در بازرسی بعمل آمده مشخص شد کامیونت موصوف حامل بار ۱3۱ طاقه 
پارچه رومبلی بوده که راننده اظهار داشته محموله را از انباری واقع در یکی از استان های 
مرکزی کشور به مقصد پایتخت بارگیری کرده اما به دلیل اینکه راننده هیچ گونه مدارک و 

اسناد گمرکی در این خصوص ارائه نکرد توسط ماموران دستگیر شد.
فرمانده انتظامی استان قم ارزش ریالی کالای قاچاق را 4 میلیارد و 730 میلیون ریال 
اعلام و بیان داشت: در این خصوص پرونده تشکیل و متهم نیز به مرجع قضائی استان 

معرفی شد.

آیت الله جعفر سبحانی گفت: برج سازی هایی که در قم رایج شده، در شان قم نیست 
بلکه  باید خانه ها به گونه ای باشد که مشرف به یکدیگر نباشد و مساکن طیبه باشند.

این مرجع تقلید شیعیان در جلسه تفسیر قرآن که در ماه مبارک رمضان در مسجد 
حجتیه برگزار می شود، با قرائت آیه 72 سوره توبه بیان داشتند: خداوند در سوره توبه، 
مقابله روشنی بین منافقان و مومنان انداخته است و همانگونه که روز گذشته عنوان شد، 
۵ ویژگی برای منافقان ذکر شده است که در مقابل، ضدّ این ویژگی ها برای مومنان گفته 

شده است.
ایشان ادامه دادند: خداوند برای منافقان اینگونه سرنوشت بیان کرده است که برای 
همیشه در جهنم هستند در مقابل برای مومنان، جنات تجری من تحتها الانهار را بیان 

می کند که در آن جاودان هستند همچنین برای آنها مساکنی پاکیزه است.
آیت الله سبحانی با اشاره به رساله امام سجاد)ع( گفتند: امام)ع( ۱4 قرن قبل هشدار 
می دهد که مبادا خانه ای بسازید که نور آن، همسایه را آزار دهد درحالیکه امروز می بینیم 

خانه ها بر فراز برجها و مشرف به منزل همسایگان ساخته می شود.
ایشان ادامه دادند: برج سازی هایی که در قم رایج شده، در شان قم نیست بلکه باید 

خانه ها به گونه ای باشد که مشرف به یکدیگر نباشد و مساکن طیبه باشند.
این مرجع تقلید شیعیان با بیان اینکه صابر با راضی متفاوت است، گفتند: صابر مرارت 
را لمس می کند اما حرف نمی زند ولی راضی حتی آن مرارت را هم لمس نمی کند 
و می گوید هرچه از دوست رسد نیکوست به عبارت دیگر صبر یک مرحله پائین تر از 

راضی است.
ایشان بیان کردند: رضایت قائم با خداست و اگر بتوانیم رضایت خداوند را کسب کنیم، 
این رضایت اکبر از رضوان و جنّت است چون جنت پاداش و سرچشمه آن رضایت 

خداست.
آیت الله سبحانی ادامه دادند: رضوان خدا در حالتی است که حرکات و سکنات ما نه به 

خاطر خود که برای رضای خدا باشد.

از  و جلوگیری  برای مدیریت سیلاب   معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: 
پس زدگی آب موانع تشدید سیل از حریم رودخانه قمرود حذف و جمع آوری خواهد شد. 
سید امیر سامع روز یکشنبه درجلسه شورای هماهنگی مدیریت بحران در سالن 
جلسات استانداری ادامه داد: از ۱3 آب نمای موجود در حریم رودخانه قم، 3 آب نمای 

استاندارد و سازگار با شرایط باقی مانده است.
وی تصریح کرد: از ۱3 رمپ احداث  شده بر روی رودخانه قم نیز  فقط 2 رمپ وضعیت 
بحرانی داشته و مابقی این سازه ها دبی آب را خوبی عبور می دهند. وی با اشاره به 
معضلات رودخانه قم در مواجهه با سیلاب افزود: از پل شهید مصطفی خمینی)ره( تا پل 
معصومیه حریم رودخانه با مسدودسازی بخشی از دهانه  پل با مشکل جدی روبه رو است. 
سامع ادامه داد: بسته بودن دهانه  برخی از پل های حریم رودخانه قم به دلیل وجود 
معارضین مانند نهرهای کشاورزی و فاضلاب بوده و شهرداری قم نسبت به رفع معارض 
از آن ها اصرار دارد. وی همچنین بیان کرد: شهرداری قم برای ایمن سازی عبور سیلاب 
ارتفاع دیواره های رودخانه قم را در مناطق یک، 2 و 4 را طول داده است. سامع در بخش 
دیگری از سخنان خود تأکید کرد: محدوده بوستان خبرنگار از نظر عبور دبی سیلاب 
کاملًا استاندارد بوده و مشکلی را در روزهای سیلابی ایجاد نمی کند. معاون خدمات 
شهری شهرداری قم همچنین بیان کرد: به دلیل اقدام های پیشگیرانه، در سیلاب امسال 
اجسام شناور به هیچ وجه باعث پس زدگی و بالا آمدن آب در حریم رودخانه قم نشد. سامع 

برنامه های کوتاه مدت در مقابله با سیلاب را مورداشاره قرارداد و گفت: مدیریت کانال های 
کشاورزی و انتقال آب های کشاورزی، جلوگیری از تخلیه نخاله های ساختمانی در حریم 
رودخانه و نصب راه بند در مسیرهای عبور عرضی رودخانه ضروری است. وی اضافه کرد: 
همچنین برای مدیریت سیلاب نصب دوربین های کنترلی به صورت چندمنظوره،حذف 
المان های شهری در صورت نیاز،مدیریت پارکینگ ها و مدیریت واحد بحران سیل در 
بستر رودخانه قم نیز برای مقابله با سیلاب اجتناب ناپذیر است. معاون خدمات شهری 
شهردار قم همچنین ادامه داد: برای اینکه سیلاب باقدرت وارد شهر نشود باید کانال 
انتقال آب پردیسان تکمیل گردد. وی اضافه کرد: تدوین برنامه خروج اضطراری در 
شرایط بحرانی ، اطلاع رسانی در طول مسیر رودخانه و نصب تابلوهای الکترونیکی نیز 
برای مقابله اصولی و علمی سیلاب ضرورت دارد. وی با انتقاد از رها شدن نخاله ها و 
زباله ها در حریم رودخانه قمرود تأکید کرد: شهرداری قم بیش از ۱0 هزار تن نخاله های 
ساختمانی را در سال های گذشته از حریم رودخانه قم جمع آوری کرده که در صورت رها 
گذاشتن آن ها حجم خسارت های سیلاب اخیر بسیار بیشتر می شد. سامع گفت:  حجم 
بارندگی در داخل شهر و حجم معارضاتی که از بیرون از شهر وارد رودخانه قم می شود دو 
مشکل عمده  در مواجهه با سیلاب است. وی در بخش دیگری از سخنان خود عنوان 
کرد :انتخاب شدن رودخانه قم به عنوان مسیر دسترسی و ترافیکی تصمیم استانی بوده و 

باید مطالبات مردمی در رابطه با آن نیز در سطح قم رسیدگی شود.

آیت الله  سبحانی :
برج سازی ها در شان قم نیست 

معاون شهردار قم:
موانع تشدید سیلاب از رودخانه قمرود جمع آوری می شود

گفت:  قم  استان  ای  منطقه  آب  شرکت  مدیرعامل 
متاسفانه بیش از ۱۸7 سازه غیراصولی بر روی رودخانه 
های قم احداث شده که ضروری است در یک بازه زمانی 

میان مدت این سازه ها اصلاح یا جمع آوری شوند.
احمد حاج حسینی مسگر صبح روزیکشنبه  در جلسه 
شورای مدیریت بحران استان قم که در سالن امام جواد)ع( 
استانداری برگزار شد، اظهار داشت: طول رودخانه استان 
قم ۹40 کیلومتر بوده که در 4۹0 کیلومتر آن مطالعات 

بستر انجام شده است.
او افزود: مبنای آزادسازی سیلاب در محدوده شهری قم 
با دوره بازگشت 200 ساله بوده و آزادسازی با روش های 
غیرسازه ای و یا آزادسازی با لحاظ طرح های سازه ای دو 
روش عمده استان در رفع تصرف از حریم رودخانه قم به 

شمار می رود.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: از تعداد ۱4 پل 
احداث شده بر روی رودخانه قمرود در محدوده شهری، 4 
پل شرایط بحرانی دارد که پل معصومیه، پل صحن غربی 
حرم مطهر، پل حجتیه و پل مصطفی خمینی از جمله پل 

های بحرانی هستند که این پل ها ظرفیت عبور سیلاب 
حتی با دوره بازگشت 2۵ ساله را نیز ندارند.

۵ رمپ از ۱۷ رمپ موجود در رودخانه قمرود باید 
جمع آوری شود

وی  با بیان اینکه ۵ رمپ از ۱7 رمپ موجود در رودخانه 
قمرود باید جمع آوری شود، عنوان کرد: وجود این رمپ ها 

باعث ورود آب رودخانه به حریم شهری می شود.
بوستان  حوالی  در  کرد:  بیان  مسگر  حسینی  حاج 
خبرنگار، نیاز به دیوارسازی استاندارد برای حریم رودخانه 
احساس می شود، چرا که سیل از دیوارهای این منطقه 

سرریز می کند.
وی  ادامه داد: حل مشکلات پل های بحرانی بر روی 
رودخانه قمرود و بالا بردن ارتفاع دیوارهای بخش هایی از 

این رودخانه باید به صورت اقدامات ضربتی انجام شود.
عبور  برای  امام رضا)ع(  بیمارستان  از  رودخانه  ورودی 

سیلاب نا ایمن است
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم مطرح کرد: نخاله 
ها در حوالی بیمارستان امام رضا)ع( و پل نیک اندیش 

جمع آوری می شود که در هنگام سیلاب این نخاله ها 
وارد شهر قم می شوند، همچنین وجود میله های مختلف 
برای پارکینگ رودخانه و فضای سبز از دیگر موانع موجود 
در کنترل سیلاب به شمار می رود. وی ورودی رودخانه 
از بیمارستان امام رضا)ع( را برای عبور سیلاب نا ایمن 
سازی  ایمن  ورودی  این  بر  علاوه  کرد:  ابراز  و  دانست 
دیوارهای رودخانه نیز از ضروریات بوده و در صورت وقوع 

سیلاب شدید احتمال تخریب این دیواره ها وجود دارد.
حسینی مسگر بیان کرد: متاسفانه بیش از ۱۸7 سازه 
که  شده  احداث  قم  های  رودخانه  روی  بر  غیراصولی 
ضروری است در یک بازه زمانی میان مدت این سازه ها 

اصلاح یا جمع آوری شوند.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم از احداث سد در 
نزدیکی روستای طایقان برای کنترل و تعدیل سیلاب خبر 
داد و اضافه کرد: برای آزادسازی حریم رودخانه ۶ میلیارد 
تومان در روستان کرمجگان، ۱۶ میلیارد تومان در اوه، ۱4 
میلیارد تومان در وشنوه و 23 میلیارد تومان در امامزاده 

اسماعیل نیاز است.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم اعلام کرد

احداث بیش از 1۸۷ سازه غیراصولی بر روی رودخانه های قم 

گفت:  قم  استاندار  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
رودخانه قمرود باید برای عبور ۵00 مترمکعب آب در ثانیه 
آماده و تجهیز شود، این اقدام هدف میان مدت استان برای 

کنترل سیلاب است. 
محسن بهشتی روز یکشنبه در جلسه شورای هماهنگی 
مدیریت بحران در سالن جلسات استانداری قم افزود: 
احتمال بروز سیلاب در فصل آبی جدید جاری و اویل سال 
آینده وجود دارد و باید اقدامات اضطراری برای مدیریت 

بحران از امروز شروع شود.
وی تصریح کرد: برای عبور بدون مانع سیلاب از رودخانه 
قم، سازه های مزاحم و محدودکننده باید جمع آوری شده 
و چمن کاری و کاشت درخت نیز در بستر آن محدود و یا 

حذف شود.
وی گفت: در بحث رودخانه قم نکات چالشی زیادی 
برای  را  نقاط مشترک  بین  این   در  باید  اما  وجود داشته 
جمع آوری سازه های مزاحم در بستر رودخانه قم در اولویت 

اقدام ها قرارداد.
در  قم  موفق  اقدام های  به  اشاره  با  بهشتی همچنین 
اقدامات  مستندسازی  کرد:  تصریح  سیلاب  مدیریت 
صفحه   ۵00 به  نزدیک  در  بحران  مدیریت  در  استان 

تدوین شده است.
وی تأکید کرد: در خصوص رودخانه قم دو گزارش از 

دو منظر توسط آب منطقه ای و شهرداری قم ارائه شده که 
نباید مباحث مربوط به آن را با نگاه صفر و صدی ارزیابی 
کنیم بلکه باید به سراغ نقاط مشترک برای رفع ایرادهای 

فعلی بود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به تغییر 
کاربری رودخانه قم به عنوان یک ظرفیت مهم ترافیکی 
گفت: تصمیم گیری در این زمینه با اتفاق نظر مسئولان 
شهر  برای  نیز  فراوانی  مزیت های  و  انجام شده  استانی 

داشته است.
بهشتی قم ادامه داد: به دلیل عدم تکمیل رینگ های 
ترافیکی قم چاره ای جز استفاده های ترافیکی از بستر 

رودخانه قم در وضعیت موجود نیست.
استان قم طی فروردین ماه سال جاری همچون سایر 
مناطق کشور، به دلیل بارش شدید باران، چندین بار با 
هجوم سیلاب در مسیر رودخانه قمرود و سایر رودخانه های 

استان مواجه شد.
به  منجر  جاری  سال  روزهای  نخستین  در  سیل 

خسارت های جانی و مالی در برخی از نقاط کشور شد.
وی همچنین در ادامه گریزی به مسئله تکثیر حشرات در 
قم زد و گفت: در روزهای گذشته ۵00 هکتار از کانون های 
اولیه تکثیر ملخ سم پاشی شده است. : تکثیر ملخ و سایر 
گونه های دیگر حشرات در استان و به ویژه در مراتع و باغات 

به صورت مستمر رصد و پایش می شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری افزود: ملخ 
ناقل بیماری نبوده و مسئولان استان باید این نگرانی را از 

مردم برطرف کنند.
اجرای طرح های آبخیزداری در یک از سوم 

مساحت قم 
 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری قم  نیز در این جلسه 
با اشاره به اجرای 70 هزار هکتار طرح های آبخیزداری در 
استان گفت: در بیش از یک سوم مساحت قم، برنامه های 

آبخیزداری برای کنترل سیلاب به اجرا درآمده است. 
تومان  میلیارد   30 افزود:   سجادی  محمدتقی  سید 
اختصاص  آبخیزداری  طرح های  ادامه  برای  امسال 

پیداکرده است.
بندهای  برخی  اجرای  کرد:  عنوان  ادامه  در  وی 
خودسرانه و یا محلی در رابطه با کنترل سیلاب در سطح 
روستاهای استان به شدت در معرض تهدید بوده و نیازمند 

مرمت و پایدارسازی است.
از  بسیاری  کرد:  تأکید  ادامه  در  همچنین  وی 
حریم  در  که  قم  کوهستانی  مناطق  ساخت وسازهای 
رودخانه انجام شده در قالب قانون مستنثیات انجام  گرفته و 
آزادسازی حریم رودخانه از آن ها با مشکلات قانونی روبه رو 

خواهد شد.

 معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم:

رودخانه قم برای عبور 5۰۰ مترمکعب آب در ثانیه آماده سازی شود
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احمدحاتمییزد،مدیراسبقنظامبانکیتوضیحمیدهد

چرا افزایش سود بانکی به زیان اقتصاد
 ایران است؟

یک مدیر اسبق نظام بانکی می گوید: تغییر نرخ سود بانکی در شرایط کنونی اقتصاد 
ایران امکان پذیر نیست. 

احمد حاتمی یزد د با اشاره به پیشنهادات متعدد در خصوص تغییر مکانیزم تعیین نرخ 
سود بانکی گفت: این مهم به رغم ضرورت فراوان امکان پذیر نیست و باید توجه داشت 
در شرایط کنونی پرداخت سود با نرخ فعلی نیز فشاری قابل توجه بر سیستم بانکی وارد 
می کند.   او در پاسخ به این سئوال که وقتی بانک مرکزی با استناد به کاهش نرخ تورم، 
نرخ سود بانکی را در دوره ای کاهش می دهد، نباید با همان استناد در دوره افزایش تورم، 
نسبت به بازنگری در نرخ سود بانکی اقدام کند، توضیح داد: وضعیت اقتصادی طوری 
نیست که بانک ها قادر باشند سود سپرده بیشتری را پرداخت کنند چرا که پرداخت این 
نرخ سود با کارکرد فعلی بانک ها همخوانی ندارد. نرخ سود بانکی در سال ۱۳۹۶ با استناد 
به کاهش نرخ تورم و ورود آن به محدوده تک نرخی کاهش یافت که در حال حاضر نرخ تورم 
افزایشی چشمگیر را نسبت به گذشته شاهد بوده است. برخی کارشناسان معتقدند از ایتدا 
ایجاد رابطه مستقیم میان تورم و سود بانکی اقدامی اشتباه و سئوال برانگیز بوده است که 

حالا در شرایط کنونی اقتصاد مضرات آن مشخص شده است. 
*پرداختسودبالاممنوع

مدیرعامل اسبق بانک صادرات با اشاره به اینکه در این شرایط باید بررسی کرد پرداخت 
سود بانکی به سپرده گذاران در این شرایط فراهم است یا خیر؟ توضیح داد: کارکرد سود 
بانکی در اقتصاد ایران خلق نقدینگی است و تداوم این روند موجبات افزایش نقدینگی 
را فراهم خواهد کرد. حاتمی یزد، با اشاره به وضعیت نظام بانکی کشور گفت: نرخ سود 
بانکی رابطه مستقیم با وضعیت نظام بانکی در کشور دارد؛ به طور کلی بانک ها موظف 
هستند سودی که از محل تسهیلات اخذ می کند را به سپرده گذاران بپردازد. روند طبیعی 
در این میان مشکل ساز نیست، مساله جایی به وجود می آید که بانکها قادر نیستند بخشی 
از  تسهیلاتی که به اشخاص حقیقی و حقوقی پرداخته اند را بازپس گیرند و اینجاست که 
توازن به هم می ریزد.   او تاکید کرد: حجم مطالبات معوق در سیستم بانکی نیز به رقم 
قابل توجهی رسیده است و این معضل سال هاست نظام بانکی را آزار می دهد.  وی ادامه 
داد: در این شرایط بانک ها به کمبود نقدینگی دچار می شوند حال آن که اکنون کشور با 
بحران افزایش چشمگیر نقدینگی رو به رو شده است. این امر سبب شده تا بانک ها دائما 
از بانک مرکزی استقراض کنند تا قدر باشند سود سپرده ها را پرداخت کنند. متاسفانه در 
این ماجرا بانک مرکزی هم با بانک های بدهکار همراهی می کند و این مساله به افزایش 
نقدینگی می انجامد.  وی ادامه داد: این وضعیت سبب شده است بعد از بحرانی که از 
سال گذشته آغاز شده همچنان نقدینگی رو به رشد است. مساله اصلی این است که در 
ایران خلق نقدینگی از این مسیر به پول پرقدرت تبدیل می شود یعنی هر میزان نقدینگی 

با ضریب ۶ بر اقتصاد اثر می گذارد.
*میراثغیرمجازهاگریباناقتصادراگرفتهاست

حاتمی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به مشکلاتی که موسسات غیرمجاز ایجاد 
کردند، افزود: در آن زمان موسسات از پرداخت پول های مردم ناتوان شدند و اعتراضات 
وسیعی از سوی سپرده گذاران آغاز شد. سران قوا نسبت به این اعتراضات خوش بین 
نبودند و خواهان رفع هر چه سریعتر مشکل شدند و به همین دلیل بانک مرکزی را زیر فشار 

گذاشتند تا با خلق پول هر چه زودتر بدهی موسسات را بپردازد.
مدیرعامل اسبق بانک صادرات با اشاره به حجم ۳۳ هزار میلیارد تومانی بدهی این 
موسسات گفت: با پرداخت این رقم و در واقع افزایش نقدینگی برای تامین منابع بدهی 
ها، عملا این اقدام نزدیک به ۲۰۰ هزار میلیارد تومان بر میزان نقدینگی اثرگذاشت. یعنی 
مردم ابتدا پول خود را گرفتند؛ پولی که پشتوانه واقعی نداشت سپس آن را در بانک ها 
سپرده گذاری کردند. بانکها این منابع را به متقاضیان تسهیلات پرداختند و بعد آنها هم 
به خرید دست زدند. این چرخه عملا اثر این رقم را ۶ برابر کرد که در اصطلاح بانکی به آن 
ضریب فزاینده گفته می شود. به گفته وی اقتصاد ایران هنوز در حال پرداخت تاوان بابت 
پول هایی است که به سپرده گذاران موسسات غیر مجاز پرداخت شد.  این کارشناس بانکی 
تاکید کرد: متاسفانه این بازی همچنان ادامه دارد و بازی نرخ سود بانکی با تورم مشهود 
است از این رو امکان تغییر نرخ سود بانکی به نفع اقتصاد فراهم نیست چرا که بانک ها 
به دلیل ملاحظات غیر اقتصادی و ناتوانی در تسویه با سپرده گذاران خود مجبورند تن به 
ادامه بازی نرخ سود بانکی بدهند.  وی خاطرنشان ساخت: درنتیجه تغییر نرخ سود بانکی 
زمانی عملی خواهد بود که بانکها بتوانند در صورت تمایل سپرده گذار با او تسویه کنند و 
هنگامی که چنین امکانی ندارند سعی می کنند رضایت مشتری را به هر شکل جلب کنند 

ولو با سیاست هایی مشکل ساز.

وزیرراهوشهرسازیدرجلسههماندیشیبااعضایکمیسیونعمرانمجلس
مطرحکرد

هدایت نقدینگی به بخش مسکن 
وزیر راه و شهرسازی گفت : تلاش می کنیم به نتایج خوبی برای تعادل بخشی به بازار 

مسکن دست یابیم.
جلسه هم اندیشی وزیر راه و شهرسازی و معاونان حوزه های مسکن و شهرسازی، سازمان 
ملی زمین و مسکن، شهر های جدید، مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی با اعضای 
کمیسیون عمران مجلس در ساختمان دادمان وزارت راه و شهرسازی برگزار شد. محمد 
اسلامی در جمع بندی این نشست با اعلام این مطلب که مسکن و رونق دادن به آن 
در بخش عرضه و تقاضا و همچنین ساماندهی بازار اجاره بها از اولویت های وزارت راه و 
شهرسازی است، گفت: مسکن به لحاظ ساختاری نیمی از وزارتخانه بزرگ راه و شهرسازی 
است و در مورد رونق دادن به بازار مسکن، وزارتخانه با حمایت دولت و همچنین مجلس، 

برنامه های جامعی را در دستور کار دارد.
وزیر راه و شهرسازی ضمن دعوت از اعضای کمیسیون عمران مجلس برای بازدید از 
برخی از پروژه های مسکنی که به بهره برداری رسیده اند از شناسایی نیاز واقعی و تقاضای 
واقعی استان های مختلف به تفکیک شهر ها خبر داد. وی با اعلام اینکه فراخوان مشارکت 
برای اجرای طرح اقدام ملی به زودی رسانه ای و اطلاع رسانی عمومی خواهد شد، گفت: 
از سوی سازمان ملی زمین و مسکن به استان ها ابلاغ کرده ایم تا زمین های رایگان را برای 
اجرای طرح اقدام ملی شناسایی و معرفی کنند که اینکار انجام شده است. عضو کابینه 
دولت دوازدهم تاکید کرد: باید فضای جامعه را به سمت تولید مسکن که جزو برنامه های 
دولت است و بخشی از آن نیز عملیاتی و اجرایی شده است، سوق دهیم و برنامه های 
دولت را برای تولید مسکن و رونق دادن به بازار مسکن با اطلاع رسانی درستی تشریح 
کنیم. اسلامی تصریح کرد: در تلاش هستیم تا راهکار هایی را عملیاتی و اجرایی کنیم که 
نقدینگی به بخش مسکن، تزریق و در این حوزه، سرمایه گذاری بشود. وزیر راه و شهرسازی 
اضافه کرد: برنامه های بازآفرینی شهری در خصوص احداث ۱۰۰ هزار واحد مسکونی در 
بافت های فرسوده شهری، همچنین برنامه شهر های جدید در احداث ۲۰۰ هزار واحد 
مسکونی در شهر های جدید و برنامه بنیاد مسکن برای احداث ۱۰۰ هزار واحد مسکونی در 
شهر های زیر ۲۵ هزار نفر تهیه شده اند و بخشی از قرارداد های احداث آن ها آماده و برخی 
نیز به بهره برداری رسیده اند. این مقام مسئول در وزارت راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه 
امکانات دولت در خصوص تولید مسکن، یکپارچه شده است، گفت: هدف کلان ما هدف 
برنامه ششم توسعه است و همان را هدف قرار داده و مطمئن هستیم که بر اساس آن هدف، 

می توانیم به احداث واحد های مسکونی برنامه ریزی شده، دست یابیم.
*حمایتوزارتراهازلایحهمالیاتبرعایدیسرمایه

وزیر راه و شهرسازی از حمایت وزارتخانه راه و شهرسازی نسبت به لایحه مالیات بر عایدی 
سرمایه خبر داد و گفت: ما امروز هم تکنولوژی روز و هم سریع سازی را داریم. به همین 
دلیل باید مردم را تشویق کنیم تا بیایند و با دریافت پروانه ساختمانی نسبت به احداث 
واحد های مسکونی اقدام کنند. وی افزود: هم اکنون صدور پروانه ساختمان کاهش پیدا 
کرده است که باید کاری کنیم تا روند صدور از حالت فوق خارج شود. اسلامی در بخشی 
از سخنان خود به تورم اقتصادی اشاره کرد و گفت: سقوط ارزش پول مردم را ناگزیر کرده 
تا پول و نقدینگی خود را به سمت تبدیل به کالا های مختلف ببرند. باید کاری کنیم که 
در برنامه رونق دادن به بازار مسکن، اقشار متوسط و افرادی که مستاجر هستند، لطمه 
نبینند. به همین دلیل باید صبورانه و عاقلانه رفتار کنیم.  وی با یادآوری اینکه جهش های 
قیمت متاثر از تورم اقتصادی و خارج از کنترل بوده است، افزود: تلاش می کنیم از برآیند 
هم اندیشی های وزارتخانه راه و شهرسازی با کمیسیون عمران مجلس به نتایج خوبی برای 

تعادل بخشی به بازار مسکن دست یابیم.

رئیساتحادیهبارفروشان:

کمبود سیب زمینی به زودی برطرف می شود
 رئیس اتحادیه بارفروشان با بیان اینکه کمبود سیب زمینی در بازار به زودی برطرف می 

شود، گفت: قیمت میوه های نوبرانه مانند زردآلو از ۱۵ خرداد به بعد تثبیت می شود.
حسن صابری با اشاره به ورود زردآلو به بازار میوه گفت: این میوه هنوز نوبرانه است و قیمت 
مشخصی ندارد. وی با بیان اینکه قیمت نوبرانه هایی مانند زرد آلو از ثبات برخوردار نیست، 
افزود: به عنوان مثال صبح نرخ این میوه ها کیلویی ۱۰ هزار تومان و عصر ۵ هزار تومان 
است بنابراین فعلًا نمی توانیم قیمت مشخصی برای آنها اعلام کنیم. به گفته رئیس اتحادیه 
بارفروشان، قیمت این نوبرانه ها از ۱۵ خرداد به بعد به ثبات خواهد رسید. صابری همچنین 
با اشاره به آزاد شدن صادرات پیاز و سیب زمینی اضافه کرد: درباره پیاز باید این اتفاق رخ 
می داد چون قیمت آن به شدت افت کرده و حتی هزینه تولید آن نیز تأمین نمی شود و 
کشاورزان به شدت زیان می کنند. در حال حاضر قیمت هر کیلوگرم از این محصول بین 
۲,۰۰۰ تومان تا ۲,۵۰۰ تومان است. وی با بیان اینکه تا حدودی با کمبود سیب زمینی 
مواجه هستیم، افزود: سیلی که در ابتدای سال جاری رخ داد دلیل این کمبود است چرا که 
در این فصل عمده سیب زمینی مورد نیاز بازار را منطقه گرگان تأمین می کند که بر اثر سیل 
دچار خسارت شده است. صابری گفت: کمبودی که وجود دارد بزودی برطرف خواهد 
شد. در حال حاضر قیمت هر کیلوگرم سیب زمینی در میدان مرکزی میوه و تره بار بین 

۳,۰۰۰ تومان تا ۵,۰۰۰ تومان است.

اقتصاد    ی

بنگاه های  اصلی  چالش  دو   : گفت  کالا  بورس  مدیرعامل 
تولیدی در سال رونق اقتصادی، تامین مواد اولیه و تامین مالی 

بنگاه های اقتصادی است.
حامد سلطانی نژاد افزود: تامین مواد اولیه بنگاه های تولیدی 
یکی از چالش های این بنگاه هاست و اگر بخواهیم به سمت 
قیمت گذاری مواد اولیه پیش برویم و قیمت ثابت برای آن ها در 
نظر بگیریم ممکن است عده ای از تولید کننده ها طمع کرده و 
از قیمت ثابت استفاده کنند و مواد اولیه را صادر کرده و این مواد 

اولیه صرف بازار داخل نشود. 
وی ادامه داد: مواد اولیه حتما باید در یک ساختار رقابتی و 
قیمت های مناسب به بازار صنایع پایین دستی ارائه و در چرخه 
تولید استفاده شود و خارج از نظارت هایی که نهاد های نظارتی 
مثل سازمان نظارت و ... دارند، خود انجمن ها و شرکت های 
تولیدی نیز باید در سال رونق تولید کمک کنند که این مواد اولیه 

که مایحتاج مردم است حتما در فرآیند تولید وارد شود.
سلطانی نژاد افزود: خود تولید کننده ها باید نظارت همگانی 
داشته باشند، چون هر چه ما بخواهیم نظارت ها را به سمت 
متمرکز و نظارت های دولتی و قانونی پیش ببریم باز هم باید خود 
واحد های تولیدی نظارت داشته باشند و تاکید ما این است که 
در سال رونق تولید باید نظام مبتنی بر رقابت و شفافیت را تقویت 

کنیم. 
مدیر عامل بورس کالا گفت: اگر بخواهیم به سمت قیمت 
گذاری پیش برویم یا به سمت توزیع یارانه حرکت کنیم در سیستم 

توزیع قطعا به مشکل خواهیم خورد. 
تامینمالیبنگاههایاقتصادی؛دومینمشکلبنگاههای

اقتصادی
مدیر عامل بورس کالا با اشاره به اینکه دومین چالش بنگاه های 
اقتصادی تامین مالی است، گفت: در بورس کالا با استفاده از 
سلف موازی یا پیش فروش محصولاتی که قرار است در آینده 

تولید شود می توانیم تامین مالی را انجام دهیم. 
وی ادامه داد: برای تامین مالی بنگاه های اقتصادی سقف 
اعتبارات در سیستم بانکی پر است و آن ها نمی توانند تامین مالی 
کنند به همین دلیل آن ها می توانند به بازار سرمایه مراجعه کنند 
و از ابزاری، چون سلف موازی استفاده کنند که در سال گذشته 

حدود ۴ هزار میلیارد تومان تامین مالی داشته است. 
سلطانی نژاد با اشاره به شوک ارزی که به بازار وارد شده است، 
گفت: نوسانات ارز اگرچه اتفاقات ناخوشایندی در اقتصاد ما رقم 
زد، اما از یک طرف فرصت صادرات را هم برای بنگاه های تولیدی 
ما فراهم کرد و برای اینکه سرمایه مورد نیاز واحد های تولیدی 
تامین شود، آن ها می توانند از این فرصت صادراتی استفاده کنند. 
وی افزود: یکی از وظایف بازار سرمایه و بورس کالای ایران این 
است که فرآیند تامین مالی در کشور را هموار کنند و اگر روش 

سلف موازی جایگزین روش های سنتی تامین مالی شود هم برای 
بنگاه های اقتصادی خوب است و هم یک راه حل کاملا شرعی و 
منطبق با موازین اسلامی است و بورس کالا هم آمادگی دارد که 

این روش را به نهاد ها و شرکت هایی که نیاز دارند ارائه دهد. 
سلطانی نژاد افزود: از طرفی این روش برای جذب نقدینگی هم 
هست و بسیاری از مردم که در حال حاضر نمی دانند منابع مالی 
خود را به چه سمتی هدایت کنند می توانند به بازار سرمایه وارد 

کنند و اثرات مثبت آن را در آینده خواهیم دید. 
بایدبهسمتتسهیلفعالیتهایاقتصادیپیشبرویم

گفت:  کار  و  کسب  فضای  درباره  کالا  بورس  عامل  مدیر 
فضای کسب و کار از فرآیند صدور مجوز ها و تعریف یک فعالیت 
اقتصادی در قالب یک بنگاه شروع می شود تا تامین سرمایه در 
گردش بنگاه های تولیدی، تامین مواد اولیه و نهایتا بحث فروش 
محصول ها و همه این ها فضایی را می طلبد که فعالان اقتصادی 

بتوانند در آن فضا سالم کار کنند. 
وی ادامه داد: اینکه ما فرآیند صدور مجوز ها را به سمتی پیش 
ببریم که بنگاه ها نتوانند براحتی فعالیت کنند حتما به فضای 

کسب و کار آسیب می زنیم.
سلطانی نژاد گفت: در حوزه فروش هم اگر فضایی فراهم نشود 

که در ساز و کار رقابتی محصول به فروش برسد و بنگاه تولیدی 
مجبور شود محصول خود را با قیمت ثابت عرضه کند، فعالیت 
اقتصادی اش فاقد توجیه خواهد بود و فضای کسب و کار به 

سمت صرفه اقتصادی پیش نخواهد رفت. 
و  کنیم  تشویق  را  نوآورانه  فعالیت های  باید  داد:  ادامه  وی 
شرکت های استارتاپی را که در این زمینه فعالیت می کنند تشویق 
کنیم، چون فروش یک سری محصولات که مشکلی از جامعه را 
حل نمی کند اتلاف منابع است و ما باید به سمت فعالیت هایی 
پیش برویم که کار معیشت مردم را تسهیل می کند و مردم کار خود 

را با هزینه کمتری انجام می دهند. 
سلطانی نژاد افزود: ما باید در زمینه صدور مجوز، تامین سرمایه 
تدوین کنیم که  و مقرراتی  مبانی  در گردش، فروش محصول 

حمایت گر فعالان اقتصادی کشور باشد. 
باتکیهبراقتصادداخلیتحریمهاراپشتسرمیگذاریم
و  داخلی  اقتصاد  بر  تکیه  با  گفت:  کالا  بورس  عامل  مدیر 
فضای داخلی کشور و استفاده از همه نهاد های تولیدی داخلی 

می توانیم تحریم ها را پشت سر بگذاریم. 
وی ادامه داد: هر چند در تبادلات مالی با کشور های خارجی 
هم می توانیم به سمت حداکثر جذب پول و تهاتر و مبادلاتی که 

مبتنی بر جابجایی پول حداقلی باشد پیش برویم.
سلطانی نژاد گفت: بار ها سعی شده به سمتی پیش برویم 
موانعی  هرچند  کنیم  ایجاد  همسایه  کشور های  با  تهاتر  که 
ایجاد شده، اما برای تامین نیاز داخل سیاست گذاری از جانب 
مسئولین صورت گرفته است و فضا باید به طوری فراهم شود که 
به سمت تبادلات بدون جابجایی پول و یا حداقل پول پیش برویم 
و برای همین امر باید بازاریابی خوبی در کشور های منطقه انجام 
دهیم و ضمن اینکه صادرات داشته باشیم واردات هم داشته 

باشیم و موازنه ای بین صادرات و واردات ما بوجود بیاید. 
دولتومجلسنقشفراهمکنندهزمینبازیبرای

فعالاناقتصادیرادارد
مدیرعامل بورس کالا درباره نقش بازدارنده دولت و نهاد های 
حاکمیتی در سال رونق تولید گفت: دولت و مجلس نقش فراهم 
کننده زمین بازی برای فعالان اقتصادی را دارند و زمانی که این 
نقش به سمتی پیش برود که جنبه مداخلات را در فرآیند و کار ها 

به خود بگیرد ممکن است عامل بازدارنده داشته باشد. 
قیمت  حوزه  در  که  مداخلاتی  مثال  بعنوان  داد:  ادامه  وی 
انجام  مسئولین  خیر  نیت  با  چند  هر  می افتد  اتفاق  گذاری 
می شود و می خواهند قیمت ها برای مردم افزایش پیدا نکند، اما 
سیاست های قیمت گذاری طی دوره های مختلف در کشور ما 

جواب نداده است.
وی با اشاره به اینکه ما چندین شوک ارزی را طی دوره های 
مختلف در دهه هفتاد، اوائل دهه نود و سال گذشته تجربه کردیم، 
گفت: در همه شوک های ارزی سیاست به سمت ثبات قیمتی 
و کنترل قیمت ها پیش رفته که موثر نبوده و اگر ما در یک نظام 
رقابتی اقتصادمان را پیش ببریم در زمانی که دچار شوک ارزی 
شویم می توانیم با وضع مالیات و عوارض، از افرادی که درآمد های 
ناگهانی کسب کردند مالیات و عوارض بگیریم و با یک بازتوزیع 

عادلانه آن را بین مردم و فعالان اقتصادی توزیع می کنیم. 
سلطانی نژاد افزود: سیاست کنترل و ثبات قیمت ها تجربه 
موفقی نبوده و ما باید از آن پرهیز کنیم و همچنین یکی از موانع 
رونق تولید مداخلاتی است که در قیمت گذاری انجام می شود. 

واردات  اگر  واردات کالا گفت:  بورس کالا درباره  مدیر عامل 
کالا به سمت کالا های سرمایه ای پیش برود موجب رونق تولید 
خواهد شد و به جای اینکه محصول ساخته شده را وارد کنیم 
ماشین آلات تولید آن محصول را وارد می کنیم که این امر به نفع 
رونق تولید است.  وی ادامه داد: ما نمی خواهیم همیشه مصرف 
کننده فناوری باشیم، اما دربرخی صنایع باید قبول کنیم که باید 
ماشین آلات و مواد اولیه را تولید کنیم بعنوان مثال در بورس کالا 
شاهد هستیم که برخی مواد اولیه شیمیایی تولید کفش با کمبود 
روبروست و ما برای رونق تولید کفش باید این ماده اولیه را وارد 

کنیم و کفش تولید کرده و آن را صادر کنیم.

مدیرعامل بورس کالا مطرح کرد

تامین مواد اولیه؛ مهمترین چالش رونق تولید 

تحریم های آمریکا علیه صادرات نفت ایران و ونزوئلا و احتمال 
مختل شدن تولید نفت لیبی به دلیل درگیری های داخلی بازار 
نفت را در معرض کمبود شدید عرضه قرار داده است اما چرا نفت در 

قیمت بالاتری معامله نمی شود؟
بارز  مشخصه  که  نفت  قیمت  نوسان  حتی  ایسنا،  گزارش  به 
محدودیت عرضه در بازار است، اندک بوده و نفت برنت در بیش از 

یک ماه اخیر بین ۷۰ تا ۷۵ دلار در هر بشکه معامله شده است.
مؤسسه مطالعات انرژی آکسفورد در گزارش جدیدی نوشت: 
حرکت اخیر بهای معاملات نفت نشان دهنده عدم تعادل میان 
بازارهای فیزیکی و بازارهای معاملات آتی و انتظارات بازار درباره 
انتظارات  در  شکاف  این  آیا  است.  آتی  و  فعلی  بنیادین  عوامل 
این  انرژی آکسفورد در  برطرف خواهد شد؟ مؤسسه مطالعات 
باره نوشته است: اگر سال ۲۰۱۸ راهنمای خوبی باشد، سطح 
قیمت نهایتاً افزایش پیدا خواهد کرد تا منعکس کننده محدودیت 
اخیر عرضه در بازار فیزیکی باشد. اختلالات قابل توجه در ونزوئلا 
و تحریم های آمریکا علیه صادرات ایران، مشکل آلودگی نفت در 
روسیه، احتمال مختل شدن تولید در لیبی و کندی رشد فعالیت 
صنعت شیل آمریکا همگی به محدودیت فزاینده عرضه در بازار 
اشاره دارند. پرسش بزرگ این است که عربستان سعودی چه زمان 
و چگونه واکنش نشان خواهد داد. ریاض تمایلی به تکرار ریزش 
قیمت نفت در سال ۲۰۱۸ که پس از افزایش تولید روی داد، ندارد. 
این بار عربستان سعودی ترجیح داده که اجازه دهد عرضه در بازار 
محدود شود و اوپک پلاس رویکرد انتظار و مشاهده را در پیش گرفته 
و تصمیم گیری را به زمان نشست رسمی خود در ژوئن موکول کرده 
است تا آن زمان اطلاعات بیش تری درباره تأثیر تحریم های آمریکا 
بر روند عرضه در بازار نفت کسب کند و رویدادهای پیرامون جنگ 
تجاری آمریکا و چین روشن تر شود. با این حال مؤسسه مطالعات 
انرژی آکسفورد هشدار داد رویکرد انتظار و مشاهده ریسک هایی را 
دربردارد. این چالش وجود دارد که به جای اینکه اکثر ابهامات حل 
شوند، در ماه های آینده تشدید شوند. اختلالات عرضه به حدود 
۳ میلیون بشکه در روز رسیده که بی سابقه ترین حد در چند سال 

اخیر به شمار می رود و ممکن است رشد بیش تری پیدا کرد. اگرچه 
اوپک پلاس می تواند این حجم از اختلال عرضه را جبران کند اما 
اختلالات مذکور تصویر عرضه و تقاضا را تیره کرده و برنامه ریزی را 
دشوار کرده است. اگر اوپک پلاس بخواهد از ظرفیت مازاد خود 
استفاده کند به نوبه خود قیمت ها و نوسان را بالا خواهد برد. با این 
حال بزرگترین منبع ابهام مربوط به بخش تقاضاست. جنگ تجاری 
آمریکا و چین رشد اقتصاد جهانی را تهدید می کند و شاخص های 
تقاضا  رشد  کندی  نهایت  در  نمی آیند.  نظر  به  عالی  اقتصادی 
قیمت ها را پایین خواهد برد. مؤسسه مطالعات انرژی آکسفورد 
چند سناریو را مطرح کرده است. اگر اوپک پلاس به کاهش تولید 
پایبند بماند، قیمت نفت برنت در نیمه دوم سال ممکن است نسبت 
به نیمه اول ۵ دلار در هر بشکه افزایش پیدا کند و تا ۷۷ دلار صعود 
کند. اگر این تولیدکنندگان نرخ پایبندی به توافق کاهش تولید را 
کمتر کنند، نفت برنت ممکن است در حدود ۷۰ دلار بماند. اگر 
آنها به توافق کاهش تولید خاتمه دهند، قیمت ها ممکن است تا 

مرز ۶۰ دلار سقوط کند.
این مؤسسه به برخی پیش بینی های قیمت اشاره کرده که فرض 
به  تیره تر  اقتصادی  دورنمای  است.  گرفته  اقتصادی  رکود  بر  را 
همراه خروج نابهنگام از توافق کاهش تولید اوپک پلاس، ممکن 
است قیمت ها را تا مرز ۵۰ دلار تنزل دهد. بر اساس گزارش اویل 
پرایس، مؤسسه مطالعات انرژی آکسفورد به این مسئله اشاره کرده 
که شکاف بزرگی بین انتظار کسانی که افزایش قیمت ها را پیش 
بینی می کنند و آن دسته از افرادی که افت قیمت ها را پیش بینی 
افزایش قیمت ها حساب  می کنند وجود دارد. گروهی که روی 
کاهش  به  پلاس  اوپک  پایبندی  و  عرضه  اختلالات  به  می کند 
تولید دل خوش کرده است در حالی که گروهی که منتظر کاهش 
در  درون گروهی  اختلافات  پیش بینی می کند  است،  قیمت ها 
اوپک پلاس به خروج تولیدکنندگان از توافق کاهش تولید منجر 
شود. همچنین ریسک کندی اقتصادی وجود دارد. اختلاف میان 
این دو دیدگاه قابل توجه است. به این ترتیب وضعیت فعلی نوسان 

اندک قیمت ها ممکن است ادامه پیدا نکند.

 خودروسازان علاوه بر اینکه به لحاظ قیمت خودرو مورد 
انتظار  انتقادند،  مورد  نیز  احتراق  نظر سیستم  از  گلایه اند 
داشتیم بعد از نیم قرن سابقه خودروسازی این مسئله حل 

شده باشد و میزان احتراق و مصرف تا این حد بالا نباشد. 
هم اکنون چهار و نیم میلیون خودروی دوگانه سوز در کشور 
وجود دارد که اگر استقبال از سی.ان.جی بیشتر شود تعداد 
این خودروها هم به همان نسبت بالا خواهد رفت. مصرف 
سی .ان .جی در ایران در مرز ۲۱ میلیون متر مکعب در روز قرار 
دارد، یکی از اهداف کوتاه مدت می تواند رسیدن به مصرف 
۳۰ میلیون متر مکعبی باشد که البته برای نیل به آن لازم است 
اقداماتی عاجل صورت گیرد تا از این رهگذر گام های بعدی 

برای گاز سوز کردن تمام خودروها برداشته شود.
این  از  استفاده  به سمت  را  انگیزه هایی که مردم  از  یکی 
این  قیمت  تفاوت  می دهد،  سوق  بنزین  جای  به  سوخت 
دو است که فعلا با منتفی شدن بحث تغییر قیمت بنزین و 
چندانی  کاربرد  سی.ان.جی  بهای  افزایش  شدن  اجرایی 
نخواهد داشت. اما آنچه به لحاظ کلانِ اقتصاد و در سطح 
ملی اهمیت دارد اینکه ایران با ۳۳.۵ تریلیون متر مکعب 
بیشترین ذخایر گازی جهان را داراست و تولید ۱۰۰۰ میلیون 
و در  این میزان ذخایر  متر مکعبی هدفگذاری شده است 
کنار آن لزوم صادرات بنزین به خاطر ارزآوری، می طلبد که 
جدای از آنچه مسئولین اصرار دارند مردم نیز جای بیشتری 
برای سی.ان.جی در سبد سوخت خود باز کنند و رفته رفته 
بنزین را حذف کنند تا هم پول کمتری بابت سوخت بپردازند 
و هم به درآمدزایی کشور کمک کرده و محیط زیست را کمتر 
آلوده کرده باشند. اگر هر خودرو به جای ۱۰لیتر از بنزین 
مورد نیاز خود، از سی.ان.جی استفاده کند، روزانه از مصرف 
۵۰ میلیون لیتر بنزین جلوگیری می شود و با توجه به کاهش 
تقاضای داخل با فراغ بال بیشتری می توان به صادرات این 

فرآورده پرمشتری پرداخت. 
حسین امیری خامکانی در این باره به ایلنا گفت: زمانی 

استفاده از سی.ان.جی با رشد خوبی مواجه بود و جایگاه های 
عرضه سی.ان.جی و خودروهای دوگانه سوز رو به افزایش 
بودند، یک نهضتی در استفاده از سی.ان.جی ایجاد شده 
بود. اما متاسفانه  به دلیل عدم افزایش پلکانی قیمت بنزین در 
مقطعی به گونه ای شد که جایگاه داران، عرضه سی.ان.جی را 
اقتصادی ندانستند و یکی پس از دیگری بسته شدند. مردم 
هم رفته رفته از این سوخت روی گرداندند و مصرف بنزین بالا 

رفت.
وی افزود: اکنون علیرغم عدم تغییر قیمت بنزین و افزایش 
نرخ سی.ان.جی هنوز هم به لحاظ مباحث اقتصادی و هم 
مسائل زیست محیطی استفاده از این سوخت پاک به صرفه تر 
است و باید استفاده از آن از سوی تاکسیرانی و خودروهای 
عمومی جدی تر پیگیری شود. ضمن اینکه به همان نسبت 
هم شهرداری و شورای ترافیک مجبور نمی شوند محدوده 
این خود موجب رفاه بیشتر مردم  و  افزایش دهند  را  طرح 

می شود.
نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به تسهیلات 
دولت  گفت:  خودروها  کردن  سوز  دوگانه  برای  مشوق ها  و 
آمادگی دارد برای دوگانه سوز کردن، تسهیلات و مشوق هایی 
برای مالکین خودرو در نظر بگیرد و در این راستا سازمان بهینه 
سازی مصرف سوخت باید بیش از گذشته روی این موضوع 
کار کند و خودرسازان را برای اصلاح سیستم احتراق و کاهش 

مصرف خودروها تحت فشار قرار دهد.
وی یادآور شد: اکنون میانگین مصرف سوخت خودرو در 
جهان ۷.۵ لیتر در هر یکصد کیلومتر است در حالی که در 
کشور ما بیش از ۱۱.۵ لیتر در هر صد کیلومتر است که عدد 
بالایی است. در این بین خودروسازان علاوه بر اینکه به لحاظ 
قیمت خودرو مورد گلایه اند از نظر سیستم احتراق نیز مورد 
انتقادند، انتظار داشتیم بعد از نیم قرن سابقه خودروسازی 
این مسئله حل شده باشد و میزان احتراق و مصرف تا این حد 

بالا نباشد.

آیا بنزین از سبد سوخت حذف می شود؟ آیا سقوط قیمت نفت منطقی است؟

 نائب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک گفت: ظرفیت افزایش نرخ اجاره بها بیشتر از ۲۰ درصد در شهرهای بزرگ وجود ندارد؛ در 
شهرهای متوسط نیز بین ۱۰ تا ۱۵ درصد و در شهرهای کوچک به دلیل توازن بین عرضه وتقاضا احتمال افزایش قیمت ها خیلی ضعیف است. 
حسام عقبایی درخصوص افزایش کاذب نرخ اجاره بها، گفت: یکی از عوامل تعیین کننده قیمت اجاره بها در تمام جهان قیمت مسکن 
است؛ تورم و عدم توازن بین عرضه و تقاضا و همینطور رشد جمعیت عوامل دیگری است که در کنار رشد قیمت مسکن روی افزایش قیمت 

اجاره بها موثر است.
وی با بیان اینکه متاسفانه درسالهای اخیر شاهد رشد اجاره بها بودیم و این روند ادامه دارد، گفت:در سال های اخیر همواره قیمت مسکن 
رشد صعودی داشته است تا جایی که در سال ۹۶ رشد قیمت مسکن باعث شد که بخش عمده ای از مستاجران ما از نقاط شمالی شهرهای 
بزرگ به نقاط میانی و ازنقاط میانی به نقاط جنوب شهر مهاجرت کنند؛ حتی مستاجران جنوب شهر هم مجبور به مهاجرت به حاشیه شهرهای 
بزرگ شدند. نائب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک ادامه داد: رشد اجاره بها در سال ۹۷ بیشتر از دوماهه سال ۹۸ بود و دلیل آن این بود 
که قیمت مسکن در سال ۹۷ بیش از ۱۰۰ درصد افزایش یافت و این توقع به صوررت منطقی برای مالکان به وجود آمد که اجاره بها افزایش یابد.

*سالانهحدود800هزارواحددرتولیدمسکنعقبهستیم
وی ادامه داد: کشوری هستیم که سالیانه به یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحد مسکونی نیازمندیم در حالی که تولید مسکن در کشور ما کمتر از 
۳۰۰ هزار واحد است؛یعنی سالانه حدود ۸۰۰ هزار واحد در تولید مسکن عقب هستیم. عقبایی با بیان اینکه فقط سالی یک میلیون ازدواج در 
کشور ثبت می شود، ادامه داد: پیام آن این است که تولید مسکن زیر ۳۰۰ هزار واحد تامین کننده نیاز سالانه هم نمی تواند باشد و توقع اینکه 
تامین کننده نیاز سالهای قبل و حجم انباشته ای از نیازهای سالانه در کشور باشد غلط است؛ سوداگری در بخش مسکن نیز به این وضعیت 
دامن می زند. نائب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک تصریح کرد:نقش سیاست گذاریهای غلط پولی و بانکی هم عاملی در جهت 
احتکار بازار مسکن شده است.مثل بانک ها که برخلاف قانون بانکداری  وارد حوزه ساخت و ساز و تولید مسکن و مال ها شده اند. بخش عمده 
ای از ساختمان های ساخته شده متعلق به بانک ها است که خالی مانده است و احتکار کرده اند و همه این موارد به کمک افزایش قیمت اجاره 
بها می آید. وی در خصوص  اینکه آیا قیمت اجاره بها کاذب است یا خیر؟ رشد قیمت اجاره بها تا حد متعارفی منطقی است چرا که رشد قیمت 

اجاره بها تابع رشد قیمت مسکن است.
*مستاجرانظرفیترشداجارهبهاراندارند

عقبایی نتیجه گیری کرد: در این شرایط اینکه مستاجر بتواند از پس رشد قیمت مسکن بر بیاید شدنی نیست؛ صاحبخانه ها نیز توقع نداشته 
باشند رشد اجاره بها با رشد قیمت مسکن تناسب داشته باشد مستاجران ما ظرفیت رشد اجاره بها را ندارند.

وی ادامه داد: از آنجایی که رشد قیمت مسکن صددرصد بوده است مالکان می گویند رشد اجاره بهامنطقی است اما نباید توقع داشت 
رشد اجاره بها هم صد درصد  رشد داشته باشد در این صورت همه باید تهران را ترک کنند.لذا ظرفیت افزایش اجاره بها بیشتر از ۲۰ درصد در 
شهرهای بزرگ وجود ندارد؛ در شهرهای متوسط نیز بین ۱۰ تا ۱۵ درصد و در شهرهای کوچک به دلیل توازن بین عرضه وتقاضا احتمال افزایش 

قیمت خیلی ضعیف است.

تعداد چک های برگشتی آب رفت، به طوری که ۵۲۵ هزار فقره چک در فروردین امسال برگشت خورد و این در حالی است 
که این تعداد در فروردین سال گذشته یک میلیون فقره بوده است.

تازه ترین آمار بانک مرکزی درباره چک های مبادله شدن، سکوت در بازار ایران را به تصویر می کشد؛ تا جایی که در فروردین 
ماه امسال حدود ۵.۴ میلیون فقره چک به ارزشی بالغ بر ۵۴.۱ هزار میلیارد تومان در کل کشور مبادله شد که نسبت به ماه 

قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۱۹.۴ درصد و ۴۷.۵ درصد کاهش نشان می دهد.
این در شرایطی است که با توجه به کاهش چک های مبادله شده، چک های برگشتی نیز آب رفت. آمار بانک مرکزی نشان 
می دهد که بالغ بر ٥٢٥ هزار فقره چک به ارزشی بالغ بر ۵.۸ هزار میلیارد تومان در فروردین ماه ٩٨ در کل کشور برگشت 

داده شده است که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۲۱.۷ درصد و ۴۰.۱ درصد کاهش نشان می دهد.
اما نکته ای که در میان این آمارها می توان محاسبه کرد، این که در ۲۰ روز کاری فروردین ۹۸ به طور متوسط روزانه ۲۹۰ 

میلیارد تومان چک برگشت خورده است.
کاهشارزشچکهایبرگشتی۳۵.۵درصدکاهشیافت

این آمارها در حالی از سوی بانک مرکزی منتشر شده که در فروردین سال گذشته تعداد چک های مبادله ای در کل کشور 
۶.۷ میلیون فقره به ارزشی بالغ بر ۴۶.۶ هزار میلیارد تومان گزارش شده بود. همچنین آمارها نشان می دهد که در فروردین 

۹۷ در کل کشور حدود یک میلیون فقره چک به ارزشی حدود ۹ هزار میلیارد تومان برگشت داده شده بود.
با توجه به این آمارها می توان دریافت که در فروردین ۹۸ نسبت فروردین ۹۷ ارزش چک های مبادله شده ۱۶ درصد افزایش 
و ارزش چک های برگشتی ۳۵.۵ درصد کاهش یافته است. به عبارتی، با وجود افزایش ارزش چک های مبادله شده، اما 

ارزش چک های برگشتی کاهش پیدا کرده است.
از دیگر سو بنا به این آمارها، تعداد چک های مبادله ای در فروردین ۹۸ نسبت به فروردین ۹۷ حدود ۱.۳ میلیون فقره 
کاهش پیدا کرده است. در کنار آن، تعداد چک های برگشتی نیز ۴۷۵ هزار فقره کاهش پیدا کرده است. به عبارتی، تعداد 

چک های مبادله شده ۱۹.۴ و چک های برگشتی ۴۷.۵ درصد کاهش یافته است.
چراچکهابرگشتخورد؟

در فروردین ۹۸ در کل کشور بالغ بر ٥٠٤ هزار فقره چک به ارزشی بالغ بر ۵.۵ هزار میلیارد تومان به دلایل کسری یا فقدان 
موجودی برگشت داده شده است. در واقع درکل کشور از نظر تعداد ٩٦ درصد و از نظر ارزش ۹۴.۶ درصد از کل چک های 

برگشتی به دلایل کسری یا فقدان موجودی بوده است.
در ماه مورد گزارش، در استان تهران حدود ١٥٦ هزار فقره چک به ارزشی حدود ۲.۶ هزار میلیارد تومان به دلایل کسری 
یا فقدان موجودی برگشت داده شده است. در واقع در استان تهران از نظر تعداد ۹۴.۴ درصد و از نظر ارزش ۹۳.۲ درصد از 

کل چک های برگشتی به دلایل کسری یا فقدان موجودی بوده است.

نائبرئیساولاتحادیهصنفمشاوراناملاک:

98 درصد مستاجران توان افزایش نرخ اجاره بها را ندارند
تازهترینگزارشبانکمرکزیازوضعیتمهمترینابزارپرداخت

چه تعداد چک در اولین ماه سال برگشت خورد؟ 

وزیر نیرو گفت : اگر مشترکان همانند سال گذشته در مصرف برق همکاری لازم را داشته 
باشند تابستان امسال را بدون بروز مشکل سپری خواهیم کرد

رضا اردکانیان درخصوص وضعیت خاموشی های تابستان افزود: باوجود اینکه امسال 
بارش های مناسبی صورت گرفته نیروگاه های برق آبی در شرایط بهتری بسر می برد، اما 

افزایش زودرس دمای هوا نشانه ای بر مصرف بالا در کشور است.
وزیر نیرو گفت: این وزارتخانه مطابق برنامه درحال افزایش ظرفیت تولید انرژی در کشور 

است، اما در صورت پیشی گرفتن مصرف از تولید خاموشی رخ خواهد داد.
وی با اشاره به اینکه بروز خاموشی یا مواجه نشدن با آن به مصرف مشترکان بستگی 
دارد، گفت: اگر مردم و سازمان های دولتی همانند سال گذشته در مصرف برق به ویژه 
درخصوص دستگاه های سرمایشی همکاری لازم را داشته باشند تابستان امسال را بدون 

بروز مشکل سپری خواهیم کرد و نه تنها خاموشی در بخش خانگی اتفاق نخواهد افتاد بلکه 
صنعت نیز با هیچگونه اختلالی مواجه نخواهد شد.اردکانیان ادامه داد: اگر به هر دلیلی و 
با تصور اینکه افزایش بارش ها این احساس ایجاد شود که مشکلی در تامین برق نخواهیم 
داشت و روند مصرف افزایش یابد به خصوص در استفاده از وسایل سرمایشی احتمال بروز 

خاموشی در شبکه امکان دارد.
وی درخصوص راهکار پیشگیری از خاموشی افزود: ما باید مانند بسیاری از نقاط دنیا که 
توجه زیادی به نوع مصرف دارند بپذیریم که دمای آسایش ۲۳ و ۲۴ درجه سانتی گراد است 
و به ویژه در مناطق گرمسیر به دنبال ایجاد شرایط بسیار سرد نباشیم که استفاده بیش از 

حد از دستگاه های سردکننده سبب بروز فشار زیادی به شبکه برق خواهد آورد.
وزیر نیرو گفت: هر یک درجه کاهش دما و سرمای بیشتر منجر به صدهامگاوات نیاز 

بیشتر برای تولید برق خواهد شد که این موضوع فشار مضاعفی را بر شبکه برق ایجاد 
خواهد کرد بنابراین علی رغم همه تلاش ها برای تولید برق ممکن است با کمبود مواجه 

شویم.

درخصوص وضعیت خاموشی های تابستان مطرح شد

مصرف بی رویه برق مشترکان؛ عامل خاموشی 
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چالش های خشونت پیش روی لیگ
 فوتبال زنان

اخباری که این روزها از خشونت فوتبال ایران در رسانه ها منتشر می شود ویروسی 
فراگیر از رفتارهای نامناسب ورزشی است که لیگ برتر را با چالش های فراوان ورزشی و 

رفتاری مواجه خواهد کرد.   
شاید با برخورد قاطع و صدور حکم زودهنگام برای خاطیان دیدار شهرداری سیرجان و 
ذوب آهن اصفهان تصور بر این بود که برای مدتی رفتارهای ناهنجار در فوتبال زنان ایران 
فروکش کند اما صدها کیلومتر دورتر از اصفهان، در ایلام اتفاقاتی تکرار شد که نشان می 
دهد ویروس رفتارهای ناهنجار  فوتبالی از شهری به شهر دیگر در حال سرایت و به چاله 

هایی پرچالش پیش روی فوتبال زنان تبدیل شده است.
به نظر می رسد که این چاله ها یکی پس از دیگری در مسیر ورزشکاران نقش بسته 
و هر هفته شاهد رونمایی از شیوه جدیدی از آنها در لیگ ایران هستیم. چاله هایی 
که با هیجانات زودگذر فوتبالی شروع و در نتیجه عدم کنترل رفتارها، این هیجانات به 
خشونت و زد و خوردهای غیر ورزشی تبدیل می شود؛ با این شرایط باید گفت چالش 
فوتبال بازیکنان را در تله خشم به دام می اندازد. تله ای که ترمز روند رو به رشد فوتبال 
زنان را خواهد کشید زیرا فوتبال زنان رشته ای نوپا و نیازمند توسعه در سطح برون مرزی 

است.
استمرار رفتارهای ناهنجار در میادین ورزشی به ویژه  فوتبال زنان  سبب می شود 
الگودهی برای توسعه این رشته در سطح کشور با موانعی مواجه شود زیرا زمانی که 
ستارگان ورزشی فوتبال دختران، به عنوان الگو به جامعه معرفی شوند، می توانند قشر 
وسیعی از اجتماع را با رفتارهای خود تحت تاثیر قرار دهند. اما بدرستی می توان از 

جنجال آفرینان این عرصه به عنوان یک الگو نام برد.
اگر پازدهر خشونت در فوتبال به ویژه فوتبال زنان در ایران به زودی کشف نشود، بدون 
شک تداوم رفتار بازیکنان و به ویژه سرمربیان نه تنها موجب توسعه این رشته در سطح 
بین المللی نمی شود بلکه انتشار تصاویر درگیری ها در سطح جامعه موجی از فوتبال 
زدگی را در بین دختران نونهال و نوجوان ایجاد خواهد کرد. همچنین با تداوم گسترش 
این رفتارها  مقدار اندوخته ای که برای پرورش نخبگان این عرصه بکار برده شد، از میان 
می رود و تمامی رویاهای فوتبالیست های زن ایرانی در چاه های خشونت محو می شود.
خلاصه آنکه عوامل پیشگیرانه از خشونت به احکام فدراسیون فوتبال نوعی پاک کردن 
صورت مساله است زیرا این احکام مُسکن هایی هستند که تنها درد را برای کوتاه مدت 
تسکین می دهد؛ تسکینی که نمونه آن در درمان چند روزه خشونت فوتبال ذوب آهن 

اصفهان و شهرداری سیرجان ملاحظه شد.
شاید برای آن بازی رای کمیته انضباطی مرهمی کوتاه مدت برابر خشونت ها بود اما 
اتفاقات ایلام نشان داد تا زمانی که ریشه اصلی این مشکلات که همانا عدم فرهنگ 
سازی درست است، از میان نرود، خشونت نه تنها لیگ فوتبال زنان بلکه فوتبال مردان 
را در کام خود فرو می برد و هر روز می توانیم شاهد ناهنجاری های اجتماعی باشیم که 

ورزشکاران این عرصه را درگیر خود کرده است.

شایان مصلح:

 امیدوارم پرسپولیس سال ها با برانکو 
افتخارآفرینی کند

پرسپولیس  فوتبال  تیم  چپ  مدافع 
با  برانکو  قرارداد  امیدوارم  گفت: 
پرسپولیس تمدید شود تا بتوانیم سال 
های سال با حضور او افتخارآفرینی کنیم. 
شرایط  به  اشاره  با  مصلح  شایان 
مقابل  دیدار  آستانه  در  سرخپوشان 
سپاهان در مرحله نیمه نهایی جام حذفی 
گفت: در این مدت تمرینات منظمی را 
بازیکنان انجام داده اند و از نظر روحی و 
روانی در شرایط خوبی قرار دارند و برای 

جدال سخت با سپاهان حاضر هستند.
وی افزود: سپاهان همیشه حریف سختی برای ما بوده و از تیم های خوب ایران است. 
آنها در راه قهرمانی در لیگ رقیب اصلی ما محسوب می شدند. ناکامی سپاهان در راه 
رسیدن به قهرمانی لیگ انگیزه این تیم را برای دیدار جام حذفی دو چندان می کند اما 

مطمئنا ما هم کاملا اماده هستیم تا در این مسابقه به برتری برسیم.
مدافع تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص مصدومیتش گفت: متاسفانه شرایط به 
نحوی است که نمی توانم در تمرینات تیمی حاضر باشم. در بازی با سپاهان و فینال 
جام حذفی به خاطر مصدومیت نمی توانم تیم را همراهی کنم اما به طور حتم تیم در 

جام حذفی باقی مانده هم بهترین عملکرد را خواهد داشت و قهرمان می شود.
مصلح در مورد قهرمانی پرسپولیس در لیگ برتر و جام حذفی در طول یک فصل، 
اظهارداشت: امسال ما در آستانه دبل قهرمانی هستیم و تلاش می کنیم تا جام حذفی 
را هم به فهرست افتخاراتمان اضافه کنیم. قهرمانی در دو جام در طول یک فصل لذت 
خودش را دارد و قصد داریم با بهترین نتیجه و کسب جام حذفی  فصل را به پایان 
برسانیم. وی در مورد اینکه پرسپولیس به دنبال قرارداد طولانی مدت با برانکو ایوانکوویچ 
است، اضافه کرد: برانکو کارنامه اش در فوتبال ایران مشخص است. این موفقیت های 
اخیر نتیجه ثبات در پرسپولیس است و امیدوارم این ثبات ادامه دار باشد و پرسپولیس 

سال های سال با برانکو جام تصاحب کنند.

رضا عنایتی: 

استقلال مربی بزرگ خارجی می خواهد
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: باید یک مربی درجه اول خارجی هدایت آبی 

پوشان را بر عهده بگیرد تا بتواند این تیم را به سمت موفقیت های بزرگ رهنمون سازد. 
»رضا عنایتی« با بیان این مطلب اظهار داشت: استقلال فصل بدی را پشت سر 
گذاشت؛  فصلی که با ناکامی به پایان رسید و در سه جامی که پیش روی خود داشت، 

حذف شد.
وی افزود: وینفرد شفر مربی بدی نبود اما بیشتر از آنکه تمرکز خود را بروی مسائل فنی 
بگذارد، به حاشیه روی آورد و تمرکزش را ازدست داد. شاید اگر او تمام فکر و ذهنش را 

روی مستطیل سبز می گذاشت، نتایج بهتری را با استقلال به دست می آورد.
بازیکن اسبق استقلال خاطرنشان کرد: هواداران استقلال برای فصل آینده توقع و 
انتظار قهرمانی از این تیم دارند و می خواهند تیم محبوبشان بعد از چند سال به موفقیت 

برسد. این انتظاری کاملا به جاست و باید برآورده شود.
عنایتی تصریح کرد: مسئولان استقلال باید تیمی قدرتمند مهیای حضور در لیگ 
نوزدهم کنند. تیمی که از همان نیم فصل اول مدعی قهرمانی بوده و همچون فصل 
گذشته در ابتدای فصل امتیازات مهمی را از دست ندهد. وی تاکید کرد: امیدوارم 
مسئولان استقلال بهترین انتخاب را برای نشستن روی نیمکت این تیم داشته باشند، 
باید یک مربی درجه اول خارجی هدایت آبی پوشان را بر عهده بگیرد که بتواند این تیم 
را به سمت موفقیت های بزرگ رهنمون سازد. پیشکسوت استقلال در پایان گفت: هنوز 
گزینه های نیمکت استقلال مشخص نیست اما انتظار من و دیگر استقلالی ها بر این 

است که وعده مدیران این تیم برآورده و مربی بزگی سرمربی شود.

کاظم اولیایی:

بلای آقازادگی و تقلب به استقلال لطمه زده است
مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال با بیان اینکه این تیم در حال حاضر یک هیولای 
درون دارد، گفت: بعضی ها با تقلب وارد باشگاه می شوند و مثل زالو برای خودشان پایگاه 

درست می کنند.
کاظم اولیایی با اشاره به مشکلات تیم فوتبال استقلال در این فصل گفت: استقلال 
یک هیولای درون دارد. اگر به مصاحبه بزرگان استقلال توجه کنید متوجه این موضوع 

می شوید.
وی که با رادیو تهران گفتگو می کرد، ادامه داد: ما یک بلای آقازادگی داریم و یک بلایی 
به نام تقلب آقازادگی. این فردی که می گویند در استقلال تأثیرگذار است را نمی شناسم 
ولی می دانم از زمان آقای فتح الله زاده به باشگاه آمد تا از رانت های مالی خودش 

استفاده کند.
مدیرعامل پیشین استقلال تصریح کرد: بعضی آقایان خودشان را تقلبی جا می زنند. 
این بحث در میان بعضی از اعضای هیأت مدیره هم وجود داشته است. مثلًا یک نفر 
می گوید اگر به استقلال بیایم ۱۰ میلیارد تومان می آورم ولی توانایی مالی او در حد 
۵ هزار تومان هم نیست. استقلال یک برند است و افراد می توانند در کوتاه ترین زمان 
مشهور شوند. آنها از هر طریق که بتوانند خودشان را به تیم نزدیک می کنند. بعضی ها 
بین بازیکنان پایگاه ایجاد و بین آنها اختلاف می اندازند. بعضی ها خودشان را به سرمربی 

نزدیک می کنند. این مسائل در استقلال وجود داشته و وجود دارد.
تأثیرگذار باشند، خاطرنشان کرد:  اینکه این افراد چقدر می توانند  اولیایی درباره 
دروغگو، طمع کار را بازی می دهد. دروغگو در جامعه زیاد است و سوءاستفاده وجود 
دارد. ما باید خودمان را برای این شرایط آماده کنیم که لطمه نبینیم. ساختار باشگاه ها 
در فوتبال ما معیوب است. دولت و وزارت ورزش هم نمی تواند کمک کند. مگر یک 
باشگاه می تواند چقدر درآمد داشته باشد؟ یکسری افراد به دروغ می گویند می توانند 
برای باشگاه درآمد و پول بیاورند ولی در نهایت چون نمی توانند مجبور می شوند مثل زالو 

بین بازیکنان تیم برای خودشان پایگاه درست کنند.

تکواندو مورد هجوم آفت قرار گرفته است 

افلاکی: تکواندو نیاز به آشتی ملی دارد
مربی سابق تکواندو گفت: برای رشد دوباره و افتخارآفرینی 
توکیو  المپیک  تا  رفته  هدر  زمان  از  جلوگیری  و  دوباره  های 
نفرات  تک  تک  از  پولادگر  محمد  سید  شخص  دلجویی 
پیشکسوتان و قهرمانان نام آور و بزرگ تکواندو به نوعی آشتی 

ملی به حساب خواهد آمد. 
 مجید افلاکی ، در پاسخ به این سوال که نظر شما در مورد 
نتایج رقم خورده برای تکواندوی ایران در مسابقات قهرمانی 
مدت هاست  که  ناخوشی  روز  و  حال  گفت:  چیست،  جهان 
گریبانگیر همه اهالی تکواندو بالاخص دلسوزان واقعی این رشته 
شده است. صحبت از اتفاقات و نمایش های ضعیف و بی رمق 
مقابل تیم های حاضر در رقابت های بین المللی و روند متداول 
ناکامی های تکواندو است. سخن از تجارب تلخ و درس نگرفتن 
از تجربیات گذشته و همچنین مشکلات عدیده و عمیقی است 
که سالها در بن و ریشه ی تکواندو رسوخ کرده و کارنامه تکواندو 
ایران را ضعیف و ضعیف تر می کند. نصیحت همیشگی و هشدار 
همه پیشکسوتان و هویت های پایدار تکواندو بر پایه دوراندیشی 
و تلاش مستمر و درس گرفتن از تجربیات گذشته بوده است. 
بزرگترین ضعف و چالش همیشگی موجود در بدنه تکواندوی 
ایران که بارها گفته و باز هم می گوئیم معضلی که همگی متفق 
القول معتقد هستیم چیزی جز ضعف مدیریت نمی تواند باشد. 
ضعف مدیریت بواسطه نامحرمانی است که بر پیکره تکواندو 
چسبیده اند و به قطع یقین با این شیوه مدیریت و با وجود این 
نامحرمان ورزش تکواندو در ایران و جهان با سرعتی سرسام آور 

در حال سقوط است.
وی در ادامه صحبت های خود عنوان کرد: به جرات می توان 
گفت در یک دهه  گذشته بدترین نتیجه تکواندو در مسابقات 
بین المللی رقم خورد. در نهایت تاسف عنوان دوازدهمی برای 
ایران چیزی شبیه فاجعه است،  دلسردی و ناامیدی و مهمتر از 
همه ویرانی های به جا مانده از این شکست ها مسائل بزرگی را 
در پی دارد که برای جبران مافات و رفع چنین معضلی باید چاره 
اندیشی شود، اما مسئولین بی تفاوت تر از پیش به این نابودی 
با توجیهات بی معنی و بی اثر بیشتر دامن می زنند چیزی شبیه 
یک نوع جنون که آتشش دیر یا زود همه گیر می شود. از قدیمی 
خون  تکواندو  زیرساخت های  برای  که  کسانی   تکواندو  های 
دل خورده  اند و عرق ریختند حتی اسمی هم نمانده است. 
اساتیدی که به معنای واقعی و دلسوزانه بدون چشم داشت 
به مسئولیت سنگین و مقدس تربیت جوانان و استعدادهای 

بیشمار این مملکت همت گماردند.
مربی سابق تیم ملی تکواندو با اشاره به اینکه تکواندو بر پایه 
مدال قهرمانان گذشته در حال حاضر به این درجه رسیده است 
اما چرا از آنها در تکواندو خبری نیست، گفت: پیشکسوتانی 
خانواده  نوری،  ابرار،  بهنام  ارجمند،  داوود  استاد  همچون 
بزرگ دانش، مختار کلانتر، جمشید سهرابی، بیژن خراسانی، 
پایه  بر  که  دلسوزی  قهرمانان  همچنین  و  عقیقی  سلطانی، 
مدال های آنان جایگاه تکواندو امروز به این درجه رسیده است 
بیژن  کرمی،  یوسف  خداداد،  بهزاد  ساعی،  هادی  همچون 
افشار،  فرزاد عبدالهی، هادی  باقری معتمد،  مقانلو، محمد 
مرتضی رستمی، محمدرضا مهدی زاده و همچنین قهرمانان 
نه چندان دوری همچون حسن زاهدی و فرزاد ذرخش، سعید 
دل ها  خون  مسیر  این  در  بسیار  که  آرین  برادران  خاکسار، 
خورده ا ند و عرق ها ریخته  اند تا تکواندو از آن جاده خاکی به 
بزرگان کجای  این  تبدیل شود. حالا  امروز  آسفالت  جاده ی 
تکواندو هستند؟ چرا این اشخاص که شناسنامه ها و هویت های 

پایدار اخلاق و ورزش هستند اینگونه غریب و مهجور واقع شده 
اند؟ چرا بی اهمیت شده اند؟ چرا افرادی بی هویت صحبت از 
هویت و اصالت قهرمانان می زنند؟ چه کسی این اجازه را داده 
است؟ نه اینکه همان اشخاصی که نامحرم هستند به پیکره پاک 
تکواندو چسبیده اند و از خون تکواندو تغذیه می کنند، اجازه 
این گزافه گویی ها را می دهند. افلاکی در ادامه صحبت های 
خود عنوان کرد: باید بگویم اصالت امثال هادی ساعی و بهزاد 
خداداد زمانی مشخص شد که بواسطه افتخارات بیشمار این 
عزیزان تکواندوی بی سروسامان و بی خانه؛ خانه دار شد و 
خانه تکواندو بنیان شد. بواسطه مدال های این عزیزان بود که 
تکواندو ایران قطب بزرگ تکواندو جهان اعلام شد. آقایان چه 
بخواهید چه نخواهید! تکواندو ایران همچون اولین مدالیست 
پرافتخارترین  است  دانش  فیصل  که  ورزش  این  در  المپیک 
تکواندوکار ایران هادی ساعی است. آقایان چه بخواهید چه 
نخواهید! بهزاد خداداد پرافتخارترین تکواندو کار سبک وزن 
ایران است. آقایان چه بخواهید چه نخواهید! مرتضی رستمی 

و هادی افشار بهترین سنگین وزن های ایران هستند و به راحتی 
نمی شود از این نام ها گذشت و با دو کلام حرف ناحساب از بی 
اصالتان و نامحرمان نام این عزیزان را خدشه دار کرد. پیام من به 
این نامحرمان این است، ما همچون برادرانی هستیم که گوشت 
خود را اگر هم بخوریم، استخوان یکدیگر را دور نمی اندازیم و 
در آخر مطمئنا رو سیاهی برای شما خواهد ماند. راهکار و کلید 
نجات از این باتلاق و منجلاب شکست و سرافکندگی در جهان 
به ضرس قاطع دلجویی و بکارگیری از همین شناسنامه های 
تکواندو است. در حال حاضر تکواندو به مانند درختی است که 

مورد هجوم آفت نامحرمان و ضعف مدیریت قرار گرفته است.
مربی سابق تیم ملی تکواندو در پاسخ به این سوال که پیشنهاد 
از  تکواندو  اوضاع  تا  چیست  فدراسیون  مسئولان  برای  شما 
شرایط فعلی خارج شود، گفت: صحبت من با شخص سید 
محمد پولادگر رئیس فدراسیون تکواندو است. اگر پولادگر به 
الرشید  هارون  و  برمکی  جعفر  زیبای  داستان  بیاورد،  خاطر 
او تعریف  بارها حضوری و غیر حضوری برای  و  بارها  را بنده 
کرده ام و حال و روز تکواندو امروز را بارها و بارها در گوش وی 
زمزمه کرده ام، اما هنوز هم وقت بسیار است! برای رشد دوباره و 
افتخارآفرینی های دوباره و جلوگیری از زمان هدر رفته تا المپیک 
توکیو دلجویی شخص سید محمد پولادگر از تک تک نفرات 
پیشکسوت امثال حاج مختار کلانتر، استاد داوود ارجمند، 
استاد بهنام ابرار، مجید نوری، خانواده بزرگ دانش و قهرمانان 
نام آور و بزرگ تکواندو ایران است که این عمل پسندیده و نیک 
خود بنوعی آشتی ملی به حساب خواهد آمد. در قدم بعدی 
کسانیکه هیچ هویت و شناسنامه و سررشته ای از تکواندو ندارند 
باید دستشان از بدنه تکواندو کوتاه شود. سودجویانی که باعث 
تبدیل شدن حب ها به کینه ها شدند و باعث بسیاری از عقب 
ماندگی ها و پسرفت های کنونی شده اند، آنهایی که ریشه و 
بنیادشان با تکواندو عجین نبوده و نیست و نخواهد بود البته 
شاید در کارهای مربوط به خودشان موفق تر عمل کنند. وفاق 
و همدلی ملی فدراسیون تکواندو با هویت های پایدار تکواندو 
لازمه احیا دوباره تکواندو و در واقع جاری شدن زندگی دوباره 
در بدنه تکواندو خواهد بود و به نوعی دگردیسی تکواندو است. 
در این صورت یقینا نام تکواندو همچون گذشته در المپیک در 
کنار ۲ رشته کشتی و وزنه برداری جز مدال آورترین رشته های 
ورزشی خواهد بود و نام ایران دوباره در جهان زنده خواهد شد و 

مطمئنا حرف و سخنی برای گفتن خواهیم داشت. 

ورزشی

فاطمه مهدوی *

جدیدش  سرمربی  هنوز  که  روزهایی  در  استقلال  باشگاه 
قرارداد  تمدید  نام  به  بزرگی  چالش  با  است  نکرده  انتخاب  را 
بازیکنانی روبروست که بعد از پایان لیگ هجدهم بازیکن آزاد 

محسوب می شوند. 
است  رسیده  پایان  به  برتر  لیگ  های  رقابت  که  حالی  در 
سرنوشت تعدادی از بازیکنان این تیم که قراردادهایشان به پایان 

رسیده است مشخص نیست. 
استقلال و امیر حسین فتحی راه سختی پیش رو دارند چرا که 
تعدادی از بازیکنان قراردادهایشان با آبی ها به پایان رسیده است 

و علاوه بر این باید بازیکنان طراز اولی به خدمت گرفته شوند. 
دروازه بان های استقلال

قرارداد »سید مهدی رحمتی« و »سید حسین حسینی« به 
پایان رسیده است و این دو دروازه بان که با کمک هم آمار بهترین 
گل خورده در لیگ هجدهم را بر جای گذاشتند بازیکن آزاد 

محسوب می شوند.
بان  این که باشگاه استقلال درباره تمدید قرارداد دو دروازه 
مطرحشان چه تصمیم می گیرند هنوز مشخص نیست اما به 
نظر می رسد با توجه به هجمه انتقاداتی که پس از شهر آورد ۱۰ 
فروردین علیه رحمتی به راه افتاده است او راه خروجی را در پیش 
بگیرد و برای ادامه سال های پایانی فوتبالی اش تیمی دیگر را 
انتخاب کند. گفته می شود مقصد بعدی کاپیتان آبی پوشان 

تهرانی پیکان یا تراکتورسازی تبریز خواهد بود.
او می  اما  دارد  استقلال  در  ادامه حضور  به  حسینی علاقه 
دوران  خواهد  نمی  دیگر  و  باشد  تیمش  یک  شماره  خواهد 
نیمکت نشینی اش تکرار شود. رکوردار کلین شیت در استقلال 
به شرطی قراردادش را در جمع آبی پوشان تهرانی تمدید می کند 

که رحمتی از استقلال جدا شود.
روزبه چشمی 

روزبه چشمی را باید لژیونر جدید فوتبال ایران بنامیم،بازیکنی 
که فصل پر فرازو نشیبی را پشت سر گذاشت و اگرچه همواره 
در ترکیب ثابت این تیم قرار داشت اما رابطه خوبی با هواداران 

استقلال نداشت و انتقادات زیادی را متحمل شد. 

او فصل بعد از جام جهانی ۲۰۱۸ را در استقلال باقی ماند و 
بازهم در ترکیب این تیم بازی های زیادی را انجام داد اما سرانجام 
تا  شدند  باعث  فارس  خلیج  حوزه  های  لیگ  از  پیشنهادات 
چشمی نیز مثل بسیاری از فوتبالیست های ایرانی تصمیم به 

خروج از لیگ ایران را بگیرد. 
روزنامه استاد الدوحه قطر، خبر داده است که روزبه چشمی وارد 

دوحه شده تا مذاکرات نهایی را با الاهلی قطر انجام دهد. 
  گادوین منشا 

قرارداد گادوین منشا پس از پایان بازی استقلال و العین به پایان 
رسیده است و این بازیکن که با سرو صدای فراوان از پرسپولیس 

جدا و پیراهن آبی را پوشید آزاد است. 
به نظر می رسد با توجه به عملکرد نه چندان خوب او در نیم 
فصل دوم لیگ هجدهم باشگاه استقلال مایل به تمدید قرارداد 
منشا نیست و مهاجم نیجیریه ای باید به دنبال تیم دیگری باشد. 

آیاندا پاتوسی 
آیاندا پاتوسی بهترین خرید استقلال در لیگ هجدهم محسوب 

می شود، او هرچند در نیم فصل دوم به جمع آبی پوشان تهرانی 
پیوست اما آن قدر عملکرد خوبی داشت که به سرعت به چهره 
ای محبوب نزد هواداران این تیم تبدیل شد. او اگرچه به صورت 
قرضی استقلالی شد اما در قراردادش بندی وجود دارد که با 
پرداخت مبلغ 3۰۰ هزار دلار به عنوان رضایت نامه به باشگاه 

کیپ تاون او را به صورت دائم حفظ می کند. 
به طور حتم بازیکنی که تا کنون نمایش فوق العاده ای در ترکیب 
آبی ها داشته است هر طور شده در استقلال حفظ خواهد شد. 

  امید نورافکن 
نورافکن بعد از یک نیم فصل ناموفق در شارلوا ترجیح داد در 
نیم فصل دوم لیگ هجدهم دوباره به استقلال برگردد و آبی ها 
دقیقا همان پولی که برای رضایتنامه اش دریافت کرده بودند را 
به خودش دادند تا نیم فصل این بازیکن را به صورت قرضی در 

اختیار داشته باشند. 
حالا باید دید که آیا مدیران استقلال می خواهند قرارداد این 
بازیکن را به صورت دائم امضا کنند یا او دوباره به باشگاه شارلوا 

برخواهد گشت چرا که بی تردید باشگاه استقلال برای دائمی 
کردن قرارداد این مدافع جوان باید چندصد هزار دلار به باشگاه 
شارلوای بلژیک بدهد و با توجه به شرایط مالی استقلال پرداخت 

آن کار ساده ای نخواهد بود. 
محسن کریمی 

این تیم تهدید  از  با خطر جدایی  مهاجم سرعتی استقلال 
مشکل  با  فنی اش  توانایی های  از  جدا  کریمی  می شود. 
مصدومیت های پی در پی مواجه است و این موضوع ممکن 

است به قیمت جدایی وی از استقلال در فصل بعد تمام شود. 
پژمان منتظری کاپیتان دوم استقلال که رکوردار بازی برای این 
تیم در لیگ هجدهم محسوب می شود قراردادی با آبی پوشان 
ندارد اما به طور حتم مسولان این تیم سخت در تلاش هستند 

قرارداد وی را تمدید کنند. 
هرچند پس از صحبت های تند منتظری پس از بازی استقلال 
و سپیدرود رشت اخباری شنیده می شد مبنی بر این که او 
پیراهن آبی را از تن خارج می کند اما اگر اتفاق خاصی رخ ندهد 
این مدافع کهنه کار در لیگ نوزدهم کاپیتان اول استقلال خواهد 

بود. 
وریا غفوری 

باشگاه استقلال 9 روز قبل در اطلاعیه ای اعلام کرد که این 
پیشنهاد  و  کرده  آغاز  را  غفوری  وریا  با  خود  مذاکرات  باشگاه 
این باشگاه به این بازیکن برای سال آینده ارائه شده است. در 
بود غفوری یک هفته  باشگاه استقلال نوشته شده  اطلاعیه 

فرصت دارد تا پاسخ خود به پیشنهاد باشگاه را ارائه کند. 
دو روز از فرصت در نظر گرفته شده برای وریا غفوری به پایان 
رسید و تکلیف این بازیکن مشخص نیست و باشگاه استقلال 

هنوز هیچ واکنشی به این موضوع نداشته است. 
علی کریمی 

باشگاه استقلال امروز مذاکرات اولیه خود را با علی کریمی 
فتحی  حسین  امیر  و  است  کرده  آغاز  قرارداد  تمدید  سر  بر 
پیشنهادات خود را به این بازیکن برای تمدید قرارداد ارائه و مقرر 

شد این بازیکن پاسخ او را ظرف روزهای آینده بدهد.

آخرین وضعیت بازیکنان بدون قرارداد استقلال 

چالش بزرگی به نام تمدید قرارداد بازیکنان آزاد 

دوره  دومین  پایان  در  رم  سرمربی 
خیس  که  گفته  تیم  این  در  کاری اش 
احساسی  به  ربطی  چشمانش  شدن 
شدن او بابت وداع با جالوروسی نداشته 
کلودیو  مربیگری  دوره  دومین  است.  
رانیری در رم با پیروزی ۲ بر یک مردان او 
مقابل پارما به پایان رسید. رم با وجود این 
پیروزی از کسب سهمیه لیگ قهرمانان 
بازماند و فصل آینده همچون میلان و 
لاتزیو باید به لیگ اروپا برود. این آخرین بازی رانیری و کاپیتان دانیله دروسی در رم بود 
و به همین دلیل مسابقه سراسر جوی احساسی داشت تا جایی که در پایان بازی اشک 
در چشمان رانیری حلقه زد. رانیری در نشست خبری پایان بازی به شیوه  ای طنز آمیز 
به شبکه اسکای اسپورت ایتالیا گفت: من امشب لحظاتی احساسی را تجربه کردم اما 
خیس شدن چشمانم از گریه نبود، قطرات باران در چشمانم رفته بود! جدا از شوخی، 
باید بگویم که امشب برای من شبی احساسی بود به خصوص که وقتی می شنیدم 
که هواداران چگونه ما را تشویق می کردند و هم من هم دروسی داریم این تیم را ترک 
می کنیم. این وضعیت خداحافظی کردن را برای ما سخت تر کرده بود. رانیری درباره 
آینده اش تأکید کرد: هنوز نمی دانم چه آینده ای در انتظار من است. احساس می کنم 
یک مربی اروپایی هستم. هر تیمی که به من پروژه ای جالب را پیشنهاد کند، به آنجا 

می روم. به جایی می روم که به تجربه من نیاز داشته باشند.

برگامو،  آبی و مشکی پوشان  سرمربی 
پس از کامل کردن شگفتی سازی هایش 
در این فصل سری A به هواداران وعده 
را  آنها  هم  قهرمانان  لیگ  در  که  داد 

سربلند خواهد کرد.
 فصل به یادماندنی تیم فوتبال آتالانتا با 
پیروزی 3 بر یک این تیم مقابل ساسولو 
شدن  قطعی  و   A سری  آخر  هفته  در 

سهمیه لیگ قهرمانانش به پایان رسید.
با حذف  و  بود  را گرفته  تیم های بزرگ لیگ  این فصل گریبان  آتالانتایی که در 
یوونتوس به فینال جام حذفی ایتالیا هم راه پیدا کرد، مزد بازی های جسورانه اش را 
گرفت و بالاتر از تیم هایی مانند اینتر، میلان، رم  و لاتزیو به فصل را در رده سوم به 
پایان رساند که بالاترین دستاوردش در تاریخ کالچو بود و برای اولین بار هم راهی لیگ 

قهرمانان شد.
جان پیرو گاسپرینی در پایان بازی به شبکه اسکای اسپورت ایتالیا گفت: صعود 
به لیگ قهرمانان دستاوردی بود که ما در گذشته حتی نمی توانستیم درباره اش 
رؤیاپردازی کنیم. این اتفاق هرگز برایم رخ نداده بود و این موفقیتی است که ما به 

شیوه ای افتخارآ میز و با مسئولیت پذیری به دست آوردیم.
     گاسپرینی افزود: به نظر من آتالانتا فصل آینده هم در لیگ قهرمانان اروپا بازی های 

خوبی ارائه خواهد کرد. گرفتن سهمیه لیگ قهرمانان نتیجه ای فوق العاده ای است.

کنفرانس  آخرین  در  آلگری  ماسیمیلیانو   
خبری به عنوان سرمربی تیم فوتبال یوونتوس 

اظهارات جالبی به زبان آورد.
بر  از شکست ۲  آلگری پس   ماسیمیلیانو 
صفر تیمش در خانه سامپدوریا در هفته پایانی 
کنفرانس  آخرین  طی   ،A سری  رقابت های 
خبری به عنوان سکاندار یوونتوس اظهارات 

جالبی به زبان آورد.
 سرمربی تیم ملقب به »بانوی پیر« گفت: 

برای آینده جایی را انتخاب خواهم کرد که در آن روزهای خوبی را پشت سر بگذارم و 
دستاوردهای بزرگی رقم بزنم. بدون هیچ گونه حسرتی یووه را ترک می کنم. اینجا روزهای 
بزرگی داشتم و بیش ترین تلاش را صرف موفقیت تیم کردم.  از کل مجموعه از رئیس 
گرفته تا راننده باشگاه متشکرم.تیمی را ترک می کنم که شانس زیادی برای کسب نهمین 

اسکودتوی متوالی در فصل آینده دارد.
 سرمربی بعدی، تیمی برنده و دارای 9۰ درصد شانس برای قهرمانی در لیگ داخلی 

در اختیار می گیرد! 
او در ادامه افزود: فعلا ترجیح می دهم از یوونتوس دور بمانم ، اندکی استراحت کنم و 
سپس در انتظار آینده بنشینم.۱6 فصل متوالی است که در دنیای مربیگری فعال هستم و 
اگر پیشنهاد خوبی داشته باشم، ادامه خواهم داد. به نظرم بهترین زمان برای خداحافظی 

و جدایی از یوونتوس فرار رسیده بود.

 رانیری: گریه نمی کردم؛ باران چشمانم را 
خیس کرده بود!

گاسپرینی: آتالانتا در لیگ قهرمانان هم 
عملکرد خوبی ارائه خواهد کرد

ماسیمیلیانو آلگری: سرمربی بعدی شانس ۹۰ 
درصدی برای قهرمانی دارد!

مارک ویلموتس اگر چه هنوز با فدراسیون فوتبال قرارداد نبسته اما فردا وارد تهران می 
شود و با اعلام لیست تیم ملی دور جدید تمرینات را استارت خواهد زد.

اینبار اما همه چیز مهیا است. زمین شماره دو کمپ تیم های ملی که یک زمین تمرین 
استاندارد و خوب بشمار می رود آماده حضور ویلموتس و شاگردانش است. مربی 
بلژیکی با توجه به عدم شناخت از تیم ملی اعلام لیست اولیه تیم ملی برای بازی با سوریه 
و کره جنوبی را به فدراسیون فوتبال واگذار کرده است و به نظر می رسد لیست تیم ملی 
در جام ملت ها برای بازی با سوریه در نظر گرفته شده است.  اما فدراسیون فوتبال برای 
انتخاب کادر فنی تیم ملی به ویلموتس به اندازه کارلوس کی روش آزادی نداده است و 
قرار است مارک بیشتر دستیارانش ایرانی باشند. مربی بلژیکی در نهایت با دو یا سه مربی 
بلژیکی به ایران خواهد آمد و کار را شروع خواهد کرد. اما کدام مربیان برای حضور در 

اردوی تیم ملی از سوی فدراسیون فوتبال لیست شده اند؟
 1-مارکار آقاجانیان:  مارکار آقاجانیان در سال های اخیر دستیار همیشگی کارلوس 
کی روش بوده است. مربی ای که در دروان بازیگری هم در تیم پاس تهران بازیکن کم 
حاشیه ای بوده و به همین خاطر دوباره در لیست کادر فنی تیم ملی قرار گرفته است. 
مارکار که به زبان انگلیسی مسلط است در برقراری ارتباط با مارک هم مشکلی نخواهد 
داشت و از آنجایی که در سال های اخیر در کادر فنی تیم ملی بوده شناخت خوبی از 
تیم ملی دارد و طبیعتا می تواند تجربیات سال های اخیر را به یکباره به مارک ویلموتس 
انتقال دهد و طبیعی است سرمربی بلژیکی با حضور او در کادر فنی تیم ملی موافقت 

کند. مارکار که در برهه های زمانی مختلف بعد از جدایی از تیم ملی با پیشنهاد جدی از 
سوی باشگاه ها مواجه نشد به نظر می رسد کار در تیم ملی و فضای آرام را بیشتر دوست 
دارد و از زمانی که کارلوس کی روش از تیم ملی رفته کمتر در رسانه ها آفتابی شده است.
 2-وحید هاشمیان:  یکی دیگر از گزینه هایی که فدراسیون فوتبال برای حضور در 
اردوی تیم ملی و کار در کنار مارک ویلموتس در نظر گرفته است، وحید هاشمیان است. 
مربی ای که همانند مهدی مهدوی کیا دارای مدرک a یوفا است و به نظر می رسد در 
کلاس پرولایسنس نیز حاضر شده است. در برهه ای بحث همکاری با وحید هاشمیان 
در تیم ملی جوانان مطرح بود که دراین بین بحث هایی بین وحید هاشمیان و فریدون 
معینی رییس کمیته جوانان شکل گرفت. واقعیت این بود که مهدی تاج علاقمند بود از 
او در تیم ملی جوانان استفاده کند اما وحید به دلیل حضور در آلمان از پذیرش هدایت 
تیم ملی جوانان انصراف داد. هر چند زمانی مربیگری تیم ملی جوانان به او پیشنهاد شد 
که فرصت کمی به حضور در بازی های مقدماتی جام ملت ها باقی مانده بود و در نهایت 
هم تیم ملی جوانان با هدایت فرهاد پورغلامی ره به جایی نبرد. وحید به دلیل سال ها 
بازی در بوندس لیگا و دارا بودن مدرک حرفه ای مربیگری و تسلط به زبان انگلیسی قطعا 

یکی از گزینه های مطلوب برای حضور در کادر فنی تیم ملی است.
 3-مهدی مهدوی کیا:  مهدی مهدوی کیا هم یکی از گزینه های جدی فدراسیون 
فوتبال برای حضور در کادر فنی تیم ملی است. البته مهدی تاج علاقمند است دراین 
برهه از زمان از وی به عنوان مربی تیم امید استفاده کند اما اگر مهدی به دلیل بازیهای 

سختی که تیم امید در مقدماتی المپیک پیش رو دارد هدایت این تیم را قبول نکند 
حضور در کنار مارک ویلموتس به او پیشنهاد خواهد شد. قطعا مهدی مهدوی کیا برای 
مارک چهره شناخته شده ای است. مهدی زمانی که در هامبورگ و در بوندس لیگا بازی 
می کرد به خاطر سرعت در بازی و هم چنین پاس گل هایی که می داد مشهور شده بود. 
مهدی مهدوی کیا به تازگی مدرک a یوفا را کسب کرده است. او هم همانند وحید به دلیل 
سال ها بازی دربوندس لیگا به زبان انگلیسی و حتی آلمانی مسلط است و به خوبی می 

تواند با مارک و دستیاران خارجی اش ارتباط برقرار کند.
 4-عبدالله ویسی: عبداالله ویسی از جمله مربیان جوان و ماجراجویی است که در 
سال های اخیر دو موفقیت بزرگ در فوتبال داشته است. قهرمانی در لیگ برتر به همراه 
استقلال خوزستان و نایب قهرمانی در لیگ یک بهمراه شاهین شهرداری بوشهر و صعود 
به لیگ برتر. او ازجمله مربیانی بود که در سال های اخیر بارها و بارها در تمرینات تیم 
ملی حاضر شد و با کارلوس کی روش رابطه خوبی داشت تا جایی که از سبک بازی تیم 
ملی در استقلال خوزستان تقلید کرده بود و به لطف بازی دفاعی همان طور که اشاره 
شد به همراه استقلال خوزستان قهرمان لیگ برتر شد. البته که حضور عبدالله ویسی 
در اردوی تیم ملی به عنوان دستیار بستگی به نظر مارک ویلموتس دارد.  به هر صورت 
عبدالله هم یکی از مربیانی است که با رزومه اش به سرمربی تیم ملی معرفی شده است 

تا او دراینباره تصمیم گیری کند.
 و... یکی دو گزینه دیگر هم برای حضور در کادر فنی تیم ملی مطرح هستند که 
نامشان بر ما پوشیده است. مارک بعد از حضور در تهران در مورد گزینه های حضور در 
کادر فنی تیم ملی که از سوی فدراسیون فوتبال لیست شده اند مطلع و نظر نهایی خود 
را اعلام خواهد کرد. جالب اینکه بدانید یحیی گل محمدی هم برای دستیاری مارک 
ویلموتس در نظر گرفته شده بود. مربی ای که البته قرار بود سرمربی تیم امید شود و در 

نهایت قرارداد خود را با تیم پدیده تمدید کرد.

مارکار، هاشمیان، مهدوی کیا و شاید ویسی 

رونمایی از دستیاران ایرانی مارک ویلموتس 
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آیا زمان بازگشت بزرگان اصلاحات به سیاست نرسیده است؟

پارلمان؛ »زمینِ قدرت«اصلاح طلبان نشد
قرار بود مجلس دهم زمین اصلی اصلاح طلبان در بازی قدرت باشد و عارف 
بازیکن اصلی این زمین اما جریان چپ این روزها با نگرانی به نتایج آن تصمیم خود 
می نگرد.»سکوت و عزلت« گاه استراتژی مشابه مردانی می شود که روزگاری بر سریر 
تصمیمات حزبی و سیاسی نشسته بودند اما وقتی عرصه سیاست آن روی دیگرش را به 
آن ها نشان داده، ردای سیاست را بر سر در خیمه آویخته و میدان را به دیگران سپرده 
و سکوت اختیار کرده اند.بخت با ژنرال های اصولگرا یار بوده که تنها تعداد معدودی از 
آنها به حکم زمانه »روزه سکوت« گرفته و از دایره تصمیمات اصولگرایانه کنار کشیده اند. 
گویی سیاست ایران بیشتر چپ گرایان را به سمت حاشیه نشینی هل داده است.از اواخر 
دهه 80 خواسته و ناخواسته در کار برخی بزرگان اصلاحات گره  افتاد. برخی لیدرها و 
ژنرال های این جناح مسیر عزلت و سکوت را برگزیدند تا جایی که چپ نشینان سیاست 
روز به روز دستشان از مشورت و راهگشایی با بزرگانشان خالی تر گشت. در چنین فضایی 
اصلاحات برای زنده ماندن به »چهره های بی رمقی« تکیه کرد که نه تنها باری از دوش 
اصلاحات برنداشتند، بلکه اصلاح طلبان را به سیبل انتقادات تبدیل کردند. تنها نقطه امید 
اصلاح طلبان در این شرایط وجود رییس دولت اصلاحات بود که گاه و بیگاه با ورودش 
می توانست کاستی های عملکردی احزاب و این چهره های کم رمق را جبران کند و 

موجی در بدنه اصلاحات به راه اندازد.
* سربازانی که ژنرال نشدند

صحبت از نقش آفرینی ژنرال های اصلاح طلب را نباید به سال های دور معطوف کرد، 
کافی است به اندازه یک دهه تاریخ را به عقب بازگردانیم، آنگاه نام هایی همچون موسوی 
خوئینی ها، علی اکبر محتشمی پور، عبدالله نوری و... را به عنوان علمداران اصلاحات به 
یاد می آوریم، چهره هایی که در دهه 90 چندان خبری از نقش آفرینی شان نیست و گاها 
ورودی کمرنگ به سیاست داشته و دوباره به گوشه عزلت خویش باز گشته اند.هر کدام 
از این ژنرال ها بنا بر دلایلی سکوت یا کم گویی را بر نقش آفرینی پررنگی که پیشتر در 
جریان چپ داشتند، ترجیح داده اند. سکوتی که شاید در سال های اول چندان به چشم 
نیامد اما در گذر زمان و رسیدن به کارزارهای انتخابی دهه 90،  نبود مردان کاربلد اصلاح 

طلب عیان شد.
* مجلس دهم زمین اصلاح طلبان نشد

در دهه نود و انتخابات مجلس و شورای شهر تلاش شد تا بدون نقش آفرینی ژنرال ها 
و با چیدن لیستی ناشناخته مسیر زنده نگه داشتن جریان اصلاحات هموار شود. گرچه 
بخشی از این تصمیم نتیجه ردصلاحیت شدن چهره های شاخص این جریان بود، اما 
بدون شک همان هایی که با اعتماد و رای بدنه اصلاحات راهی پارلمان و شورای شهر 
شدند هم در حد و اندازه انتظاری که از آنان می رفت ظاهر نشدند.قرار بود مجلس دهم، 
زمین بازی اصلاح طلبان در قدرت را گسترده کند و عارف بازیکن اصلی این زمین 
باشد، اما شرایط به گونه دیگری رقم خورد. آنانی که با مهر تایید جریان اصلاحات راهی 
بهارستان شدند یا راهشان را به سرعت از دنیای چپ سیاست جدا کردند یا عملکرد 
اصلاح طلبانه چندانی از خود ظهور و بروز ندادند و بیشتر وارد مناسبات پشت پرده یا 
زدوبندهای سیاسی - پارلمانی شدند. عارف هم که چشم امید بزرگان این جریان در 
پارلمان بود در حد و اندازه ای که از او انتظار می رفت ظاهر نشد و بیشتر روزگار پارلمانی 

اش در سکوت گذشت.
* سکوت پردردسر عارف در پارلمان

راهبری و هدایت سیاسیون کم تجربه ای که با حمایت بزرگان اصلاحات و رای بدنه 
این جریان راهی پارلمان شده بودند، به دست »محمدرضا عارف« سپرده شد اما گویی 
عارف آن لیدری نبود که از او انتظار می رفت. او خیلی زودتر از موعد و حتی زمانی که 
در دل قدرت بود استراتژی »سکوت« را برگزید و در روزهایی که بدنه اصلاح طلبان 
از او انتظار تحرک و نقش آفرینی داشتند، سکوت را پیشه کرد.کم تحرکی و سکوت 
نصفه و نیمه عارف در مجلس نه فقط داد اصلاح طلبان بیرون مجلس که حتی آنانی 
که در مجلس بودند را هم درآورده است. آنچنان که احمد بیگدلی عضو شورای مرکزی 
فراکسیون امید عنوان کرده است؛ » فراکسیون امید و آقای عارف باید یک مقدار از حالت 
سکون و سکوت در مجلس خارج شوند فراکسیون امید باید نقش آفرینی موثرتری در 
صحنه مجلس داشته باشد. انتظار می رفت آقای عارف در سه سال اخیر در مورد طرح ها 
و لوایح صحبت کند. سکوت وی در میان ۵0 تا ۶0 درصد جامعه اصلاح طلبان مورد 
انتقاد است.«عارف حال در روزهایی که مجلس دهم نفس های آخر خود را می کشد 
بیش از همه روزهای آن سه سال گذشته وارد اظهارنظر شده و تلاش دارد در قامت یک 
لیدر پارلمانی نقش آفرینی کند اما به نظر می رسد این شکستن روزه سکوت دیرهنگام 
بوده است. رفتار و عملکرد او در مجلس این روزها بیش از گذشته زیر تیغ نقد جریان 
اصلاحات رفته است. خاصه تصمیم روز گذشته او برای ورود به انتخابات هیات رییسه 
مجلس که نتیجه آن چیزی جز شکست برای خود او و از دست دادن کرسی مهم نایب 
رییسی مطهری از سوی دیگر نبود. تصمیمی که به صراحت مورد نقد برخی چهره های 

این جریان چون کرباسچی قرار گرفت.
* اصلاح طلبان نیازمند بازگشت به اصل خویش

صفحه شطرنج اصلاح طلبان سال هاست که بدون نقش آفرینی مهره های اصلی چیده 
شده، است، حتی تأثیرگذاری کلامی فردی چون رییس دولت اصلاحات در بدنه رای 
این جریان، تاریخ مصرفی دارد، شاید همانطور که خود رئیس اصلاحات به زبان آورده 
است، در روزگار سکوت ژنرال های سابق و سربازهای ناخلف امروز»دیگر خیلی سخت 
است که به مردم بگوییم بیایید رای بدهید. آیا فکر می کنید در دور آینده انتخابات به 
حرف من و شما مردم پای صندوق ها خواهند آمد؟ بعید می دانم...«رویکرد اصلاح طلبان 
در دهه 90 برای سپردن امور کلان این جریان به چهره هایی که کاریزمای مدیریت و 
راهبری این جریان را ندارند و تکیه کردن صرف به ورودهای گاه و بیگاه رییس دولت 
اصلاحات شاید تجربه ناموفقی بود که در آستانه انتخابات مجلس می تواند در صورت 
تکرار آن تبدیل به بحرانی در این جریان شود. آنطور که تاجیک گفته اصلاح طلبان » 
نباید با تکیه بر پخمگانِ نخبه نما وارد میدان انتخابات شوند؛ نمی توان با اتکا به افرادی که 
آبروی اصلاحات را برده اند و فضای سیاسی را سیاه کرده اند، رأی مردم را اخذ کرد. « یا 
شاید باید اصلاح طلبان مسیر را که سعید حجاریان برایشان ترسیم کرده است را پیش 
بگیرند؛ » اگر پول بازار سیاست را نداشتیم، باید تلاش کنیم آن را کسب کنیم نه آنکه به 

هر جنس بُنجلی تن دهیم.«

پزشکیان و مصری نواب رئیس شدند 

لاریجانی رئیس مجلس ماند
برگزاری انتخابات هیات رییسه مجلس و انتخاب »لاریجانی« به عنوان رئیس و 
»پزشکیان« و »مصری« به عنوان نواب رئیس مجلس و ...از جمله مهمترین اخبار روز 
یکشنبه پنجم خرداد ۱۳98 مجلس شورای اسلامی هستند که می توانید مشروح آن را 
در لینک های زیر بخوانید.جلسه علنی مجلس به ریاست علی لاریجانی و با دستور کار 
انتخابات هیات رییسه مجلس شورای اسلامی در سال چهارم کاری دوره دهم برگزار شد.

در ابتدای جلسه علنی، امیر حسین قاضی زاده هاشمی، عضو هیأت رئیسه مجلس 
شورای اسلامی علی لاریجانی، محمدرضا عارف و محمد جواد ابطحی را به عنوان سه 
داوطلب ریاست مجلس شورای اسلامی اعلام کرد.همچنین  مسعود پزشکیان، عبدالرضا 
مصری، علی مطهری و محمدحسین فرهنگی به عنوان ۴ کاندیداهای نواب رئیسی 
مجلس شورای اسلامی در انتخابات هیأت رئیسه اعلام شدند.در جریان انتخابات ریاست 
مجلس، علی لاریجانی با ۱۵۵ رأی، مجدداً به عنوان رئیس مجلس در سال پایانی فعالیت 
مجلس دهم انتخاب شد. محمدرضا عارف ۱0۵ و محمد جواد ابطحی 9 رأی کسب 
کردند و فقط ۵ رأی به عنوان رأی باطله از مجموع ۲۷۴ رأی شمارش شده اعلام 
شد.لاریجانی بعد از انتخاب مجدد به عنوان رئیس مجلس ابراز امیدواری کرد که در 
چهارمین سال کاری مجلس دهم با کمک نمایندگان بتواند مشکلات پیش روی ملت 
ایران در زمینه های اقتصادی برداشته شود. وی افزود: امیدواریم با حمایت شما نمایندگان 
برخی مسائل در حوزه های منطقه ای و بین المللی حذف شده و به سرمنزل مقصود برسد 
و توفیقاتی را در این سال داشته باشیم.رییس مجلس همچنین با اشاره به اینکه ما در 
آستانه روز قدس هستیم که اهمیت کانونی برای مسلمانان دارد ، گفت: باید توجه کنیم 
در شرایط فعلی تحرک شیطنت آمیزی در منطقه دیده می شود. با عنوان طرح بزرگ 
غرب اجلاسی )منامه( ترتیب می دهد که نقطه ننگینی برای همه کشورهایی است که 
در این طرح ناجوانمردانه مشارکت دارند.در ادامه این جلسه مسعود پزشکیان و عبدالرضا 
مصری به عنوان نواب رئیس مجلس شورای اسلامی در چهارمین سال کاری مجلس 
دهم انتخاب شدند. مسعود پزشکیان کاندیدای نایب رئیسی فراکسیون امید و عبدالرضا 
مصری کاندیدای فراکسیون ولایی بودند.علی لاریجانی پس از اعلام نتیجه انتخاب نواب 
رئیس مجلس که در نتیجه آن مطهری از حضور در هیئت رئیسه سال پایانی مجلس 
بازماند، گفت: از آقای مطهری تشکر می کنم ایشان در سه سال گذشته که در خدمتشان 
بودیم تلاش خوبی در هیئت رئیسه داشتند و همت سازنده در اداره مجلس به خرج 
دادند که از ایشان قدردانی می کنیم.همچنین بهروز نعمتی با ۱۶۵ رأی، محمد آشوری با 
۱۴۴ رأی و اسدالله عباسی با ۱۳۴ رأی از مجموع ۲۷9 رأی مأخوذه به عنوان سه ناظر 
هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در سال چهارم فعالیت مجلس شورای اسلامی دهم 
انتخاب شدند.بعد از مشخص شدن نتایج انتخابات هیأت رئیسه مجلس، ۱۲ عضو هیأت 
رئیسه جدید در سال چهارم کاری دوره دهم سوگند برای اجرای آئین نامه را قرائت کردند.

در جریان برگزاری انتخابات هیأت رییسه چهارمین اجلاسیه دوره دهم مجلس، 
امیرحسین قاضی زاده هاشمی  اسامی 9 کاندیدای کارپردازی مجلس را اعلام کرد که 
شامل اسدالله عباسی، عبدالکریم حسین زاده، محمود صادقی، سید مهدی مقدسی، بهروز 
نعمتی، محمد آشوری، سید قاسم جاسمی، قاسم احمدی لاشکی و سید علی ادیانی  

هستند.

نکتـه

خبــر

تفکیک دولت از کشور، ناکارآمد جلوه دادن دستگاه اجرایی 
در پی این تفکیک و تضعیف اعتماد مردم، سناریو نامعقولی است 
که برخی جریانات سیاسی به صورت موسمی و سیاسی در فصل 
انتخابات پیش می گیرند. تبعات منفی چنین رویکردی بر منافع 
ملی غیرقابل انکار و به تعبیر رییس جمهوری خیانت به تاریخ و ملت 
ایران است. دیدارهای رمضانی رییس جمهوری با گروه های مختلف 
سیاسی، اجتماعی و فرهنگی فرصتی برای بیان دغدغه های دولت 
و چالش های پیش روی کشور است. فرصتی که رییس جمهوری 
تلاش می کند با ادبیات متفاوت این مشکلات ثابت را بیان کرده و 
مردم را آگاه سازد. در همین راستا حجت الاسلام »حسن روحانی« 
شامگاه روز شنبه میزبان اصحاب فرهنگ و رسانه بود. خبرنگاران و 
مدیران مسئول رسانه های نوشتاری و آنلاین در این دیدار به ارائه 
نکات و انتقادات خود در حوزه های مختلف پرداختند و رییس 
جمهوری هم درباره برون رفت از مشکلات دولت در شرایط موجود 
راهکارهایی ارائه داد. اگرچه در دیدار رییس جمهوری با اصحاب 
رسانه محورهای مختلفی مورد توجه قرار گرفت اما شاید مهمترین 
بحث این جلسه موضوع اعتماد مردم به دولت و تهدیدات تضعیف 
کننده این اعتماد بود. رییس جمهوری در این زمینه با اشاره به 
اینکه  برخی در کشور صرفاً به انگیزه سیاسی به دنبال کاهش اعتماد 
مردم به دولت هستند، گفت: »برخی معتقدند با فشار به دولت و 
ناچیز شمردن تلاش ها می توانند دو سال آینده در انتخابات مجلس 
و ریاست جمهوری پیروز شوند و این بزرگترین خیانت به تاریخ و 

ملت ایران است.«
* منتقدان دولت و دلایل مخالفت ها

دولت تدبیر و امید در آغاز هفتمین سال فعالیت خود این روزها 
بیش از هر زمان دیگری در کانون انتقادات قرار گرفته است. شماری 
از جریان های سیاسی آگاهانه و عامدانه و برخی دیگر هم از سر 
دلسوزی های فاقد منطق، در مسیر انتقادات ناتمام از دولت تلاش 
می کنند. گروه نخست از همان ماه های آغاز ریاست جمهوری 
حجت الاسلام روحانی شمشیر انتقاد علیه او و دولتش را از رو 
بستند. کابینه، مذاکره، برجام، دیدار، تلفن، سفر، مسکن مهر، بنزین 
و ده ها بهانه از این قبیل طی ۶ سال گذشته در صدر تیترها و 
تریبون های مخالفان بوده و در هر مناسبتی یکی از این کلیدواژه ها 
را برای انتقاد و گاهی هجمه های تند  انتخاب کرده اند. بدعهدی 

دولت آمریکا و خروج از تعهد برجام هم بهانه ناتمام دیگری در اختیار 
مخالفان و رقبای سیاسی قرار داد تا با دستاویز قرار دادن آن دستگاه 
اجرایی را در انعقاد برجام و عمل به آن مقصر بدانند. اما این همه 
تکاپو ریشه در چه دارد؟ بخشی از این انتقادات ریشه در این گزاره 
تاریخی دارد که اتمام ذهنی و عینی رقابت پس از پایان انتخابات، 
برای بیشتر نامزدهای انتخاباتی در ایران همیشه دشوار بوده، مهمتر 
از این،  تفکیک میان مباحث جناحی و منافع ملی هم برای بسیاری 
از کنشگران سیاسی سخت است. با چنین دشواری هایی، درک 
برخی رفتارهای این کنشگران از بُعد روانی و ذهنی سخت نخواهد 
بود. در کنار این دشواری های ذهنی اما تلاشی عملی و عینی برای 
تمرین اصول اولیه دموکراسی میان گروه های سیاسی انجام نمی 
شود. بسیاری از فعالان همیشه منتقد، به خوبی می دانند که دولت 
برای عملکرد درست نیاز به تمرکز و حمایت دارد و هرگونه تنش 
زایی در کشور این عملکرد را با چالش هایی مواجه کرده و تمرکز 

دولت برای پرداختن به برنامه های خود را کاهش می دهد. در 
چنین وضعیتی نه تنها دولت، بلکه کل کشور متضرر خواهد شد. 
ترجیح منافع فردی یا گروهی بر منافع همه ایرانیان همان رفتار 

عامدانه ای است که اعتماد مردم را تضعیف می کند.  
* انتخابات، بهانه فصلی حمله به دولت

یک سال تا انتخابات مجلس یازدهم و دو سال تا انتخابات 
ریاست جمهوری سیزدهم زمان باقی مانده است. آغاز رقابت های 
انتخاباتی به ویژه در عرصه ریاست جمهوری، گرچه چندان منطقی 
به نظر نمی رسد اما شواهد موجود از آن خبر می دهند. نکته عجیب 
اما در شروع رقابت های انتخاباتی میان جریان های مختلف سیاسی، 
زمان آن نیست بلکه کیفیت این رقابت هاست. برخی جریان ها 
از هر دو طیف مهم سیاسی در کشور، فعالیت انتخاباتی خود را 
با حمله به عملکرد دولت و انتقاد از رییس جمهوری کلید زده اند 
و به نظر می رسد در این پروژه جز به ناکارآمد جلوه دادن دولت 

رضایت نخواهند داد. دامن زدن به حاشیه ها و پرداختن به شایعه 
ها، کنایه های سیاسی و تاریخی به سخنان رییس جمهوری، انتشار 
اخبار دروغ در حوزه اقتصاد؛ اظهارنظرهای غیرکارشناسانه در عرصه 
دیپلماسی، زیرسوال بردن دستاوردهای دولت در راستای تضعیف 
آن، همگی از محورهایی است که برخی گروه های سیاسی برای به 
اوج بردن خود و تفکر سیاسی متبوعشان، سعی می کنند با دستاویز 
قرار دادن آن ها دولت را ناکارآمد نشان دهند. موضوعی که در 
سخنان اخیر رییس جمهوری هم مورد توجه قرار گرفت و روحانی 

چنین رویکردی را خیانت به ملت خواند. 
* فرافکنی کاستی ها به دولت

واقعیت این است که گروه های سیاسی برای قرار گرفتن در 
صدر انتخاب مردم و فتح کرسی های پاستور و بهارستان، ایده ای نو 
و طرحی سقف شکن ندارند. طرحی جامع که بدون زیر سوال بردن 
گروه سیاسی و فکری دیگر، به اقناع مردم بپردازد. در فقدان چنین 
برنامه و طرحی، راحت ترین کار در فضای سیاسی کشور، تاختن بر 
دولتی است که فشارهای خارجی بی سابقه ای را تحمل می کند 
و در داخل هم با مشکلات ساختاری روبروست. در نبود طرحی که 
بتواند برای مشکلات جامعه راهکار  ارائه کند، جریان های سیاسی 
توجه خود را روی این گزاره متمرکز می کنند که »این دولت خوب 
نیست« اینکه اما خوب دقیقا چه بار معنایی دارد و برنامه »خوب« 

خودشان چیست؟ چندان در تحلیل های آن ها جایگاهی ندارد. 
عدم وجود برنامه ای مشخص از سوی جریان های سیاسی 
ریشه در عدم درک شرایط کشور و دغدغه های تغییر یافته مردم 
دارد. عقلای جناح های سیاسی از درک تغییرات مشهود در جامعه 
ناتوان به نظر می رسند و این ناتوانی را در هجمه به دولت روحانی 
فرافکنی می کنند و این فرافکنی ها در موسم انتخابات بیش از هر 
زمان دیگری عیان می شود. برخی از این جریان های فکری نه 
تنها حرف تازه ای برای گفتن ندارند بلکه کارنامه چندان درخشانی 
هم از دوران مدیریت خود در دست ندارند بنابراین ساده ترین کار، 
قراردادن تمام مسئولیت ها بر دوش دولت است بی آنکه اختیارات 
کافی و لازم به دستگاه اجرایی داده شود. به نظر می رسد رییس 
جمهوری بیش از هر زمان دیگری نگران، تثبیت تفکر جناح محور 
در عرصه قدرت است. تفکری که با بی اعتمادکردن مردم به دولت 

بر شاخه نشسته و بُن می برند. 

وزارت نفت و بیژن زنگنه هر از چند گاه با هدف تسویه حساب 
های سیاسی و ضربه زدن به دولت، مورد هجمه منتقدانی قرار می 
گیرد که بی توجه به تلاش آمریکا برای تحریم کامل صنعت نفت، 
اغراض جناحی را دنبال می کنند که این بار هجمه با اسم رمز 

»کارتخوان« انجام شد که البته با ورود وزارت اطلاعات ناکام ماند. 
در حالی که همه توجهات در دولت و وزارت نفت برای به 
شکست کشاندن طرح آمریکا برای تحریم صادرات نفت و جلوگیری 
از قطع مهم ترین منبع تامین درآمدهای ارزی کشور معطوف شده، 
به یکباره عده ای با طرح ادعایی کذب و بی اساس در داخل کشور، 
معادلات را بر هم می ریزند و بدین ترتیب نگاه ها از دشمن خارجی 
به داخل کشور دوخته می شود.گویا عده ای برای تسویه حساب 
های سیاسی زمانی بهتر از اکنون را نیافته اند و بی توجه به اوج 
گیری تحریم ها، اهداف جناحی خود را دنبال می کنند.ادعای وجود 
دستگاه پوز )کارتخوان( در دفتر وزیر نفت آخرین پرده از سلسله 
هجمه هایی به شمار می رود که در سال های اخیر علیه دولت و 
وزارت نفت انجام شده است.به تازگی نیز یک نماینده مجلس، همان 
ادعا را مطرح کرد اما با این تفاوت که تعداد دستگاه های کارتخوان 
ادعایی خود را افزایش داده است.این نماینده، حتی مدعی شد که بر 

سر این مساله وزیر نفت با وزارت اطلاعات نیز اختلافاتی پیدا کرده 
است که این موضوع توسط وزارت نفت تکذیب شد.

این ادعا در ماه های گذشته نیز مطرح شده بود که با پاسخ منفی 
و تکذیب نهادهای ذیربط مواجه شد.

* اطلاعیه وزارت اطلاعات
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، پیرو مطالب و 
ادعاهای مطرح شده در برخی رسانه ها و تریبون ها درخصوص 
کشف تخلفات مالی در دفتر وزیر نفت توسط وزارت اطلاعات 
امروز یکشنبه اعلام کرد: استفاده از پوز کارتخوان در دفتر وزیر 
نفت از سوی یک کارمند اداری آن دفتر بوده که این موضوع از 
با کارمند  اقتصادی وزارت اطلاعات پیگیری و  سوی معاونت 
خاطی برخورد مقتضی صورت گرفت. متعاقباً به دستور وزیر  نفت، 

کارمند)قراردادی( یاد شده، درآن زمان از ادامه خدمت معلق شد.
وزارت اطلاعات با اشاره به این که گردش ۱0 میلیارد تومانی 
پوزهای یاد شده صحت ندارد، افزود: همچنین میزان گردش و 
تراکنش های ثبت شده در کارتخوان ها صرفاً دلیل بر وجود و 
اثبات تخلف و جرم احتمالی در تمامی تراکنش های ثبتی نیست. 
مضافاً بررسی های تکمیلی پیرامون تراکنش های موجود در دستور 

کار قرار دارد.
وزارت اطلاعات ضمن تکذیب ادعای کشف مقادیری طلا و ارز از 
نامبرده و یا دفتر وزیر نفت، تصریح کرد: ادعای بروز بحث و اختلاف 
بین وزیران نفت و اطلاعات پیرامون این قضیه کاملًا کذب و خلاف 
واقع است، همچنانکه در سایر اقدامات مقابله با مفاسد در وزارت 
نفت، وزیر نفت حمایت و پشتیبانی از اقدامات ضد فساد وزارت 

اطلاعات داشته اند.
روابط عمومی وزارت اطلاعات رسانه ها و دیگر صاحبان تریبون 
درخواست کرد قبل از ذکر و انتشار اخبار و مطالب مرتبط با اقدامات 
وزارت متبوع، موارد را با این مرکز مطرح و پس از راستی آزمایی و 
اطمینان از صحت، اقدام به انتشار کنند.وزارت اطلاعات بیان کرد: در 
شرایطی که دشمن با تحمیل جنگ اقتصادی و تحریم های شدید 
نفتی، به دنبال شکستن قدرت نظام مقدس جمهوری اسلامی و 
آسیب به وحدت و انسجام ملی است، دقت و هوشیاری سیاسی و 
انقلابی برای پرهیز از بروز اختلافات داخلی، ضرورت ملی و میهنی 
محسوب شده و انتظار دارد همه دلسوزان نظام با حفظ و رعایت 
اصول اخلاقی، در تقویت و همگرایی بیشتر جهت مقابله با دسیسه 

های دشمن خارجی کوشا باشند.

* وزارت نفت در پی شکایت از اتهام زنندگان
وزارت نفت اعلام کرده است از اتهام زنندگان و افرادی که با نشر 
اکاذیب در این ماجرا قصد تخریب و جریان سازی داشته اند شکایت 

کرده و موضوع را قاطعانه پیگیری خواهد کرد.
روابط عمومی وزارت نفت پیش از این در پاسخ به این اتهامات، 
اعلام کرده بود: در آخرین روزهای پارسال یکی دیگر از نمایندگان 
همسو با ابوترابی  خبر کشف دستگاه پوز در دفتر وزیر نفت را 
مطرح کرد و مدعی شد برخی اعضای دفتر از طریق این دستگاه از 
مراجعان و پیمانکاران، وجوهی را دریافت  کرده اند. این شایعه که جز 
با هدف تخریب و جریان سازی منفی صورت نگرفته بود همان موقع 

تکذیب و از فرد مدعی به مراجع ذی صلاح شکایت شد.
پس از گذشت قریب ۲ ماه آقای ابوترابی  همان ادعا را تکرار و 
البته تعداد پوزهای مکشوفه را نیز به سه دستگاه افزایش داده اند. با 
این روند دور از انتظار نیست که در اظهارنظرهای بعدی این آقایان 
تعداد دستگاه های پوز مکشوفه به ۳0 یا ۴0 برسد! همان گونه که 
جای تعجب ندارد اگر از زبان آنها اعلام شود که موفق به کشف 

تونلی از دفتر وزیر نفت تا خزانه بانک مرکزی شده اند!

اهداف حملات رسانه ای به دولت چیست؟

تضعیف دولت نتیجه انتقادات موسمی و سیاسی 

هجمه به زنگنه با ورود وزارت اطلاعات ناکام ماند 

تسویه حساب سیاسی ، با اسم رمز »دستگاه کارتخوان« 

انتخابات هیأت رئیسـه سال پایانی مجلس شـورای اسلامی در حالی به پایان رسید 
که علی مطهری نماینده تهران بعد از سـه سـال، صندلی نایب رئیسـی را به عبدالرضا 
مصری، نماینده کرمانشـاه واگذار کرد. تلاش تندروهای بهارسـتان، تصمیم  فراکسیون 
امید و مسـتقلین برای هیئت رئیسـه مجلس، اعلام برنامه های آینده و همچنین نحوه 

اداره جلسـات، از جمله عوامل حذف مطهری از هیأت رئیسـه عنوان می شـود. 
علـی مطهـری در انتخابات هیات رئیسـه سـال اول، دوم و سـوم به ترتیب بـا ۱۳۳، 
۱۶۳ و ۱۴۳ رأی کرسـی نائب رئیسـی مجلس را از آن خود کرده بود، اما امسـال رقیب 
اصولگرایش از فراکسـیون ولایی با ۱۵ رای بیشـتر جانشین او با ۱۲8 رای شد تا جایگاه 

اصولگرایان با افزایش تعداد کرسی شـان در هیأت رئیسـه تثبیت شـود.
امـا چـرا نماینده صریح اللهجه بهارسـتان که مـورد وثوق اصلاح طلبـان و اعتدالیون 
مجلـس شـورای اسـلامی اسـت، نتوانسـت در آخرین سـال حضـورش در قـوه مقننه 

جایگاهـی را کـه در هیـأت رئیسـه داشـت، حفظ کند؟
* تلاش سه ساله اصولگرایان برای حذف مطهری

تلاش سـه سـاله اصولگرایان بهارستان، به ویژه طیف پایداری برای حذف مطهری از 
جایگاه هیات رئیسـه مجلس، بالاخره در انتخابات سـال چهارم جواب داد. این طیف در 
ائتلاف با فراکسـیون مسـتقلان ولایی )فراکسیون منتسب به علی لاریجانی( عبدالرضا 
مصـری، یکـی از اعضـای خـود را که وزیـر دولت محمـود احمدی نژاد بـود، بر صندلی 
نائب رئیسـی مجلس نشـاندند.مواضع صریح علی مطهری در مسـائل سیاسی از جمله 
دفـاع او از محصـوران و همچنین انتقادات صریح او همیشـه مورد غصب جناح اصولگرا 
و مخالفـان دولـت بـوده اسـت. از این رو منتسـبان به این طیف در مجلس هیـچ گاه از 
تـلاش بـرای هجمه به ایـن نماینده دریـغ نکرده اند. این هجمه ها در مجلـس دهم و با 
راه یافتن مطهری به جایگاه هیات رئیسـه بیشـتر شـد.تلاش فراکسیون ولایی مجلس 
دهـم به ریاسـت حمیدرضا حاجی بابایی بـرای حذف مطهری از جایگاه هیات رئیسـه 

بـه همـان سـال 9۵ و سـال ابتدایـی شـروع کار مجلس دهـم مربوط می شـود؛ زمانی 
کـه مطهـری طی نامه ای از مصطفی پورمحمدی خواسـت دربـاره اعدام های سـال ۶۷ 
توضیـح دهـد، ۳0 نماینده عضو فراکسـیون ولایـی مجلس با امضای نامه ای خواسـتار 
اخراج او از هیأت رئیسـه مجلس شـدند. گرچه تلاش های مخالفان مطهری برای حذف 
او از هیأت رئیسـه در سـال دوم و سـوم جواب نداد و این نماینده اصولگرای معتدل در 
سـال دوم و سـوم نیز با رأی بیشـتر از سال اول در جایگاه نائب رئیسی مجلی باقی ماند، 
امـا مخالفانـش در سـال پایانی مجلـس دهم با ائتلاف با فراکسـیون مسـتقلان ولایی 

توانسـتند او را از هیأت رئیسـه حذف کنند و گزینه خود را جانشـین مطهری کنند.
هرچنـد مخالفـان جدی مطهری در فراکسـیون ولایـی بودند، امـا برخی همکاری 
مسـتقلین با آنان را علت شکسـت امروز مطهری می دانند. در این باره فاطمه سـعیدی 
عضو فراکسـیون امید به اعتمادآنلاین می گوید: مسـتقلین باعث افتادن آقای مطهری 
شـدند. آن هـا بر سـر ریاسـت آقـای لاریجانی با نـواب معاملـه کردند و آقـای مطهری 

نایب رئیس نشـد.
* خیز امید برای ریاست و توافق مستقلین با ولایی ها

تصمیم سـه باره فراکسـیون امید برای تصاحب کرسی ریاسـت مجلس و کنار زدن 
علی لاریجانی از این صندلی، موجب شـد فراکسـیون مسـتقلین با فراکسـیون ولایی 
ائتـلاف کنـد و با حفظ لاریجانی در ریاسـت مجلس، یکی از صندلی هـای نواب رئیس 

را به فراکسـیون ولایـی واگذار کند.
مهرداد بائوج لاهوتی، سـخنگوی فراکسـیون مسـتقلین پیش از برگزاری انتخابات 
هیـأت رئیسـه اعـلام کـرده بود که این فراکسـیون بـرای انتخاب نـواب رئیس مجلس 
آماده ائتلاف با سـایر فراکسـیون های مجلس اسـت، اما حفظ ریاسـت علـی لاریجانی 
خـط قرمـز این فراکسـیون خواهد بـود. به رغم این هشـدار، اصلاح طلبـان مجلس، به 
طور مسـتقل لیسـت ارائه دادند. نتیجه نیز قابل پیش بینی بود. با توافق دو فراکسـیون 

اصولگرا بر سر ریاست مجلس، فراکسیون منتسب به علی لاریجانی )مستقلان ولایی( 
بـرای نـواب رئیـس کاندیدایی معرفی نکـرد و با رأی بـه یکی از نامزدهـای اصولگرایان، 
مطهری از هیأت رئیسـه حذف شـد. این در حالی اسـت که نامزد فراکسیون امید برای 
ریاسـت مجلس یعنی محمدرضا عارف نیز نتوانسـت بیشـتر از ۱0۵ رأی کسب کند و 

رقابـت را مانند گذشـته به فرزند آیت الله میرزاهاشـم آملـی  لاریجانی باخت.
کاظم جلالی، رئیس فراکسـیون مسـتقلین ولایی نیز بعد از مشـخص شدن نتایج 
انتخابـات هیـأت رئیسـه در گفتگو بـا دیده بان ایـران به این نکته اشـاره کـرده و گفته 
که اصرار فراکسـیون امید بر ارائه لیسـت مسـتقل منجر به رای نیـاوردن علی مطهری 
شـده اسـت. او تأکیـد کرد اعضای هیأت رئیسـه فراکسـیون امید، اعتقـادی به ائتلاف 
نداشـتند بنابراین علت حذف مطهری از ترکیب هیأت رئیسـه سال آخر مجلس دهم، 

فراکسـیون امید بود.
* نقد در اداره جلسات

بـه جـز تلاش مخالفـان علی مطهری بـرای حـذف او از هیأت رئیسـه و همچنین 
تصمیم های فراکسیون امید، نحوه مدیریت مطهری نیز در عدم موفقیت او برای کسب 
حداکثر آرا بی تأثیر نبوده اسـت. طی سـه سـال گذشـته که او در غیاب علی لاریجانی 
و مسـعود پزشـکیان اداره مجلس را برعهده می گرفت، عملکردش در اداره صحن علنی 
مـورد انتقـاد برخی نمایندگان قرار می گرفت. هرچند بیشـتر این نماینـدگان اصولگرا 
بودند، اما اصلاح طلبان نیز نقدهایی به نحوه اداره جلسـات از سـوی مطهری داشـته اند.

عـلاوه بـر این مطهری به تازگی اعـلام کرده که قصدی برای کاندیدا شـدن در مجلس 
نـدارد و بعـد از ایـن دوره می خواهـد امـور انتشـارات صـدرا را پیگیری کند. البتـه او در 
آخریـن اظهار نظرش برای انتخابات ریاسـت جمهـوری ۱۴00 نیز اعـلام آمادگی کرده 
و چـه بسـا اعـلام تصمیمـش بـرای خـروج از مجلس نیـز بی تأثیر بر نظـر نمایندگان 

است. نبوده 

نهـم مـاه می )۱9 اردیبهشـت( ژاپن تایمـز به نقل از چند منبع آگاه خبـری دال بر 
پیشـنهاد ژاپـن برای میانجیگـری میان ایران و آمریکا منتشـر کرد. این خبـر در حالی 
مطـرح شـده کـه از ابتدای انقلاب تا کنون، مسـقط نقش میانجیگری ایـران وآمریکا را 
برعهده داشـت.کمی بعد از انتشـار این خبر، محمـد جواد ظریف وزیر خارجـه ایران به 
طـور ناگهانی به ژاپن سـفر کـرد و امـروز دونالد ترامپ رییس جمهـور آمریکا میهمان 
شـینزو آبه در توکیوسـت. سـفر های دو مقام عالی رتبه ایران و آمریکا به ژاپن، احتمال 
صحت خبر را افزایش داده اسـت.منابع آگاه از احتمال سـفر نخسـت وزیر ژاپن به ایران 
در مـاه ژوئـن نیـز خبـر داده اند. این در حالی اسـت که سـفر آبـه به ایران، تیر ماه سـال 
گذشـته لغـو شـده بـود.در صورتـی که خـرداد ماه امسـال آبه به ایران سـفر کنـد، این 
اولیـن سـفر نخسـت وزیـر ژاپن به ایـران بعد از انقلاب اسـلامی سـال ۵۷ خواهـد بود. 
تاکیـو فوکـودا نخسـت وزیر وقـت ژاپن آخرین نخسـت وزیری بـود که در سـال ۱9۷8 
)۱۳۵۶(، به ایران سـفر کرد. با این وجود برخی رسـانه های ژاپنی این سـفر را اشـتباهی 
محاسـباتی در روابط توکیو و واشـنگتن می دانند. نشـریه ژاپن تایمز در گزارشی نوشته 
ژاپـن یکـی از نزدیک تریـن و وفادار تریـن متحدان آمریکاسـت. توکیو بیشـتر اقدامات 
دیپلماتیک واشـنگتن را حمایت کرده و میزبان نیرو های آمریکایی در ژاپن اسـت. این 
روابـط نزدیـک در دیدار هـای »دو به عـلاوه دو« بین وزرای خارجـه و دفاع ژاپن و آمریکا 
کـه در آن توافـق افزایـش روابط دو جانبـه در زمینه های فضای مجازی به امضا رسـید 
نهفته اسـت.با این حال منافع ملی ژاپن به طور کامل با منافع آمریکا همپوشـانی ندارد. 
در ایـن سـالها، ژاپـن بـرای حفـظ روابط قوی با آمریکا سـعی کـرده از هـر گونه خللی 
جلوگیـری کنـد. ایـن وضعیت تا حـدودی با مواضع بـی طرفانه منافع ملـی ژاپن قابل 
توضیح اسـت و همزمان منجر به ایجاد نا امیدی در برخی سیاسـتگذاران ژاپنی شـده 
که سیاسـت خارجی و امنیت ملی ژاپن را در بن بسـت هارمونی با واشنگتن می بینند.

برای مثال، توکیو برای حفظ منافع انرژی و مالی خود در مسـاله اعراب و اسـرائیل باید 
طـرف اعـراب را نگـه دارد، امـا ایـن حمایـت از اعراب به قیمـت بر هم خـوردن روابط با 
آمریکابه عنوان اصلی ترین حامی اسرائیل خواهد بود.میانمار مثال بهتری برای توضیح 
تفاوت هـا در سیاسـت امنیتـی و خارجی ژاپن اسـت. زمانی که تنش ها میـان آمریکا و 
میانمـار بر سـر موضوع حقوق بشـر و دموکراسـی در حـال افزایش بود، موضـوع اتخاذ 
رویکـردی ملایم تر در بین سیاسـت گـذاران ژاپنی مطرح شـد. سیاسـت گذاران ژاپنی 

به درسـتی شـاهد هشـدار تجـاوز کنترل نشـده چین به میانمـار بودنـد. از ملاحظات 
ژئوپلتیک گذشـته، میانمار در میان نسـل گذشـته ژاپنی ها به عنوان یک حامی ژاپن 
شـناخته می شـد کـه در برابـر ارتـش بریتانیا در جنـگ جهانـی دوم از نیرو هـای ژاپن 
حمایـت کـرده بودند.امـروز نیز ایران به محـل تلاقی منافع آمریکا و ژاپن تبدیل شـده 
اسـت. ایـن دو کشـور در حوزه نگرانی بـرای موضوع ایران سـابقه طولانی دارنـد. بعد از 
نوامبـر ۱9۷9 و بحـران گـروگان گیری در تهـران، کروز ونس وزیـر خارجه وقت آمریکا 
بـه سـابورو اوکیتـا همتـای ژاپنی خـود برای خریـد نفت ژاپـن از ایـران و دیگـر روابط 
تجـاری بـا تهران شـکایت کرد و اقـدام ژاپـن را راهی برای تضعیف تـلاش آمریکایی ها 
بـرای آزادی گروگان هـا از طریق فشـار اقتصـادی خواند. در آن زمـان نیویورک تایمز در 
گزارشـی نوشـته بود: آمریکایی ها از ژاپن بابت بالا رفتن قیمت نفت شکایت کرد. نفتی 
کـه تهـران از فـروش آن به آمریـکا از زمان روی کار آمدن کارتر و دسـتور نصف شـدن 
خرید نفت ایران از سـوی آمریکایی ها ممنوع شـده بود.به همین ترتیب، دولت نخست 
وزیـر ماسایوشـی اوهیـرا تصمیم گرفت در دسـامبر سـال ۱9۷9 خرید نفت از ایـران را 
قبل از اینکه بحران گروگانگیری سـقف فروش نفت ایران را به ۶۲0 هزار بشـکه در روز 
برسـاند، کـم کند. ژاپن بزرگترین خرید نفت خام ایـران در آن زمان بـود و ۱0 درصد از 
نیـاز سـالانه اش را از طریـق ایران تامین می کرد.این موضوع حتی امروز بعد از گذشـت 
این همه سـال نیز برای سیاسـت گذاران آمریکایی یک موضع جالب توجه اسـت. ژاپن 
همواره از اینکه با آمریکا بر سـر روابط با ایران دچار مشـکل شـود برحذر بوده در حالی 
کـه همزمـان سـعی کرده با دقـت روباط خـود را با ایـران تقویت کند.در زمان ریاسـت 
جمهـوری اوبامـا و بعـد از لغو تحریم ها، وزیر خارجه ایران و ژاپن پیمان سـرمایه کذاری 
مشـترک را بـه عنوان یـک پیمان کلیدی در توکیـو امضا کردند. توکیـو بر مبنای این 
توافق سـال ۲0۱۶ بنا شـد ۱0 میلیرد ین ژاپن برای اعتبار صادراتی کمپانی های ژاپنی 
در تجـارت بـا ایران از طریق بانک ژاپن تامین کند. بعد از آن شـیننزو آبه حتی تصمیم 
بـه سـفر بـه ایـران برای تقویـت روابط ایـران و ژاپن گرفـت. هیچ یـک از این ها با توجه 
بـه اینکـه هـم توکیو و هم واشـنگتن در رقابت بر سـر بـازار ایران بودند بـه منزله زنگ 
خطر قلمداد نشـد.امروز با خروج آمریکا از توافق هسـته ای، ژاپن خودش را در وسط این 
ماجرا می بیند. پیشـنهاد میانجی گری میان ایران و آمریکا خطراتی نظیر درگیر شـدن 
در موضوع نرم کردن مواضع آمرکیا و حتی مشاجره با آمریکا برای حفظ و بازگشت به 

توافق هسـته ای با ایران را به همراه دارد.به گفته کارشناسـان سیاسـت خارجی ژاپنی، 
با توجه به سـابقه تاریخی، میانجی گری ژاپن می تواند از دید واشـنگتن برای رسـیدن 
به اهداف کوتاه مدت اقتصادی بر سـر مسـائل امنیت ملی تلقی شـود. بهتر اسـت ژاپن 
نقش مشـاوره خود را پشـت پرده انجام دهد و روی صحنه همچنان تلاش کند متحد 
نزدیـک آمریـکا باشـد به جـای اینکه در مرکز به عنـوان میانجی قرار بگیـرد و احتمال 

برهـم خـوردن روابط ژاپن و آمریـکا را بالا ببرد.
* ترامپ :می توانیم از میانجی گری ژاپن استفاده کنیم 

 رئیس جمهـور آمریـکا،  نیـز در دیدار با شـینزو آبه، نخسـت وزیر ژاپـن در توکیو در 
مـورد میانجی گـری ژاپـن میـان ایـران و آمریکا گفـت: مـن می دانم که نخسـت وزیر 
ژاپـن روابـط خوبی با ایـران دارد. می توانیم از این میانجی گری اسـتفاده کنیـم. اما باید 
ببینیـم در آینـده چه چیزی اتفاق می افتد؟وی افزود: من با نخسـت وزیر ژاپن صحبت 
کـرده ام، می دانـم ایـران متمایل به مذاکـره با آمریکا اسـت. اگر آن ها بخواهنـد مذاکره 
کننـد، مـا اسـتقبال می کنیـم و ما هـم مذاکـره می کنیم. مـن می دانم هیـچ کس به 
دنبـال آن نیسـت کـه اتفاق بـدی رخ دهد مخصوصا خـود من اصلا تمایلی نـدارم که 

اتفاق بـدی رخ دهد.

نخست وزیر ژاپن :
برای کاهش تنش های ایران - آمریکا تلاش می کنم   

"شـینزو آبه" نخسـت وزیر ژاپن نیز روز دوشـنبه در کنفرانس خبری مشترک پس 
از دیـدار بـا ترامـپ اعـلام کـرد با آمریـکا همکاری می کنـد تا تنش های واشـنگتن - 

تهـران را کم کند.
وی تصریح کرد: موضع ما با آمریکا درباره کره شمالی یکسان است.

نخسـت وزیـر ژاپـن در ادامـه با اشـاره به اینکه ترامـپ برای میانجیگـری بین ژاپن 
و کـره شـمالی تـلاش می کنـد بـار دیگر بـرای دیدار بـا "کیـم جونـگ اون" رهبر کره 

شـمالی اظهار تمایـل کرد.
پیـش از این روزنامه ژاپنی یومیوری شـیمبون نوشـته بود کـه دونالد ترامپ رئیس 
جمهـوری آمریکا از سـفر آتی نخسـت وزیـر ژاپـن و ایفای نقش میانجیگر بـرای حل 

تنش میان تهران و و اشـنگتن از سـوی وی اسـتقبال کرده بود.

نماینده صریح اللهجه صندلی خودرابه» مصری«واگذارکرد

چرا مطهری نتوانست جایگاه نائب رییسی خودراحفظ کند؟ 

ایمان  بررسی می کند 

آیا ژاپن میانجی جدید روابط ایران و آمریکا خواهد بود؟ 
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بدانيد كه اگر از طلوع كننده مشرق پيروى كنيد، او شما را به شاه 
راه هاى پيامبر صلى الله عليه وآله مى برد. پس، از كورى و كرى 
و گنگى شفا مى يابيد، و رنجِ طلب و كجروى، از شما برداشته 

مى شود، و بار گران را از شانه ها]يتان[ به دور مى افكنيد.

سه شنبه - 7 خرداد 1398- سال بیست و دوم - شماره  4811

شناسه آگهی )479550 (

نامحـرمانه

دریـچه

در سال 97 چند دختر و پسر متولد شدند؟ 
 سخنگوی سازمان ثبت احوال گفت: ۷۰۴ هزار و ۶۷ نوزاد پسر و ۶۶۲ هزار و ۴۵۲ نوزاد دختر در 
سال ۹۷ متولد شدند.سیف الله ابوترابی به آمارهای چهار واقعه حیاتی در سال ۹۷ اشاره و اظهارکرد: در 
سال ۹۷ بیش از یک میلیون و ۳۶۶ هزار و ۵۱۹ واقعه ولادت رخ داده است که از این تعداد ۷۰۴ هزار 
و ۶۷ نوزاد پسر و ۶۶۲ هزار و ۴۵۲ نوزاد دختر بودند.وی اضافه کرد: نسبت جنسیت در ولادت به ازای 
هر ۱۰۶.۳ پسر ۱۰۰ دختر و نسبت ولادت ثبت شده برای ساکنان شهرها ۷۷ درصد بود همچنین ثبت 
ولادت در مهلت قانونی حدود ۹۸.۷ و میزان عمومی )ناخالص( ولادت در کشور نیز به ازای هر هزار نفر 
جمعیت ۱۷.۱ بود.ابوترابی در پایان با اشاره به آمار ازدواج و طلاق ثبت شده در سال ۹۷ اظهارکرد: ۵۴۹ 
هزار و ۸۶۱ واقعه ازدواج و ۱۷۴ هزار و ۶۹۸ واقعه طلاق در سال ۹۷ در کشور به ثبت رسید که در این 
میان میانگین سن مردان در اولین ازدواج ۲۷.۵ سال و زنان ۲۳.۴ سال گزارش و میانگین سن مردان در 

طلاق های ثبت شده ۳۶.۹ سال و میانگین سن زنان هنگام طلاق ۳۲.۱ سال ثبت شد.
 

مهلت 11 روزه داوطلبان انتخابات برای استعفا 
رئیس ستاد انتخابات استان تهران تهران از مهلت یازده روزه متقاضیان شرکت در انتخابات برای 
استعفا خبر داد.شکرالله حسن بیگی اظهار کرد: متقاضیان شرکت در انتخابات برای استعفا فقط ۱۱ روز 
فرصت دارند تا استعفای خود را به شکل مکتوب به مسئول بالادستی ارائه دهند.وی ادامه داد: در صورتی 
که افراد متقاضی شرکت در انتخابات و مشمول ماده ۲۹ قانون انتخابات در مدت ذکر شده استعفا ندهند، 
نمی توانند برای شرکت در انتخابات ثبت نام کنند.حسن بیگی مهلت قانونی تقدیم استعفای افراد برای 
کاندیداتوری را ۱۰ تا ۱۶ خرداد به مدت یک هفته اعلام کرد و افزود: غیر از مشمولان ماده ۲۹ قانون 
انتخابات، از سوی دیگر تعدادی سمت های هم طراز که فهرست آن در سایت وزارت کشور منتشر شده 
است نیز وجود دارد که دارندگان این پست ها مشمول استعفای شش ماه قبل برای ثبت نام در انتخابات 

مجلس می شوند.

در یک سال گذشته مردم چقدر گوشت خوردند؟
بر اساس نتایج این نظرسنجی مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران )ایسپا( که در روز های ۳۱ 
اردیبهشت و ۱ خرداد سال ۹۸ به صورت تلفنی انجام شده ۲.۷ درصد پاسخ دهندگان گفته اند که در 
یک سال گذشته هر روز گوشت قرمز مصرف کرده اند. نتایج نظرسنجی نشان می دهد ۳۴.۹ درصد 
پاسخگویان در یک سال گذشته، چند روز در هفته، ۴۳.۴ درصد شرکت کنندگان چند روز در ماه و 
۱۴.۲ درصد پاسخگویان چند بار در سال گوشت قرمز مصرف کرده اند. هم چنین این نظرسنجی بیانگر 
این است که ۴.۷ درصد شرکت کنندگان در یک سال گذشته اصلًا گوشت قرمز مصرف نکرده اند و ۰.۲ 

درصد شرکت کنندگان هم به این سوال پاسخ .

کنایه کرباسچی به عارف
غلامحسین کرباسچی در واکنش به عدم توفیق علی مطهری در انتخابات هیئت رئیسه مجلس 
با کنایه به نقش محمدرضا عارف به عنوان رئیس فراکسیون امید مجلس در از دست رفتن یکی از 
صندلی های هیئت رئیسه برای اصلاح طلبان در صفحه شخصی خود در فضای مجازی نوشت: به همّت 
آقای عارف ودوستانشون آقای مطّهری از نایب رئیسی مجلس حذف شد.در جریان انتخابات هیئت 
رئیس مجلس شورای اسلامی برای اجلاسیه چهارم، علی لاریجانی برای دوازدهمین سال پیاپی به 
عنوان رئیس و مسعود پزشکیان و عبدالرضا مصری به ترتیب به عنوان نواب رئیسه اول و دوم انتخاب 

شدند.

نماینده مجلس: عسلویه تبدیل به کیف پول برای آقازاده ها شده  است 
نماینده مردم کنگان، دیر و جم در مجلس شورای اسلامی گفت: عوارض آلایندگی حق مسلم مردم 
عسلویه، کنگان، دیر و جم است نه یک متر جلوتر و عقب تر که برخی ها مطرح می کنند.سکینه الماسی 
در نشست علنی روزیکشنبه  مجلس شورای اسلامی در نطق میان دستور خود، ضمن گرامیداشت 
شهادت حضرت علی)ع( خطاب به رئیس جمهور گفت: آقای رئیس جمهور عسلویه شبیه گاو شیرده 
و پتروشیمی ها کیف پول آقازاده ها هستند.نماینده مردم کنگان، دیر و جم در مجلس شورای اسلامی 
افزود: مردم مظلوم ما در عسلویه به خاطر آلایندگی های شیمیایی به قیمت ایجاد رانت های چند صد 
میلیاردی برای آقازادگی هایی که سر از آمریکا و کانادا در می آورند، جان خودشان را از دست می  دهند.

اخراج مدیر شبکه ۵، به دستور علی عسکری
جواد رمضان نژاد مدیر شبکه ۵ سیما به دستور عبدالعلی علی عسکری رییس سازمان صدا و سیما 
از کار برکنار شد. این اتفاق در حالی افتاد که صبح وز یکشنبه ۵ خرداد، مرتضی میرباقری معاون سیما 
اعلام کرد در پی سخنان مداحی که به اهل سنت توهین کرده و برنامه آن از شبکه پنج پخش شد، 

مدیر شبکه و مدیر پخش آن توبیخ شده و سه نفر نیز اخراج شدند.

مرخصی بقایی و مشایی از اوین 
حمید بقایی معاون اجرایی دولت احمدی نژاد و اسفندیار رحیم مشایی رئیس دفتر رئیس دولت دهم 
از اوین به مرخصی آمدند.، حمید بقایی به مناسبت فرارسیدن لیالی قدر و عید سعید فطر از دیروز به 

مرخصی آمد.همچنین اسفندیار رحیم مشایی هم از اوین به مرخصی آمده است.

یادداشت های شهر سیل زده/ 21
محمد خامه یار

گرسنگی به مردم فشار زیادی وارد کرده است. راه دسترسی به شهر به خاطر شکسته شدن پل ها 
امکان پذیر نیست. بالگرد تا به زمین نزدیک می شود خیل اهالی روستا و دیگر روستاهای مجاور به طرف 
ما هجوم می آورند. خلبان، بالگرد را به سوی آسمان پرواز می دهد تا خدای ناکرده برای کسی حادثه ای 
رخ ندهد. خلبان بر فراز روستا چرخی زد و از ما خواست تا در روستای دیگری بر زمین بنشیند ولی با 

توجه به شرایط سخت زندگی مردم از او می خواهم در همین روستا بر زمین بنشیند.
چاره ای جز فرود آمدن در این روستا نیست. هجوم به طرف بالگرد اجازه باز کردن دره را به ما نمی 
دهد. دیدن  چنین صحنه ای هر چند برای ما به دور از ذهن و تصور ماست اما برای سرهنگ خلبان 

زارع و کادر پرواز امر عادی تلقی می شود.
ّبیرون بالگرد همه را به نظم و انضباط دعوت می کنیم اما دعوت ما کار ساز نیست. در دو سوی ما دو 
بالگرد هلال احمر ظاهر می شوند و خود را به زمین نزدیک می کنند و بخشی از جمعیت به طرف آنان 
خیز می گیرند. وجود آنان را مانند دو فرشته نجات می دانم، هر چند هنوز در حلقه محاصره جمعیت 

زیادی قرار داریم و آنان به هیچ چیز جز دستیابی به آنچه با خود آورده ایم رضایت نمی دهند.
به خیل این جمعیت حق می دهم چرا که آنان گرسنه اند هر چند به پیر و جوان، کوچک و بررگ 

توجه نداشته باشند. خدا کند ما در روز حادثه در هر آزمونی دچار خطایی نشویم.
کمک خلبان توجه اس به پیر زن قد خمیده ای است که عصا زنان خود را از میان ثپه و سنگلاخ ها 

خود را پای بالگرد رسانده است تا چیزی به دست آورد و او این امر را ممکن می کند.

استاندار قم:

 پاسخگویی به مردم فدای 
بخشی نگری دستگاه ها نشود

 استاندار قم گفت: پاسخگویی و رفع نگرانی از مردم مهم ترین رسالتی 
است که بر دوش مدیران دولتی استان نهاده شده و باید از فدا کردن این 

رسالت به نگاه های بخشی و دستگاهی پرهیز شود.
بهرام سرمست صبح روزیکشنبه  در جلسه شورای مدیریت بحران 
استان قم که در سالن امام جواد)ع( استانداری برگزار شد، انسجام بخش 
های مختلف استان در حل مسائل سیلاب اخیر را رضایت بخش دانست 
و اظهار داشت: مدیریت بحران استان در زمینه ارائه گزارش اقدامات انجام 
شده خوب عمل نکرد در حالیکه قم ظرفیت مطرح شدن به عنوان الگوی 
مدیریت سیلاب در کشور را داشت.او افزود: خوشبختانه نگاه بخشی نگری 
در مسئله مقابله با آسیب های سیلاب وجود نداشت و در مجموع روند 
فعالیت ها رضایت بخش و امیدوار کننده بود.استاندار قم با اشاره به لزوم 
عملی شدن طرح های کوتاه مدت موردتوافق دستگاه ها برای مقابله با 
سیلاب های احتمالی در سال های آینده گفت: باید برای مقابله با این گونه 
حوادث از تجربیات گذشته به خوبی بهره برد.او اضافه کرد: برخی از سازه 
های احداث شده در رودخانه قم عبور دبی سیلاب را با مشکلاتی مواجه 
ساخته که باید برای آن فکری اساسی کرد، چرا که از بین بردن برخی از 
این سازه ها تبعات اجتماعی و سیاسی را به همراه خواهد داشت.او ابراز 
کرد: پاسخگویی و رفع نگرانی از مردم مهم ترین رسالتی است که بر دوش 
مدیران دولتی استان نهاده شده و باید از فدا کردن این رسالت به نگاه های 
بخشی و دستگاهی پرهیز شود.سرمست همچنین ضمن اعلام تخصیص 
۱۷ میلیارد تومان اعتبار جهت استمهال اقساط کشاورزان خسارت دیده به 
بانک کشاورزی استان قم اعلام نمود : فرمانداری قم ناظر بر نحوه ی هزینه 
کرد این اعتبارات در راستای جبران خسارات به کشاورزان قمی می باشد.

در این جلسه گزارشي از وضعیت سدهاي استان قم، میزان بارندگي، طرح 
هاي آبخیزداري، وضعیت مسیر رودخانه قمرود ارائه شد

شهردار قم :

پل روگذر تقاطع ولیعصر کمتر از 
دو ماه آینده به بهره برداری می رسد

شهردار قم گفت: پل روگذر تقاطع ولیعصر کمتر از دو ماه آینده به بهره 
برداری می رسد که می تواند نقش خوبی در کاهش ترافیک شهری در این 

منطقه داشته باشد
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به روند پیشرفت پروژه های 
شهری، اظهار داشت: پروژه تقاطع ولیعصر این روزها به صورت خوب و مداوم 
در حال انجام است تا با بهره برداری کامل از آن مشکلات ترافیکی شهری 
تا حدودی برطرف شود.وی ادامه داد: قسمت روگذر پل ولیعصر در یک 
ماه و نیم و یا نهایت در دو ماه آینده به بهره برداری خواهد رسید و ان شاء 
الله بخشی از رینگ دوم شهر که از بلوار آیت الله بروجردی و مرجعیت به 
سمت شهر قائم و کمربندی امام علی )ع( است، تکمیل شود.سقائیان نژاد با 
اشاره به مشکلات کمربندی امام علی )ع( بیان داشت: این کمربندی بالای 
یک میلیون و هفتصد هزار مترمربع معارض دارد و همین موضوع قرار گرفتن 
این کمربندی در محدوده  شهری را با مشکل مواجه کرده است.وی ادامه 
داد: در صورت حل شدن مشکل معارضین شهرداری قم آمادگی دارد که 
همه نوع خدمات را در این محدوده بدهد.شهردار قم در پاسخ به این سؤال 
که آیا شهرداری نمی تواند مشکلات آسفالت این کمربندی را حل کند، ابراز 
داشت: راه و شهرسازی و راهداری باید وارد عمل شوند اما ما در برخی موارد 

مانند نیوجرسی کردن مسیر همکاری های لازم را داشتیم.

اخبــار

گروه سیاسی: حسین عبداللهی مدیر مسئول روزنامه 
آرمان درنشست دیدار اصحاب رسانه با رئیس جمهور 
گفت: آقای رئیس جمهور! از شما درخواست می کنم برای 
تبیین مسائل مختلف کشور با گروه های مرجع و اثرگذار، 
سفری غیررسمی به قم داشته باشید و با مراجع تقلید و 
علما با صراحت و شفافیت مسائلی را که کشور به آن مبتلا 
است، تبیین  نمایید و در این زمینه تا جایی که امکان دارد 

نیز با مردم سخن بگویید.
وی با اشاره به مسائل اقتصادی و سیاسی کشور و 
عدم تحقق به بخشی از وعده ها بیان کرد: آقای روحانی 
در دور دوم انتخابات به موضوعاتی اشاره کردید که نسبت 
به دور اول انتخابات در سال ۹۲ بسیار صریح تر بود 
و تصور عموم بر این بود که بعد از انتخابات به مسائل 
مهمی که اشاره کردید، خواهید پرداخت و  با توجه به 
پشتوانه رای ۲۴ میلیونی،  انتصابات و کابینه، بر اساس 
آن شاخصه های مدنظرشان تشکیل می شود اما معرفی 
کابینه، آب سردی بر پیکر حامیان خود بود چرا که دور از 
انتظار اکثریت )یعنی رای دهندگان( بود این مساله مورد 

انتقاد قرار گرفت. 

* شایسته سالاری و جوانگرایی درانتصابات در 
حد انتظار نبود

وی افزود: آقای دکتر روحانی! شما معتقد به جوانگرایی 
و گردش نخبگان هستید اما به نظر الان در کشور  بیشتر 
شاهد چرخش نخبگان هستیم تا گردش آنان. عبداللهی 
تصریح کرد: با توجه به اینکه در حال حاضر کشور در 
جنگ اقتصادی  با دشمنان است برخی وزراء در کابینه 
نمی تواند نقش سربازان خط مقدم را ایفا کنند و بجای 
امید، یاس را در جامعه ترویج  می کنند. شایسته سالاری و 
جوانگرایی هم در انتصابات درعمل در حد انتظار نبود و از 
طرفی هم کابینه از یکپارچگی لازم برخوردار نیست و در 

این خصوص نیاز به تغییر احساس می شود. 
مدیر مسئول روزنامه آرمان اظهارکرد: البته مسائل و 
مشکلات اقتصادی کشور از سوی هر کسی که مورد انتقاد 
قرار می گیرد ابتدا دولت سیبل است اما می دانیم شرایط 

اقتصادی اکنون کشور، فقط حاصل عملکرد دولت نیست. 
وی گفت: آقای رئیس جمهور! از شما درخواست می کنم 
برای تبیین مسائل مختلف کشور با گروه های مرجع و 
اثرگذار، سفری غیررسمی به قم داشته باشید و با مراجع 
تقلید و علما با صراحت و شفافیت مسائلی را که کشور به 
آن مبتلا است، تبیین  نمایید و در این زمینه تا جایی که 

امکان دارد نیز با مردم سخن بگویید. 

* برای بقای گفتمان اعتدال اقدام اساسی نشده 
است

حسین عبداللهی اضافه کرد: نکته دیگر اینکه گفتمان 
نوعی  به  و  کردید  مطرح  از سال ۹۲  را شما  اعتدال 
این میان گفتمان  این گفتمان هستید. در  پرچمدار 
اعتدال برای اینکه خودش را به فضای سیاسی دیکته 
کند نیاز به سه عامل دارد یکی اینکه گفتمان مستقل 
رهبران  کارآمد وسوم  و سازمان  تشکیلات  باشد،دوم؛ 
سیاسی کاریزماتیک داشته باشد. آقای روحانی! روی این 
گفتمان مدل سازی و شخصیت پردازی نشد یا نخواستید. 

عبداللهی با اشاره به جریان سازی دوباره گفتمان اعتدال 
تاکید کرد: بهتر است ابتدا با قلب های مردم سخن بگویید 
تا اینکه تلاش کنید با مغزهای آنها ارتباط برقرار کنید. 
متاسفانه برای بقای این گفتمان هم تاکنون اقدام اساسی 

نشده است. 

* باید سکوت را بشکنید
این روزنامه نگار در ادامه گفت: درکارنامه شما در 
این مدت اتفاقات بسیاری رخ داده، مثبت و منفی، که 
هر یک اثرات خاص خود را بر داوری در مورد دولت 
اعتدال دارد. اما بخش تأثیرگذار بر این داوری »رسانه« 
است. در این مدت، متأسفانه، ارتباط دولت با رسانه ها و 
مردم، ارتباطی ناقص و مبتنی بر تعلیق، ابهام و سکوت 
بوده است. اما ادامه این سکوت به سود دولت نخواهد 
بود، چراکه شکاف میان وعده و عمل دولت را بیش 
از پیش بزرگنمایی می کند. بنابراین، اگر در نظر دارید 
به جریان سازی خود در حوزه اعتدال ادامه دهید، باید 

سکوت را بشکنید.

درخواست مدیرمسئول آرمان از رئیس جمهور :

سکوت را بشکنید 

1 - نام دستگاه مناقصه گزار:  شرکت آب و فاضلاب روستایی استان البرز 
شرکت آب و فاضلاب روستایی استان البرز در نظر دارد نسبت به انجام مناقصه برابر مشخصات جدول ذیل از طریق 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( اقدام نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا 
ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس 
http://www.setadiran.ir برگزار خواهد شد . ضمنا مناقصه گرانی که عضو سامانه نمی باشند جهت شرکت در مناقصه 

موظفند نسبت به انجام مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی اقدام نمایند . 
2 - آدرس دستگاه مناقصه گزار : کرج ، چهارراه هفت تیر ، کوچه جنب درمانگاه شهید کلانتری ) بن بست ستاره 2 ( ، 

شرکت آب و فاضلاب روستایی استان البرز 
3 - موضوع مناقصه : اجرای شبکه فاضلاب روستاهای استان البرز به شرح جدول ذیل :

4 - دستگاه نظارت : معاونت مهندسی و توسعه 
5 - برآورد مبلغ اولیه پیمان : بر اساس فهرست بهای پایه سال 1398 به شرح جدول فوق ) ضمنا تعیین دامنه قیمت 
های متناسب پیشنهادی در مناقصات یک مرحله ای طبق بخشنامه 94/158764 مورخ 1394/07/13 معاونت برنامه 

ریزی و نظارت راهبردی رئیس جمهوری سابق در این مناقصه اعمال می گردد . 
6 - نوع تضمین شرکت در مناقصه : ضمانتنامه بانکی به حساب جاری سیبا بانک ملی به شماره حساب 2175216016002 

نزد بانک ملی شعبه جهانشهر کرج کد 2641 به نام شرکت آب و فاضلاب روستایی استان البرز می باشد . 
7 - مهلت فروش اسناد مناقصه : از روز یکشنبه مورخ 98/03/05 لغایت ساعت 19 روز چهارشنبه مورخ 98/03/08 

بستر سامانه تدارکات الکترونیک دولت ) ستاد ( 
8 - مهلت تحویل اسناد : تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 98/03/18 بستر سامانه تدارکات الکترونیک دولت ) ستاد ( 

9 - تاریخ بازگشایی اسناد : ساعت 8 صبح روز یک شنبه مورخ 98/03/19 
10 - شرایط شرکت در مناقصه : پیمانکاران برای شرکت در مناقصه باید سوابق کاری و حداقل رتبه پنج آب و فاضلاب 
پیمانکاری سازمان مدیریت و برنامه ریزی و گواهینامه HSE از اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی داشته باشند همچنین 
پیمانکاران بعلت ضیق وقت بایستی تمام عملیات اجرایی روستاهای هر بخش را بصورت همزمان و با اکیپ های متعدد 

انجام دهند . 
11 - مدت اعتبار پیشنهادات مناقصه از تاریخ بازگشایی سه ماه می باشد . 

12 - محل تامین اعتبار : اعتبارات عمرانی می باشد . 
13 - سایر جزئیات و شرایط در اسناد مناقصه درج شده است . 

14 - آگهی مذکور در پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات کشور و سایت مناقصه و مزایده شرکت مهندسی آبفای کشور 
به آدرس http://iets.mporg.ir و http://tender.nww.ir و سایت شرکت آب و فاضلاب روستایی استان البرز به آدرس 

http://abfar-alborz.ir درج خواهد شد . 
15 - کلیه هزینه های درج آگهی به عهده برنده مناقصه خواهد بود . 

تذکر: به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر ، چک شخصی و نظایر آن 
و یا فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهادهایی که پس از مهلت مقرر ارسال شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد 

ارائه شماره اقتصادی و شناسه ملی و رعایت الزامات ایمنی توسط کلیه مناقصه گران الزامی میباشد . 

شرکت آب و فاضلاب روستایی 
استان البرز 

شرکت آب و فاضلاب روستایی استان البرز

آگهی تجدید اول مناقصه عمومی یک مرحله ای شماره 98/002 ) نوبت دوم ( 

 مبلغ تضمین مبلغ عنوان پروژه ردیف
 525/559/032 280/495/534/5 ی حسنکدر از توابع شهرستان کرجاجرای شبکه فاضلاب روستا 1
 229/195/541 154/952/203/9 فاضلاب روستای پور کان از توابع شهرستان کرجاجرای شبکه  0

 

شهردار منطقه 4  قم خبرداد

ارائه خدمات مطلوب 
به شهروندان و زائرین در لیالی قدر 

شهردار منطقه ۴ قم  از ارائه خدمات مطلوب تر به شهروندان و زائرین در 
لیالی قدر خبر داد.مهندس مهدی اصفهانیان مقدم از پیش بینی و اقدامات 
صورت گرفته در لیالی قدر با رویکرد خدمت رسانی و ارائه خدمات مطلوب 
تر به شهروندان و  زائرین  شهر مقدس قم خبر داد و افزود: با توجه به 
موقعیت جغرافیایی منطقه چهار و مسیرهای منتهی به حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران و نیز مزار شهدای گمنام کوه خضر 
نبی )ع( به منظور خدمات رسانی به شهروندان و مسافرین و زائرین شهر 
عش آل محمد )ص(طی جلسه ای با حضور معاونین و حوزه های مربوطه 
نیازها و موارد قابل اجرا بررسی و در دستور کار قرار گرفت . شهردار منطقه 
۴ تصریح کرد : نظر به استفاده حداکثری شهروندان و نیز زائرین از اماکن 
مذهبی و عمومی شهر در لیالی قدر و ایام عزاداری مولی الموحدین امیر 
المومنین علی )ع( و به منظور خدمات رسانی با رویکرد روان سازی مسیرها 
و عدم ایجاد گره ها و مشکلات ترافیکی ، محوطه پارکینگ های سطح 
منطقه آماده سازی و  تابلو ها و بنر های راهنمای مسیر و منتهی به محوطه 
پارکینگ ها نصب گردید.وی در ادامه اشاره کرد : در جهت ارائه خدمات 
رفاهی اقداماتی از جمله فضا سازی و نظافت اماکن عمومی و مساجد ، جمع 
آوری پسماندها ، شستشوی معابر و مسیرهای منتهی و  نیز سیاه پوش 
کردن معابر صورت گرفته و با تمهیدات لازم آب شرب و یخ بهداشتی و 
سایر تسهیلات رفاهی مورد نیاز تامین گردیده است.اصفهانیان مقدم بیان 
کرد: هماهنگی لازم با نیروهای محترم انتظامی و راهور در خصوص کنترل 
امنیت و ترافیک مراسم پایانی صورت گرفته و ضمن تشکر و قدردانی از 
عموم شهروندان همکاری و دعای خیر آنان را برای خادمین خود در شهر 

کریمه اهل بیت )س(خواستار شد .


